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EdITORIAL OBsAH 

Milí čtenáři, 
jak v moderní společnosti vnímat tzv. „ženskou otázku“?  
Jsou ženy v 21. století opravdu rovnoprávné?  Na první 
pohled je odpověď jednoznačná. Vzhledem k tomu, 
že ženy získaly volební právo teprve před sto lety, lze 
hovořit o významném pokroku jejich emancipace. 
Ve většině západoevropských zemí mají ženy ze zákona 
stejná práva i příležitosti jako muži. Mají stejný přístup 
ke vzdělání, k vysokým pozicím a dosahují ekonomické 
nezávislosti. Mužská dominance již není samozřejmá. 

Podíváme-li se však na situaci detailněji, pak bilance 
není tak růžová, jak ji sugerují slavnostní proslovy, litera 
zákona a statistické údaje. Kupříkladu Norsko zavedlo 
v roce 2018 povinné kvóty pro ženy v byznysu; mini-
málně 40 procent ředitelských pozic v dozorčích radách 
velkých firem mají zastávat ženy. Po více než deseti 
letech je situace taková, že ve vedení je sotva 20 procent 
žen a mnoho firem se snaží kvóty obcházet, třeba tím, že 
zruší počet členů dozorčí rady a zvýší tak procento žen. 
Ale především se ukázalo, že kvóty nezlepšují situaci 
žen na nižších úrovních podnikové hierarchie. Rovnost 
žen a mužů se totiž neměří jejich paritou na vedoucích 
místech, ale spíše stejnou mzdou na všech srovnatelných 
pozicích. Míru své rovnosti s muži pozná žena spoleh-
livě tehdy, když jde po práci do svého druhého zaměst-
nání v domácnosti a při nákupu nemusí obracet každou 
korunu.

Na našich stránkách naleznete na „ženské téma“ hned 
několik příspěvků, například text německé politoložky 
Elisabeth Maierové, která shrnuje dějinný vývoj ženské-
ho evropského hnutí a přibližuje aktuální debaty tématu 
na úrovni Evropské unie. Z jiného úhlu téma přibližuje 
kancléřka Arcibiskupství pražského Marie Kolářová. Na 
základě právního rozboru Kodexu z roku 1917 a Kode-
xu z roku 1983 ilustruje formální možnosti, jaké ženy 
v církvi měly na základě právních předpisů. Europoslan-
kyně Michaela Šojdrová v rozhovoru s Josefem Berán-
kem přibližuje pozici ženy ve vrcholné politice.

Ženy si mohou svou emancipaci ověřit i zkušenostmi 
ze všedního života. Pojem emancipace znamená oprostit 
se od něčeho. Zdá se mi, že muži mají problém „eman-
cipovat“ se ze své, za staletí zažité role vůdců smečky 
a pánů žen. A to se týká i těch, kteří se považují za 
zvláště pokrokové a liberální. Často se právě oni chovají 
ke svým kolegyním se špatně skrývanou bohorovností. 
Jestli na vašem pracovišti existuje skutečná rovnopráv-
nost, spolehlivě poznáte podle toho, že se při přestávce 
na poradě některý z mužů zeptá, kdo si dá kávu, a sám 
ji udělá.

Přeji všem čtenářům inspirativní čtení 

                                                               Ilona Trnková
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Média k omezování bohoslužeb během pandemie

Protipandemická opatření významně zasáhla do života církví. Například zavřeným 
kostelům věnovala média hodně prostoru a poskytla tak cenné doklady pro 
výzkum vztahů mezi církvemi a médii, všímá si Terézia Rončáková, mediální 
analytička z Filozofické fakulty Katolické univerzity v Ružomberku. 

Ve svém aktuálním výzkumu, publi-
kovaném v časopisu Journalism and 

Media, se docentka Rončáková zaměřila na 
mediálně prezentované názory na téma za-
kázaných a omezených bohoslužeb v Česku 
a na Slovensku a podrobila je kvantitativ-
ně-kvalitativní argumentační analýze. 

Zákaz veřejných bohoslužeb rezonuje 
v různých typech publikovaných výzku-
mů. Výrazná většina z nich se orientuje 
na duševní zdraví lidí během pandemie, 
přičemž se argumentuje tím, že náboženské 
prožívání a církevní servis pomáhají lépe 
překonávat úzkosti, obavy a vyrovnávat se 
s těžkostmi v kritických situacích, shrnuje 
Terézia Rončáková výzkumy uskutečněné 
v Severní Americe, Jižní Koreji a v Evropě. 
S ohledem na specifické komunity se men-
tálnímu zdraví lidí v souvislosti s uzavře-
ním chrámů věnovali i další sociální vědci, 
kteří zkoumali například dopady v americ-
kých ortodoxních židovských komunitách 
či ve společenství Afroameričanů. Odlišný 
úhel pohledu Terézia Rončáková vyzdvih-
la u Tylera VanderWeeleho, který dal do 
kontrastu argument vlastních duchovních 
benefitů (Věřící mohou argumentovat 
a také tak často činí, že duchovní dobra, 
kvůli nimž navštěvují bohoslužby, jsou 
důležitější než fyzické zdraví.) a argument 
lásky k bližnímu. Tvrdí, že i když zákaz bo-
hoslužeb představuje zásah do duchovních 
dober, která lidé na bohoslužbách čerpají, 
a negativně se podepisuje i na psychickém 
a fyzickém zdraví, láska k bližním věřící 
nutí zřeknout se bohoslužeb ve prospěch 
ochrany zdraví druhých. 

Média pod lupou

Docentka Rončáková posuzovala pomocí 
kvantitativně-kvalitativní analýzy 147 textů 
ze sedmi médií s různou polohou na škále 
konzervativní–liberální a křesťanský–seku-
lární. Ty rozdělila do šesti skupin podle 
argumentace a dále posuzovala jejich „vek-
tor“, tedy jaké názory jsou vyvozeny z téhož 
argumentačního základu v různých textech.

„V rámci našich zjištění,“ uvádí Terézia 
Rončáková, „nejvíc vyčnívá pozitivní 
charakter psaní o církvi a náboženství 
v souvislosti s pandemií koronaviru v Čes-
ké republice. I v sekulárních médiích byly 
při této příležitosti intenzivně přítomné 
argumenty příležitosti (pro prohloubení 
víry) a významu víry (pro člověka a pro 
společnost). Negativní vektory jsme 
i v sekulárních a liberálních médiích zazna-
menali jen v zanedbatelné míře. To vyniklo 
zejména ve srovnání se slovenskými médii, 
které argument příležitosti nezajímal a ar-
gument významu víry pojali spíše negativ-
ně – jako příležitost ke kritice náboženství. 
Naopak český deník MF Dnes například 
přinášel informace o nabídce digitálně 
přenášených mší, dokonce zprostředko-
val svým čtenářům přenos bohoslužby 
a pochválil i požehnání věřícím z letadla. 
Na Slovensku byly aktivity tohoto typu 
zesměšňovány a ironizovány jako tmář-
ství a projevy pověrčivosti,“ upozorňuje 
slovenská analytička. V českých médiích 
také tolik nerezonovalo téma bezpečnosti 
kostelů, které představovalo jedno z nos-
ných linií diskurzu na Slovensku (zejména 
v liberálních médiích přesvědčených o nad-
průměrném potenciálu šíření viru během 
bohoslužebných shromáždění). 

Analýza odhalila rozdíly mezi křesťan-
skými a sekulárními médii i konzervativ-
ními a liberálními českými médii. Ukázalo 
se, že jedni i druzí používají rozdílné typy 
argumentů. V prostředí křesťanských médií 
např. výrazněji rezonovala argumentační 
linie náboženské svobody a diskriminace 
církve. Pro sekulární média byly typické 
argumenty odpovědnosti (za veřejné zdra-
ví) a významu víry. V liberálních médiích 
dominoval argument příležitosti, a to 
z jeho radikálnější stránky (nejen k pro-
hloubení osobního duchovního života, 
ale i k reformě církve). „Tato zjištění,“ 
upozorňuje docentka Rončáková, „neladí 
se vžitým obrazem křesťanského Slovenska 
a ateistického Česka a poskytují podnět 
k dalšímu zkoumání příčin slovenské libe-
rálně-konzervativní polarizace ve vztahu 

k náboženství a církvi a české mediální 
shovívavosti, až přítulnosti vůči církvi 
během pandemie.“

Směrování argumentačních vektorů 
ve slovenských médiích ukázalo velmi 
výraznou odlišnost mezi skupinou seku-
lárně-liberálních a křesťansko-konzerva-
tivních médií. „Na rozdíl od českých médií 
jsme ve slovenských liberálních denících 
zaznamenali nadpoloviční přítomnost ne-
gativního vektoru,“ konstatuje Rončáková. 
„Objevoval se i v kategorii významu víry, 
který byl v českých médiích vnímán čistě 
pozitivně. Slovenské sekulární deníky pre-
zentovaly duchovno v souvislosti s pande-
mií převážně jako málo důležité, případně 
zcela nepotřebné pro život. Radikálnější 
názory tohoto typu označovaly nábožen-
ství za drahý špás určený malé skupině 
lidí a duchovní prožívání ironizovali 
a zesměšňovali jako něco zpátečnického, 
škodlivého.“

Závěry výzkumu Terézie Rončákové se 
v několika bodech setkaly nebo překryly se 
závěry zahraničních výzkumníků: výrazně 
se potvrdila převaha argumentu o potřebě 
náboženské víry pro mentální zdraví člově-
ka, včetně významu spirituality a mystéria 
v boji s nemocí i společenskou krizí. V mé-
diích dostaly velký prostor aktivity církve 
a oceňovala se jejich tvořivost a pružnost, 
přičemž se však zároveň objevila i kritika 
nadměrné povolnosti a poslušnosti věří-
cích, kteří opatření přijímali bez diskuse. 
Zejména v českých médiích rezonovala 
výzva využít krizi k zásadnímu přehodno-
cení fungování farnosti a bohoslužebného 
provozu. Méně časté, ale zásadní byly 
varovné hlasy upozorňující na potenciální 
konflikt jednotlivých nařízení s nábožen-
skou svobodou.

Z českých médií Terézia Rončáko-
vá analyzovala tato média: MF Dnes, 
Deník N, Echo 24, Fórum 24, Christnet, 
Konzervativní noviny, Křesťan dnes, ze 
slovenských pak: SME, Denník N, Postoj, 
Štandard, Hlavné správy.

Josef Beránek
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se nachýlil čas, navrhla jsem, že ho dopro-
vodím na hlavní nádraží a automaticky 
zamířila k tramvaji.

„Carissima, ušel jsem devět tisíc kilome-
trů! Přece nepojedu tramvají!“

Šli jsme tedy pěšky a drželi se za ruku. 
Stejně jako když jsme křtili sborník o Ma-
gorovi a vzpomínali na Václava Havla, jeho 
spoluvězně. Ostatně když jsme se potkali 
poprvé, při loučení jsme stáli na chodníku 
a objímali se.

Na poutích po světě s sebou otec Fran-
tišek nosil papírky se jmény lidí, vždycky 
si někoho vylosoval a za něj se pak modlil. 
Byla jsem nadšená, že si mě na nějaké pouti 
také napsal na papír, bohužel ale nevylo-
soval. Dvakrát za sebou vytáhl papírek se 
jménem vraha, který nesmyslně a brutálně 
zabil kněze. A to vždycky, když dorazil do 
cíle. Prostě byli lidé, co ty modlitby potře-
bovali víc.

Popudem k cestě do Santiaga de Com-
postela, kterou absolvoval a díky níž se 
uzdravil z rakoviny, se pro něj stala kniha 
Paula Coelha, autora vysmívaného českými 
intelektuály, zato však známého po celém 
světě. Coelhův životopis jsem přivezla do 
Vyšehorek. Neznám jediného člověka, 
kterému by udělal takovou radost. Na 
oplátku jsem dostávala knihy o putování, 
pohlednice, dopisy, přání k svátku svaté 
Anastázie, esemesky nebo sbírku básní Jak 
teskná je noc.

Jak to ten muž vůbec dokázal? Byl vždy 
u toho, když bylo potřeba pomoct, rozdával 
chudákům peníze, ubytovával zloděje, křtil, 

pohřbíval, sezdával, zpovídal, kázal, utěšo-
val nemocné, psal básně a knihy, cestoval 
vlakem i autem, přednášel, dával duchovní 
cvičení podle Ignáce z Loyoly, šel pěšky 
z Vyšehorek na Ukrajinu, do Itálie nebo do 
Španělska, jako by dokázal být na několika 
místech najednou. A všichni, kdo ho znali, 
měli z něj stejný pocit – že je tu jen pro 
ně. Že na ně myslí a nezapomíná. Že je to 
jejich skutečný duchovní otec.

Když jsem ho kdysi před lety slyšela 
kázat u svatého Ignáce, bylo mi líto, že není 
v Praze častěji. Vzhledem k jeho povaze, 
neochotě se podřizovat hloupým lidem 
a vzhledem k otevřenosti, která se nenosí, 
byl uklizen nejprve do Brna a poté do ma-
linkých Vyšehorek, vesnice na konci světa, 
kde moc věřících nebylo.

„Carissima, chytili mě v obchodě poli-
cajti, když jsem si šel koupit pár šroubků, 
že prý kradu hřebíky. Že prý věděli, že jsem 
recidivista.“

Vloni v létě jsme spolu byli ve zlínské 
galerii na večeru četby jeho poezie, který 
uspořádal básník Pavel Petr. „Carissima, 
myslel jsem, že umřu. Ale mám takovou 
radost z tohoto setkání, zdá se, že ještě 
chvilku vydržím,“ řekl těsně předtím, než 
nastoupil se svou věrnou hospodyní Josef-
kou do auta, aby se vrátili zpět do Vyšeho-
rek. Zpívali jsme tam se dvěma romskými 
kapelami, pili a tančili ještě několik hodin. 
Jsem vděčná za tohle rozloučení, protože 
jiné už v této divné kovidové době nebude.

Monika Le Fay (rozsáhlejší ohlédnutí  
na webu monikalefay.cz)

Ušel jsem devět tisíc kilometrů

Odešel jezuitský kněz, básník, disident a mukl František Lízna

„Carissima, neměl jsem vůbec žádné 
peníze a šel jsem a koupil si knihu 

o masových vrazích, neodolatelně mě to při-
tahovalo. Někdy stačí jen škrtnout sirkou.“

„Carissima, jsem přesvědčený, že ten 
vrah, co zabil faráře a dostal doživotní trest,  
tak kdyby ho pustili, dal by se na misie. 
Jenže oni ho nikdy nepustí.“

„Carissima, lidi to často nevědí, ale když 
jsou nemocní, mají nejdřív ze všeho říct 
knězi, aby tu jejich nemoc vzal na sebe. 
Takže já to teď beru všechno na sebe.“

Lituju, že nemám naše rozhovory nato-
čené… Měla jsem v životě štěstí potkat vý-
jimečné a úžasné lidi. Spravedlivé, odvážné, 
lidské, statečné. Bylo jich mnoho. Nejlid-
štější, nejstatečnější a nejhodnější byli dva 
řeholníci. Oba muklové, oba básníci. Ana-
stáz Opasek a František Lízna.

Ve čtvrtek 4. března jsem zveřejnila 
na Facebooku zprávu o tom, že František 
Lízna zemřel. Od té doby na něj myslím, 
říkám si, že něco napíšu, ale nejde mi to. 
Věděla jsem, že zemře. Večer před jeho 
odchodem jsem mluvila s farou v Zábře-
hu. Jeho stav byl vážný, ležel v olomoucké 
nemocnici. Jediný člověk, který mě dokázal 
rozplakat za kamerou.

Slyšela jsem už tolik strašných histo-
rek o útrapách, holocaustu, komunismu, 
nemocích, smrti, exilu, vězení, zneužívá-
ní, týrání a šikaně, že mě hned tak něco 
nerozhodí. Tenkrát před více než dvanácti 
lety v podvečer na faře ve Vyšehorkách 
nám jezuitský kněz otec František vyprávěl 
o doživotně odsouzených vrazích, o které 
se staral. Jestli byl někdo opravdový křesťan 
v původním slova smyslu, tak to byl on. 
Vracel tomuto slovu jeho obsah a význam.

Přihlásil se dobrovolně k romské ná-
rodnosti (ačkoli se jako Rom nenarodil). 
Ubytovával na faře lidi, kteří ho opakovaně 
vykrádali. Trávil čas s vrahy na Mírově 
a byl jim natolik blízko, že ho vězeňská 
správa vyhnala. Našel na ulici voříška, 
pojmenoval ho Lízinka a chodil s ním do 
kostela. Lízinka pak porodila štěňátka a ně-
kdy chodila do kostela také s nimi.

Velmi jsem litovala, že Vyšehorky jsou 
z Prahy tak daleko.

„Carissima, přijedu snad brzo, hned až 
zas někdo umře,“ opakoval se svým typic-
kým humorem.

Sešli jsme se v Ječné a povídali si. Když 

Dva výrazní jezuité: František Lízna s Janem Rybářem
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Necháme se inspirovat?
Katolická církev na druhém vatikánském koncilu znovuobjevila 
mimo jiné tradiční hodnoty také hodnotu synodality.  
O Synodální cestě německé katolické církve hovoříme  
s prof. Julií Knopovou, profesorkou dogmatiky z Katolické 
teologické fakulty Univerzity v Erfurtu.

Papež Pavel VI. zřídil roku 1965 
biskupskou synodu jako trvalý 
orgán, který se pravidelně schází 
ke generálním shromážděním 
k významným tématům života 

církve. V prvních desetiletích po koncilu 
byly navíc v mnoha zemích svolány národ-
ní synody.

V prvních dvaceti letech po koncilu ne-
bylo možné organizovat synody v tehdy ko-
munistických zemích. Výjimkou byla NDR, 
kde se konala synoda v letech 1973–1975. 
U nás sněmovní proces začal z iniciativy 
kardinála Vlka v druhé polovině devade-
sátých let. Jenže tato doba se velice lišila 
od atmosféry a situace let sedmdesátých. 
To byl jeden z důvodů celkového nezdaru 
Plenárního sněmu katolické církve v České 
republice. Ačkoliv se podařilo schválit 
(2005) a později vydat (2007) závěrečný 
dokument sněmu, neměl nakonec žádný 
praktický dopad.

Dnes se ovšem situace změnila. Papež 
František povzbudil národní biskupské 
konference k novým synodálním pro-
cesům. V Německu začal tento proces 
v roce 2019, v Itálii byl oficiálně zahájen 
letos. Když přemýšlíme o situaci katolické 
církve v České republice, přijdeme na to, že 
i u nás potřebujeme změnu, a to zejména 
v „kultuře jednání“ církevních institucí. 
Proto jsem požádal zástupkyni německých 
teologů a teoložek, kteří jsou zapojeni 
v Synodální cestě (což je oficiální název 
pro současný německý sněmovní proces), 
prof. dr. Julii Knopovou o rozhovor. Jsem 
přesvědčen, že nás svědectví ze sousední 
země může povzbudit, a to přes všechny 
kulturní rozdíly mezi Čechy a Němci, aby-
chom hledali cestu k uskutečnění nového 
sněmovního procesu v české a moravské 
katolické církvi.

Moje očekávání se týkala a nadále týkají 
dvou rovin. První rovina je tematická: 
musíme jednat o problémech a otázkách, 
o které se už po desetiletí přeme a hádáme, 
ale které nyní nabyly nebezpečné podoby. 
Nejde přitom o to, zda být konzervativní 
či progresivní, zachovat tradici nebo re-
formovat. Jedná se o faktory, které mohou 
uškodit dětem a mladým lidem a které jsou 
opravdu nebezpečné. Moje očekávání se ale 
týkají také roviny komunikační, způsobu 
konzultací: Kdo je ten, kdo radí? Kdo při-
tom rozhoduje? Mohou biskupové při této 
krizi najít řešení sami, anebo si vyžádají 
expertízy od věřících a od odborníků? Sy-
nodální cesta je důležitá v obou rovinách, 
tematicky i komunikativně.

Mezitím jsme již uprostřed procesu. 
Pozorujeme, že některé věci jsou nové 
a musíme si je teprve nacvičit. Všichni se 
musíme znovu učit a leccos vyzkoušet: jak 
spolu vycházet, jak mluvit, jak dosáhnout 
toho, aby se nám dařilo se spolu radit 
a docházet k rozhodnutí, a jak zacházet 
s konflikty. Témata jsou náročná, problé-
my velké – a praxe společných konzultací 
biskupů a laiků teprve začala.

 ▶ Mohla byste stručně načrtnout struk-
turu a témata Synodální cesty?
Máme čtyři pracovní skupiny. První se 
zabývá strukturálními otázkami, rozdě-
lením moci a participací věřících. Teolo-
gicky řečeno jde o „potestas regiminis“ 
a „potestas ordinis“ a jejich vzájemný 
vztah, tedy o oprávnění vést a jeho spojení 
s mocí a svěcením v katolické církvi. Druhá 
pracovní skupina se zabývá kněžským 
úřadem, kněžskou spiritualitou a životní 
formou. Jedná se o otázky, které začínají 
přípravou ke kněžství a dalším vzdělává-
ním kněží a dosahují až k otázkám způsobu 

 ▶ Kdy a proč vznikla Synodální cesta?
Všechno to začalo v roce 2018. V září vyšla 
studie o sexuálním násilí, kterého se dopou-
štěli duchovní římskokatolických diecézí 
v Německu na dětech a mladých lidech. 
Tato studie vyvolala velký šok. Ve výzkum-
né zprávě nebyly uvedeny pouze počty 
pachatelů a obětí. Autoři zároveň prezen-
tovali hypotézy o tom, jaké institucionální 
faktory umožňují zneužívání nebo alespoň 
jeho krytí. Pak uběhlo půl roku a v březnu 
2019 měla biskupská konference studijní 
den k těmto tématům. Biskupská konference 
rozhodla, že upřednostní témata, která byla 
ve výzkumu označena jako rizikové faktory. 
Jednalo se přitom o tato témata: moc kněží, 
obraz kněze, koncepce kněžství, ale také 
sexualita a vztahy mezi pohlavími. Při tomto 
setkání sami biskupové intenzivně deba-
tovali o těchto tématech. Brzy bylo jasno 
ve dvou věcech. Předně: něco se musí stát, 
a potom: biskupové to nemohou řešit sami. 
Z toho vznikl záměr, aby NBK pod vedením 
tehdejšího předsedy kardinála Marxe a Cen-
trální výbor německých katolíků (ZdK) pod 
vedením Thomase Sternberga společně za-
hájily strukturovaný proces, při němž by se 
řešila právě zmíněná témata. Vše proběhlo 
velmi rychle, takže projekt „Synodální cesta“ 
byl zahájen v roce 2019, na první neděli 
adventní.

 ▶ Co jste očekávala od Synodální cesty?
Sama jsem se zúčastnila plenárního zasedá-
ní na jaře 2019, protože jsem moderovala 
studijní den. Zažila jsem, jak tato myšlenka 
vznikla a jak najednou všichni biskupové 
zářili, když odcházeli z konferenčního sálu, 
a říkali: Máme představu o tom, co budeme 
dělat! Ale co to přesně znamená a jak by 
to mělo probíhat, to tenkrát ještě nikdo 
nemohl přesně říci.
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struktury a formy rozhovoru jsou 
chtěné, ale nelze je centrálně nařídit 
nebo řídit. Synodalita musí růst zdola 
a musí se nacvičit. K tomu je potřeba 
odvaha a důvěra – v jednotlivých 
místních církvích i mezi místní církví 
a Římem. Jaké formáty synodality se 
nakonec zvolí, bude v každé zemi jiné. 
Musí to odpovídat mentalitě a kultuře 
dialogu určité země nebo kultury. 
Například v Německu bylo velmi dů-
ležité, že byly vyjasněny role: biskupo-
vé vystupují jako biskupové, teologové 
jako experti; procesu se účastní také 
zástupci dalších vědeckých disciplín, 
jako je sociologie, historie, politologie; 
řeholníci, řeholnice a katolické spolky 
se podílejí zase jinými strukturova-
nými formami. Jsou zapojeni laici. 
Bylo a je velmi důležité, aby všichni 
účastníci synody, biskupové i laici, 
měli nějaký mandát a byli delegová-
ni; to znamená, že mají důvěru těch, 
kdo je vyslali, a tak svým způsobem 
reprezentují nějakou část nebo 
dimenzi katolické církve v Německu. 
Navíc je velmi důležité, abychom si 
vzájemně porozuměli v otázce, proč 
vlastně potřebujeme reformy. Budou 
jen samoúčelné, anebo existuje nějaký 
teologický základ, kvůli němuž jsou 

nevyhnutelné?
U Synodální cesty je to jasné: motiv k de-

batám spočívá v poznání, že máme v církvi 
strukturální problémy, které mohou vést 
ke zneužívání a jeho krytí. Nejde tedy o to, 
zda je někdo konzervativní nebo progresiv-
ní, ale o to, zda chápeme, že existují struktu-
ry, mentality, učení nebo dokonce spiritua-
lity, které mohou pro ty, které mají chránit, 
představovat nebezpečí. Zneužití moci 
a sexuální násilí není totiž jen individuální 
problém, ale má svou systémovou rovinu. 
Tuto rovinu je nutné poctivě analyzovat 
a konstruktivně zpracovat.

Společné konzultace a rozhodování 
laiků, expertů a biskupů na Synodální cestě 
vlastně nějak performativně anticipuje cíl 
procesu: zavést transparentní a participa-
tivní struktury, abychom společně vytvořili 
z církve přátelské a bezpečné místo, na 
němž se lidé rádi angažují a vyjadřují svou 
víru. Prostřednictvím Synodální cesty 
zkoušíme v Německu novou formu syno-
dality, která bude mít, doufejme, ještě větší 
dosah. Doufáme, že tím prospějeme také 
světové církvi. Ostatně, příští biskupská 
synoda se má zabývat výslovně tématem 
synodality. Na ni můžeme přinést naše 
zkušenosti.

doc. Michal Kaplánek, SDB,  
autor působí na Teologické fakultě JU

života kněží, tedy i kněžského celibátu. 
Dotýkáme se krize, v níž se nyní kněží 
nacházejí. Krize církve je totiž sou-
časně fundamentální krizí kněžství. 
Na základě výzkumů o zneužívání 
vzniká starost, že kněží budou celkově 
považováni za podezřelé. Kromě toho 
jde o vztah mezi kněžími a laiky, např. 
ve vedení farností – a v Německu také 
o laiky zaměstnané v pastoraci jako 
pastorační nebo farní referenti: jakou 
roli mohou přijmout? Třetí skupina se 
zabývá rolí žen v církvi. Toto téma bylo 
navrženo Centrálním výborem, protože 
je jasné, že nemůžeme mluvit o moci, 
násilí a kněžství, aniž bychom přitom 
mluvili také o tom, že v římskokatolic-
ké církvi existuje strukturální diskrimi-
nace žen. V této pracovní skupině jde 
jak o každodenní, tak o zásadní otázky. 
Ženy by některé úkoly mohly už dávno 
převzít, a to beze změn v církevním 
právu. Ale ze zvyku jsou tyto úkoly re-
zervovány kněžím. Ostatní otázky, jako 
zejména otázka svěcení žen, vyžadují 
diskusi na úrovni světové církve. Také 
o tom se mluví na Synodální cestě. 
Čtvrtá pracovní skupina se zabývá 
otázkami sexuality a katolické sexuální 
etiky. Má komplikovaný název: „Život 
ve zdařilých vztazích. Prožívat lásku 
v sexualitě a partnerství“. Jedná se o obno-
vené pochopení vztahů, erotiky a intimity. 
Jde také o „aggiornamento“ ve vnímání 
homosexuality, jelikož v této oblasti došlo 
v humanitních vědách, v politice i ve spo-
lečnosti k enormnímu vývoji, který církev 
dosud ignorovala. Obecně řečeno: jde o to, 
jakým způsobem lze tradiční církevní chá-
pání manželství a sexuality spojit s dneš-
ními zkušenostmi a jaké reformní potřeby 
z toho vyplývají. Na tom, že právě v této 
oblasti je velká potřeba reformy, se shoduje 
většina synody, včetně biskupů. Ale také 
zde je nakonec nutná diskuse v rámci 
světové církve. My můžeme v Německu ta-
kové debaty podnítit, připravit argumenty 
a prezentovat přehled o postojích v Němec-
ku – ale dále se musí postupovat v dalších 
zemích a ve světové církvi.

 ▶ Jste spokojená s průběhem?
Knopová: V zásadě ano. Pandemie toho 
mnoho samozřejmě ztížila a zdržela. Přesto 
i v digitálním formátu postupujeme dopře-
du na všech čtyřech fórech. To, že začala 
fáze, v níž konflikty přibraly na intenzitě, se 
dalo očekávat. Spory o moc, kněžství, ženy 
a sexualitu nejsou přece nic nového. Jenže 
dosud se o těchto tématech nehovořilo 
otevřeně. Tato témata byla tabu. V církvi 
nebyla příležitost, aby se různé názory 

setkaly a prodiskutovaly otevřeně a upřím-
ně. Nyní jsou na stole a diskutuje se o nich 
v rámci strukturovaného procesu. To 
samozřejmě není snadné. Ocitáme se právě 
v citlivé fázi konzultací. V říjnu, při příštím 
plenárním zasedání synody se ukáže, které 
návrhy usnesení budou odsouhlaseny a jak 
silný bude konsenzus. A tak vzniknou nové 
otázky: Jak naložit s tím, když usnesení 
bude schváleno tříčtvrtinovou většinou 
shromáždění, ale čtvrtina bude zastávat 
zásadně protichůdný postoj? Kolik souhlasu 
nezbytně potřebujeme, kolik nesouhlasu se 
dá snést? Všichni nakonec budou muset 
zaujmout nějakou pozici; budou muset žít 
s tím, že možná zastávají menšinový postoj, 
a přece musí respektovat usnesení. Na to 
nejsme v katolické církvi zvyklí. Zatím 
jsme se málo cvičili v konstruktivní kultuře 
konfliktu.

 ▶ Co byste nám doporučila, abychom 
mohli také v České republice začít něco 
podobného, jako je Synodální cesta?
Především si myslím, že se můžeme docela 
dobře odvolat na papeže Františka, který 
říká, že potřebujeme decentralizaci. Místní 
církve vědí lépe než centrála v Římě, co je 
pro ně důležité. Potřebujeme více syno-
dality – a synodalita je katolická. V tom 
můžeme vzít i papeže za slovo. Synodální 

Julie Knopová: „Najednou všichni biskupové 
zářili, říkali: Máme představu o tom, co budeme 
dělat!“
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Nebezpečná atraktivita  
online bohoslužeb
Od začátku pandemie došlo k výraznému nárůstu streamování farních 
bohoslužeb, počet živě přenášených bohoslužeb zvýšila také televize Noe.  
Někteří kněží upozorňují, že mše v televizi Noe ubírají věřící ve farnostech, 
a stejně tak některé online vysílající „atraktivnější“ farnosti napříč republikou 
ubírají reálné věřící v kostelech jiných. Jaká je perspektiva přenášených 
bohoslužeb, až odezní omezení návštěv bohoslužeb?

mohla jejich skvělá služba přenosů bohužel 
pokračovat? Možná hlubším uváděním 
do liturgie Božího slova, které se dá prožít 
doma před prožitím mše svaté v kostele ve 
farnosti nebo po ní. Sám také přesně nevím. 
Jen bych řekl, že hlavní směr se nám ukáže, 
budeme-li se snažit nápaditě a s pozorností 
odpovědět na potřeby konkrétních věřících. 

Josef Ptáček
katolický kněz

Předpokládám, že 
bohoslužby přenášené 
prostřednictvím in-
ternetu s námi budou 
i nadále, ale postupně 
se bude proměňovat 
skladba virtuálních 
návštěvníků. Mám zku-

šenost, že pro řadu lidí tyto přenosy slouží 
nejen jako zprostředkovaný způsob účasti 
na bohoslužbě a povzbuzení v modlitbě, ale 
z velké částí také jako způsob spojení s far-
ností či společenstvím, které je jim blízké. 
Lidé někdy vyjadřují přání, abychom příliš 
brzo neukončovali přenos po bohoslužbě 
– chtějí být účastni i neformálnímu dění 
v kostele mimo liturgii. Jelikož vždy budou 
doma i lidé nemocní, budou tyto přenosy 
stále plnit svou mnohočetnou funkci. 

Na druhou stranu není možné považovat 
sledování bohoslužby na obrazovce za rov-
nocennou alternativu osobní účasti. Svátosti 
se uskutečňují v osobním doteku Ježíše Kris-
ta. Farníci jsou si toho vědomi – čím větší je 
možnost osobní účasti na bohoslužbě, tím 
méně je virtuálních návštěvníků.

Josef Prokeš
katolický kněz

První, co mě při této 
otázce napadá, je vděč-
nost, že žijeme v době, 
kdy je přenos bohoslu-
žeb takto snadný, a že 
se dostanou i k těm 
nejposlednějším. Křes-
ťanská média zareago-

vala rychle a skvěle dokázala odpovědět 
na potřeby, které se objevily s příchodem 
pandemie. Také si myslím, že ve většině 
případů přispěla k lepšímu prožití této 
doby. Dodávala sílu a povzbuzovala tam, 
kde nebyl možný osobní kontakt. 

V nápaditosti a flexibilitě v odpovídání 
na aktuální potřeby lidí je to možné srov-
nat například s Pavlovými listy, které také 
komunitám, kde Pavel nemohl osobně být, 
sloužily k modlitbě a povzbuzení. Právě 
nápaditost a pozornost k duchovním po-
třebám lidí mohou dát směr dalšímu uva-
žování, jak dále. 

Byla by škoda, kdyby si teď začaly pře-
nášené bohoslužby s těmi reálně navštěvo-
vanými konkurovat. Oba světy, tedy kon-
krétní reálné farnosti a média, by se měly 
opět snažit podobně pružně a nápaditě 
odpovědět na duchovní potřeby lidí v době 
po pandemii. Pokud média budou jen ste-
reotypně prodlužovat přenášení mší, proto-
že se to v době pandemie osvědčilo, zrazují 
právě tu nápaditost a flexibilitu, ve které se 
osvědčily. Pokud naopak farnosti budou 
předpokládat, že teď se věřící jaksi samo-
spádem vrátí do kostelních lavic, že se nic 
proměňovat nemusí a vše může být jako 

dříve, dokazují tím, že je pandemie vlastně 
minula, že prošla kolem a že se jí nenechaly 
nijak proměnit a nic z ní nezískaly. 

Věřící, sledující mše svaté z různých míst 
v České republice, učinili zkušenost, která 
je mnohdy vzácná. Je důležité se ptát, co 
přesně je na přenášených mších oslovova-
lo. Možná to byla blízkost v jejich samotě, 
možná kázání, které se dalo poslouchat. 
Zřejmě také pohodlnost, protože nebylo 
třeba vycházet z vlastní ulity. Mše s osobní 
účastí mohou na to dobré, co lidé při pře-
nášených mších prožívali, skvěle navázat. 
Může to být pobídka, aby i při mši v kostele 
bylo možné zakusit blízkost společenství 
a že jde při společné modlitbě i o mě a mé 
potřeby. Možná je to pobídka pro kazatele, 
aby svoji službu lépe připravili. Odpovídat 
flexibilně, nápaditě a pozorně na potřeby 
přicházejících lidí. Podobně média. Čím by 

J O s E F  P R O K E Š

Oba světy, tedy 
konkrétní reálné 

farnosti a média, by 
se měly opět snažit 

podobně pružně 
a nápaditě odpovědět  
na duchovní potřeby  

lidí v době po  
pandemii.
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Dalším fenoménem jsou lidé, kteří se 
připojují do cizích farností, aby si poslech-
li kázání jiného kněze, prohlédli kostel 
v jiném městě, naslouchali hudebnímu 
i pěveckému doprovodu. Řada lidí si také 
navykla připojovat se na bohoslužby do 
zahraničí, aby si souběžně s modlitbou 
trénovali cizí jazyk. Pro lidi, kteří jsou na 
cestách, je přenos bohoslužby z domácí far-
nosti určitým spojením s domovem.

Velmi zajímavou skupinu tvoří lidé, 
kteří by běžně do kostela nepřišli, protože 
se stydí a nevědí, jak se mají chovat. Přenos 
bohoslužby je pro ně cestou, která vede 
k postupnému seznamování a osmělování, 
aby nakonec napsali e-mail a domluvili si 
např. osobní setkání s knězem či dorazili 
rovnou do kostela na bohoslužbu. 

sandra silná 
husitská farářka

Těžko říct, jaká je per-
spektiva online a jinak 
přenášených bohoslu-
žeb do budoucna. Asi 
to ještě dlouho nebude 
standard, třeba i pro-
to, že dobré vybavení 
na stream není úplně 

levné a ne každý je technicky zdatný, aby 
si přenos zajistil. Přiznám se, že mě spíš 
zaráží taková ta stále přítomná, byť možná 
nevyslovená soutěživost, kdo komu ubírá 
věřící – zda přenosy kostelům, aktivnější 
farnosti těm méně aktivním. Působí to jako 
hon na lidi, kteří se chtějí nějakým způ-
sobem účastnit duchovního života a vní-
mám v tom trochu křeč. Proč to řešit, je to 
důležité? Jsou lidi, kteří by si bohoslužbu 
z média nepustili, a pokud nemohou jít 
do kostela, stačí jim procházka v přírodě 
nebo četba Písma a modlitba. Přenášené 
bohoslužby jsou skvělé pro lidi, kteří z ně-
jakého důvodu nemohou být v kostele, 
ve společenství. A takoví lidé tu vždycky 
budou, takže z tohoto úhlu pohledu si my-
slím, že přenášené bohoslužby mají smysl 
i v budoucnu. Online přenos ale nikdy ne-
nahradí reálný mezilidský kontakt, prožitek 
společenství ani vjem, že se kvůli účasti na 
bohoslužbě musím někam přemístit, něco 
pro to udělat, najít čas a vydat se na cestu. 
Vytrhnout se ze svého známého prostředí. 
Svátosti také nelze lidem vysluhovat online. 

Osobně vnímám přínos přenášených 
bohoslužeb v tom, že lidé, kteří jsou ve 
službě (a myslím tím i sebe) se mohou 
k online bohoslužbám vrátit – zhlédnout 
je v čase, který jim vyhovuje (třeba proto, 
že už mají po práci). Sama bych kolikrát 
ráda slyšela třeba kázání kolegů a kolegyň, 

sledovanost a bude se od nich ustupovat. 
Byla bych ale opatrná na ono „vracení 

k normálu“. Už nyní vidíme, že nás nic ta-
kového – možná už nikdy – nemusí čekat. 
Varuje před tím řada duchovních autorit 
včetně papeže Františka. A můžeme být 
dokonce překvapeni tím, jak moc si lidé na 
„online křesťanství“ zvykli. Streamy, které 
byly dříve vítanou a útěšnou možností 
spíše pro nemocné, nepohyblivé nebo jinak 
zdravotně omezené, vzdálené nebo příliš 
zaneprázdněné, se totiž staly denním chle-
bem všech. Nebudeme u nich chtít – dílem 
z pohodlnosti – zůstat? Přenos bohoslužby 
je sice – alespoň v mém případě – o něco 
lepší než nic a jsem opravdu velmi vděčná 
všem lidem, kteří přenosy umožňují. Ale 
společenství kolem Pánova stolu jde při 
nich vytvářet asi jen stěží.

A starost mi nadto dělá ještě jiná věc: 
prohlubování propasti mezi „špičkovými“ 
farnostmi se skutečně vynikajícími kazateli, 
farníky ochotnými pomáhat s technikou 
přenosů, dostatkem prostředků na samotné 
vysílací vybavení (ano, lze točit i na mobil, 
ale chce to přece jen trochu umu a cviku) 
a interiérovými možnostmi na jedné straně 
a farnostmi „průměrnými“ či „slabšími“, 
které před pandemií přesto byly místy 
živé víry a bratrské lásky, na straně druhé. 
A k jejich „upozadění“ došlo třeba jen pro-
to, že farář svým kázáním nezaujme (ba ani 
možná nechce zaujmout) zrovna masové 
internetové či televizní publikum, že nejsou 
síly z řad farníků k uskutečnění přenosů 
nebo že je kostel v tak tragickém stavu, že 
by přenos byl akorát ostudou… Praha ne-
jsou Sudety, a zde mluvím – hrdě a zároveň 
trochu v rozpacích – i za farnost, odkud 
vysílala pravidelné nedělní přenosy Česká 
televize, tedy za tu nejprotežovanější. 

Setřou se uvedené rozdíly samy od 
sebe – jen uvolněním opatření a tím, že 
se každý vrátí k sobě do farnosti či sboru? 
A jakou církev to přenosy bohoslužeb 
vlastně reprezentují?!

Anketu připravil Lukáš Jirsa

nechala se inspirovat duchem bohoslužby, 
ale není to možné, když de facto všichni 
sloužíme ve stejném čase. Také mně osobně 
streamované bohoslužby umožňují podívat 
se, jak to dělají jinde, a můžu se inspirovat. 

Libor Všetula
katolický kněz

Zkušenost v pandemii 
ukázala, že online boho-
služby jsou obrovskou 
příležitostí, ale mohou 
se stát i ohrožením. 
Příležitost vidím v mož-
ném rozšíření obzorů, 
názorů, pojetí liturgie 

a života s Bohem vůbec, protože díky tomu 
můžeme najednou zjistit, že není jen náš 
kostel, náš kněz a stále stejný přístup. Věřím, 
že portfolio nabídky online bohoslužeb 
se do budoucna rozšíří, zároveň věřím, že 
se jejich sledování stane spíše doplňkem 
života z víry, a ne hlavním pilířem. Z toho 
plyne i ono ohrožení, že totiž přestanu přes 
rozmanitost a atraktivitu duchovní potravy 
online vidět důležitost reálného společenství 
věřících a vytváření vztahů s ostatními. 

Nezastávám striktně teritoriální po-
jetí farností (zvláště ve velkých městech) 
a nejsem „pastýř“, který hledí na počet 
oveček v tom svém kostele. Spíše se snažím 
soustředit na bohatost pastvy a preferování 
podstaty nad formou. Pokud vím, že něko-
mu nevyhovují bohoslužby u nás a chodí 
jinam a tam nachází kýžené, spíše mě to 
těší, než že bych se tím trápil. Naopak bych 
se ale trápil tím, kdyby se někdo stával 
soukromým online katolíkem, který si rea-
lizuje „svoji“ spirituální potřebu a přestává 
vidět fakt, že křesťanství je náboženství 
společenství reálných lidí, kteří jsou zváni 
k tomu, aby toto společenství aktivně vy-
tvářeli a spolupracovali se všemi radostmi 
a těžkostmi, které to přináší. A mezi námi, 
on tomu někdy může paradoxně bránit 
právě pan farář, který hraje příliš na sebe.

Tereza Zavadilová
redaktorka Katolického týdeníku,  
postgraduálně studuje mediální studia 

Režim častých přenosů 
bohoslužeb, ve kterém 
jsme od loňské zimy 
fungovali, byl provizor-
ní a je namístě doufat, 
že se lidé do kostelů 
a sborů fyzicky vrátí. 
Logickým důsledkem 

v rámci úvah o perspektivách přenosů 
by pak bylo, že o něco poklesne jejich 

T E R E Z A  Z AVA d I LO VÁ

Byla bych ale opatrná  
na ono ,vracení 

k normálu‘. Už nyní 
vidíme, že nás nic 
takového – možná  

už nikdy – nemusí čekat.
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 ▶ V minulosti jste navrhovala, že by Česko mělo přijmout děti 
z uprchlických táborů v Řecku. Jak to vlastně nakonec dopadlo?
Stále toto téma sleduji. Zvedla se velká vlna zájmu, podpory (Češi 
pomáhají, Organizace pro pomoc uprchlíkům a další). Dobrá zprá-
va je, že Češi pomáhají financovat školu pro dětské uprchlíky na 
ostrově Lesbos. Dokonce v Česku vzniklo baletní představení ta-
nečního studia Light nazvané Modlitba (za černé duše), které bylo 

inspirované touto iniciativou. Naše vládní reprezentace to však přes 
všechny naše pokusy odmítá. Jak pan ministr Hamáček, tak pan pre-
miér nepravdivě tvrdí, že tam nezletilí bez doprovodu nejsou. Přitom 
lékaři a psychologové, kteří tam s uprchlíky pracují, mé informace 
potvrzují. Nezletilí uprchlíci, včetně malých dětí, jsou v Řecku stále; 
jsem ráda, že v řadě dalších členských států EU se k tomu postavili 
jinak než naše vláda a děti si postupně rozebírají.

Ženy, muži a gender 
Mezi europoslanci, kteří v Bruselu vyjednali podporu Česka  
ze strany EU a NATO v kauze Vrbětice, byla i Michaela Šojdrová.  
Jak se pracuje ženě v prostředí donedávna ovládaném muži?
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 ▶ Alespoň v tom se tedy situace změnila?
Ano. Faktem je, že podmínky pro dětské uprchlíky byly nejtěž-
ší v roce 2018. Tehdejší neschopná krajně levicová vláda (Syriza, 
pozn. red.) dokázala jen uprchlíky zavřít na ostrovech. V létě 2019 
nastoupila nová vláda, razantně nastavila nové podmínky a snažila se 
situaci řešit humánněji. Řecký ministr vnitra tehdy mimo jiné obeslal 
své rezortní kolegy z EU s prosbou o pomoc. Nešermoval kvótami, 
prosil o solidaritu a lidské pochopení. Ovšem pan ministr Hamáček 
nejprve vůbec nepřiznal, že dopis dostal. Až když se dopis dostal do 
médií, připustil, že ho dostal, ale argumentoval tím, že řecká vláda 
nespolupracuje a že tam žádné děti nejsou… Mezitím se o ty děti 
postarali Němci, Švýcaři, Lucemburčané, pobaltské země. Celkem 
1500 dětí bylo v první vlně předáno do odpovídající péče.

 ▶ Jak se to podařilo domluvit?
Také mne to zajímalo. Před rokem jsem se zúčastnila jednání Ev-
ropské komise se zástupci zemí a organizací, které se do pomoci 
zapojily. Zeptala jsem se na to přímo zástupce německé katolické 
charity. U nich se toho aktivně ujal zemský ministr vnitra a oslovil 
několik charitativních organizací. Vláda pomohla organizačně, EU 
finančně, a neziskovky zajistily lidské a zároveň profesionálně zabez-
pečené přijetí těch dětí.

Víte, u nás jsou také lidé, kteří by reagovali podobně, kdyby měli 
možnost děti přijmout. Rádi by jim nabídli perspektivu, bezpečí 
i naše hodnoty. Ti mně dodávali naději, že to má smysl. Pak jsou 
u nás lidé, kteří o tom nechtěli a nechtějí ani slyšet. Část z nich se 
opravdu uprchlíků bojí, protože pocházejí z  muslimských zemí, 
s těmi jsem byla schopna debatovat. A potom jsou lidé, kteří do téhle 
otázky promítali své životní nezdary a frustrace nebo kteří to chtěli 
prostě politicky zneužít. Třeba pan Tomio Okamura. Nakonec o nás 
napovídal tolik nesmyslů, že mu soud nařídil, aby se nám omluvil za 
šíření nepravdivých informací. 

 ▶ Jak na toto vaše několikaleté angažmá zpětně pohlížíte? 
Pozitivně. Upozornila jsem na situaci dětí bez doprovodu, které jsou 
v té migrační vlně vyvolané válkou nejvíce ohroženy. V samotném 
Řecku to vyvolalo zájem o  jejich situaci v uprchlických táborech 
a změnil se přístup k těmto dětem. V Řecku tehdy neměli zavedený 
systém sociálně-právní ochrany dětí. Neexistovala tam žádná zaří-
zení pro náhradní rodinnou péči, jak ji známe u nás, dětské domovy 
nebo pěstounská péče. A to se začíná měnit – díky úsilí mnoha lidí, 

díky našim upozorněním a plánu na to, jak bychom si děti přebírali, 
který jsme navrhli, a také díky zájmu médií. 

 ▶ Mimochodem tohle není vaše jediná humanitární aktivita. 
Angažujete se také ve prospěch běloruské opozice.
Pro běžné lidi je důležité třeba odstranění vízové povinnosti, jak 
se to podařilo vyjednat po Moldavsku také pro Gruzii a Ukrajinu. 
To je pro lidi signál, že s nimi počítáme. S Běloruskem to není nyní 
reálné, ale musíme hledat cesty, jak je podpořit na cestě z marasmu, 
v jakém jsme sami žili ještě před jednatřiceti lety. Neměli bychom 
na to zapomínat. 

Vůči Bělorusku máme velkou odpovědnost, ale jako bychom ne-
měli dost nástrojů, jak jim pomoci. Východní partnerství a jeho par-
lamentní shromáždění Euronest v aktuální situaci nestačí. Ostatně 
rozvojová pomoc pro Bělorusko byla kvůli Lukašenkově násilnému 
vládnutí zastavena. 

 ▶ Stále chcete jet do Běloruska? V jednom rozhovoru jste řekla, 
že akt osobní solidarity považujete za důležitý. 
Právě proto jsem se setkala se Světlanou Tichanovskou. Plány na ces-
tu do Běloruska prozatím překazila pandemie, ale plánujeme cestu 
s kolegy z týmu pro Východní partnerství.

Ve vězení jsou desítky statečných a nevinných lidí, kteří bojují za 
svobodu a demokracii ve své zemí. Mimo jiné i Paval Sieviaryniec, 
křesťanský politik, otec malého dítěte, moc bych si přála ho navštívit 
a povzbudit jeho i jeho rodinu. 

 ▶ Vnímáte v názorech na Lukašenkův režim podobnou názoro-
vou polarizaci jako u uprchlíků?
Vlastně ano, jen je to vyhraněnější. Většina poslanců Evropského par-
lamentu má na situaci v Bělorusku obdobný názor, ale krajní pravice 
a levice hájí jakési nezasahování. Jako by tam byla demokracie, volby 
probíhaly transparentně a policie nezadržovala bezdůvodně demon-
stranty. Můžeme mlčet, nezasahovat, když někde týrají člověka?

Je mi líto, že ani mezi křesťany důraz na hájení lidských práv, nebo 
přesněji na obhajobu lidské důstojnosti, není samozřejmý. Lidé tohle 
téma odsouvají, jako by se nás to netýkalo: „Vždyť my nevíme, jaké 
to tam vlastně je…“ To mě strašně mrzí. 

Ty názorové střety vidíme u nás v Česku třeba ohledně Ruska 
a otravy Navalného. Jako by část veřejnosti pořád byla v zajetí před-
stav z filmů Z Buzuluku do Prahy a Bitva u Stalingradu. Rusové 
jsou naši osvoboditelé. Navíc pravoslavná církev stojí po boku vládní 
moci a Vladimir Putin se prezentuje jako obhájce tradičních hodnot. 
Někdy je mezi takovými lidmi těžké obhajovat, že patříme do Evrop-
ské unie. Jako by právo na důstojný život nebylo tou hlavní prioritou. 

 ▶ Sama jste vstoupila do ČSL v roce 1989, těsně před revolucí. 
Napadlo by vás tehdy, v euforii sametové revoluce, že dnes bude-
me řešit takové otázky?
Před rokem 1989 nás spojovala touha po svobodě a následně naděje 
spojené s pádem železné opony. Tyto otázky spojené s odpovědností 
za svět kolem nás jsem si moc představit neuměla, ale myslím si, že 
právě naše zkušenost s dobou nesvobody nás na ně připravila. Po-
cházím z židovsko-křesťanské rodiny. I za socialismu jsme chodili 
do kostela, rodiče nebyli v KSČ a to byla stopka jakékoli kariéry, ne-
mohli jsme nikam jezdit a tak dále. Ovšem v Kroměříži, kde jsme žili, 
bylo jedno z center obrody Lidové strany. Vstoupila jsem do strany 
v září 1989. Silným impulsem pro mne byla slova Václava Havla, kte-
rý řekl, že poměry u nás se začnou měnit, až politické strany začnou 
hrát svou roli a nebudou je muset suplovat umělci a sportovci. Tehdy 
by mne nenapadlo, že za dva měsíce nastane takový obrat! A že to 
nebude ani tolik bolet. 

Michaela Šojdrová
Narodila se v roce 1963 ve Zlíně. Vystudovala Vysokou 
školu zemědělskou v Brně a posléze vyučovala francouz-
štinu na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži. V letech 
1996–2010 byla poslankyní Parlamentu ČR za KdU-ČsL, 
členkou a místopředsedkyní výboru pro vzdělání, kultu-
ru, mládež a tělovýchovu. Od roku 2010 působila v České 
školní inspekci a zastupovala Českou republiku v Centru 
pro výzkum a inovace ve vzdělávání při OECd. V květnu 
2014 byla zvolena poslankyní Evropského parlamentu 
a místopředsedkyní společné delegace poslanců KdU-
-ČsL a TOP 09/sTAN při klubu Evropské lidové strany, 
v roce 2019 europoslanecký mandát obhájila. michaela 
Šojdrová je skautka, členka Klubu UNEsCO v Kroměříži. 
dlouhodobě se zabývá oblastí vzdělávání, kultury a pod-
pory mládeže. V roce 2009 jí francouzský prezident udělil 
řád za zásluhy. 
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Na jaře roku 1990 jsem byla zvolena místopředsedkyní okresního 
výboru ČSL. K té kandidatuře mne přesvědčil Augustin Navrátil, 
známý disident, který se tehdy vrátil do lidové strany. Najednou jsme 
viděli, že když chceme svobodu, ne vládu jedné strany, ale pluralitu, 
musíme do toho jít, musíme vybudovat nové politické strany. 

 ▶ A v roce 1996 vás Josef Lux povzbudil ke kandidatuře do Po-
slanecké sněmovny slovy: „Pokud tam nebudeš ty, nebude tam 
žádná žena.“ 
Bylo to těžké životní období, doma jsem měla jednoho syna, který 
začínal první třídu, druhý chodil do třetí. Josef Lux tehdy musel nej-
prve přesvědčit mého manžela, aby souhlasil. Bez manželovy pod-
pory bych to nezvládla. Vymínila jsem si aspoň, že víkendy budu 
mít volné pro rodinu. 

 ▶ V roce 2008 jste pak kandidovala na předsedkyni strany, která 
byla polarizovaná výraznými osobnostmi Jiřím Čunkem a Miro-
slavem Kalouskem.
Z dnešního pohledu to vnímám jako hodně odvážné rozhodnutí. 
Nicméně to, že jsem kandidovala, nebyla jen má volba. Vždycky jsem 
se v podobných situacích ptala, zda to má smysl, zda do toho mám 
jít. Spoléhala jsem se na hlasy přátel, kteří mne znali dlouhá léta. 

Víte, když člověk musí čelit nové situaci, nové výzvě, ukáže se, že 
jsou lidé, kteří v takové chvíli rostou, anebo padají.

 ▶ A co platí pro vás?
Myslím, že pozice, kterou mám, mluví pro tu první variantu. Ne že 
bych si tak věřila. Spoléhala jsem na pomoc a zpětnou vazbu od lidí 
kolem sebe. Vždycky jsem stavěla na týmu.

 ▶ Byla jste také předsedkyní klubu KDU-ČSL, když probíhala 
volba prezidenta. Tehdy jste proti Václavu Klausovi podpořila 
Jana Švejnara.
To jsem si dovolila hodně! Někteří kolegové v poslaneckém klubu 
byli hodně naštvaní. Ale dodnes toho nelituji. A nejsem si jista, zda 
ti, kdo tehdy dopomohli ke zvolení Václavu Klausovi, by dnes ne-
volili jinak. 

 ▶ Vy byste v týmu tolerovala někoho, kdo není až tak úplně loajální?
A víte, že ano! Já myslím, že v politice musí jít o loajalitu k idejím, 
k principům a k programu, který prosazuji. Lidé se mohou mýlit, 
mohou dokonce selhat. Chtěla jsem od kolegů, aby mi říkali pravdu, 
vybírala jsem si lidi chytré, vzdělané, takové, jimž jsem mohla důvě-
řovat, že jsou loajální – věrní hodnotám a principům, které chceme 
společně prosazovat.

 ▶ Kdesi jste prozradila, že máte tendenci pořád o sobě pochybo-
vat, že váháte, zda to nebudete druhým spíš kazit. Zatímco muži 
takové pochybnosti nemají. Řekla byste to i dnes?
Ano. Je to tak. Jen mám radost, že Tomáš Halík mě ujistil o tom, že 
„co se nechvěje, není pevné“.

 ▶ Souvisí to nějak s tím, co vnášejí ženy do politiky osobitého?
Po těch třiceti letech v politice bych si troufla říct, že ženy berou 
politiku jako potřebnou praktickou činnost. Většinou si dokážou 
udržet odstup, neberou politiku jako něco tak zásadního, že by se to 
bez nich neobešlo, a naopak, že by se ony neobešly bez ní. Váháme, 
zda by nebylo lepší být s rodinou, věnovat se svému povolání – já 
třeba učení nebo plánování zahrad. Muži o sobě a o své nepostra-
datelnosti v politice nepochybují. Nechci to snižovat. Spíš obdivuji, 
že mají takovou jistotu, a říkám si, kde ji berou? Já takovou jistotu 
nemám, ani po těch letech v politice…

 ▶ Souhlasíte s myšlenkou kvót? Třeba na kandidátkách politic-
kých stran?
Ne, nemám ráda alibismus a nevěřím na rychlá řešení složitých věcí. 
Raději vycházím z osobní odpovědnosti. Představa, že ve vedení 
musí být vždy automaticky polovina žen a polovina mužů může být 
hodně nešťastná.

 ▶ Přitom to tak ale v Evropském parlamentu máte.
Momentálně máme v předsednictvu frakce Evropské lidové strany 
(ELS) tři ženy z deseti. Sice na to je kvóta, ale ženy by se zde prosadily 
i tak, aniž by na nás někdo tlačil. Je to dáno tím, že kandidáti, muži 
i ženy, jsou dobří, je z koho vybírat. 

Mnohem víc by bylo třeba prosazovat kvóty v českém parlamen-
tu, kde je mnohem menší podíl žen, ale přirozená hrdost se ve mně 
bouří proti takovému „diktátu“. Nechci, aby někdo říkal: ženy na 
to nemají, ony by se samy neprosadily, musíme jim aspoň pomoct 
kvótami. Přitom opak je pravdou, ženy politice rozumějí, a že se 
nechtějí prosazovat za každou cenu, je spíš šlechtí. Mimochodem 
Zlínský kraj je možná v Česku nejkonzervativnější a máme v čele 
KDU-ČSL ženu.

 ▶ Takže tedy pro kvóty nejste, ale existují výjimky?
Říká se, že jakousi hranicí je třicetiprocentní zastoupení, při větším 
podílu si už ženy dokážou přirozeně vybudovat pozici, vzájemně se 
podpořit v různých orgánech a tak dále.

V KDU prosazuji, že chceme-li být volitelní, musíme vnímat to, 
že voliči chtějí ženy i na vedoucích místech. Podívejte se třeba na 
TOPku. Ženský šarm do politiky patří.

 ▶ Jaké to je být ženou političkou? Jak vás berou kolegové v Ev-
ropském parlamentu (EP)? 
Jako ženy jsme brány jako rovnocenní partneři. Je to zřejmé, velmi 
rychle a dobře se na to zvyká. Možná proto, že v Evropském parla-
mentu ženy tvoří dvě pětiny poslanců.

V českém parlamentu je žen mnohem méně. Když se jedna z nich 
zachová nešťastně, někteří to hned paušalizují.

 ▶ Mimochodem, vy jste byla členkou výboru EP pro rovnost po-
hlaví a práva žen.
V prvním období jsem do něho šla s nadějí, že výbor bude skutečně 
podporovat ženy tam, kde se jim nedostává rovnocenného postavení. 
Zjistila jsem však, že jde spíš o to první – o zavádění genderových 
témat všude a ve všem. To mě přestalo bavit. Nejdřív jsem s tím bojo-
vala, přesvědčovala jsem kolegyně a kolegy, abychom to nechali člen-
ským zemím a soustředili se na rovnost žen a mužů, jak to má EU 
ve své Listině základních práv a svobod. To se mi myslím podařilo 
v debatách s komisařkou Věrou Jourovou, která dobře pochopila, co 
je potřeba aktuálně řešit, a skutečně hájila třeba podporu rovnováhy 
pracovního a soukromého života. 

Ta směrnice je, myslím, docela dobrým vodítkem. Jen mne mr-
zelo, že Věra Jourová neprosadila uznání mateřství a to, že žena je ve 
své mateřské roli nezastupitelná. Měsíce odpracované v domácnosti 
nejsou dovolená. Uznat dostatečně práci matek a to samo mateřské 
poslání se nedaří ani u nás doma, ani v Evropě.

 ▶ Evropský parlament také zveřejnil rezoluci, v níž EU prohlásil 
za zónu svobody pro lidi s menšinovou sexuální orientací. Co si 
o tom myslíte?
Myslím, že EU stojí na lidských právech a respektu ke všem lidem, 
vyčleňování mi přijde nesmyslné. Faktem je, že rezoluce byla reak-
cí na to, co se děje v Polsku, kde některá města vyhlašují gay free 
zóny. Ovšem sami Poláci by si měli vyjasnit, nakolik svým postupem 

à
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omezují lidská práva. Sami ostatně tyto 
zóny ruší právě proto, že jsou v rozporu 
i s jejich právním řádem. 

Bohužel na úrovni Evropského parla-
mentu občas takové aktivistické rezoluce 
vznikají.

 ▶ Jak si vysvětlujete, že Evropská lido-
vá strana má v parlamentu velmi silnou 
pozici a ten má přitom v Česku pověst, 
že je levicově liberální? Například par-
lament údajně prosazuje, aby se použí-
valy pojmy rodič 1 a rodič 2, namísto 
matky a otce.
Nejsem si vědoma, že bychom nějaké ta-
kové usnesení přijali. To snad ne! Naráží-
te na to, že konzervativnější voliči očekávají, že lidová strana dokáže 
zabránit aktivistickým výstupům, které je znejisťují a nutí je klást si 
otázku, proč se tím vůbec Unie zabývá? 

Sama jsem se, upřímně řečeno, dlouho nebyla ochotna smířit s tím, 
že ELS se skládá z mnoha politických stran, které jsou v politicko-filo-
sofickém spektru různě rozkročené. Například v naší národní delegaci 
jsme dva z KDU-ČSL, dva z TOPky a jeden ze STANu a ani mezi se-
bou se vždy neshodneme. A to platí i pro jiné bloky. Shodneme se na 
potřebě hájit lidskou důstojnost, ale už ne třeba v tom, jakou formou.

Například kolegyně z Irska, křesťanka, konzervativní politička, 
která rozhodně není populistická, trvala na tom, že stanovisko naší 
strany se má nazývat rovnost pohlaví, a ne rovnost žen a mužů, jak 
jsem to prosazovala já. Rozuměla mi, že jsem nechtěla relativizovat 
mužské a ženské pohlaví, že jsem nechtěla přistoupit na jazyk gen-
derové ideologie. Ona, zřejmě i na základě nedobrých homofobních 
zkušeností z Irska, naopak chtěla dopřát respekt i těm, kdo se jedno-
duše neztotožňují s jedním nebo druhým pohlavím. 

Podobně ELS podporuje Istanbulskou úmluvu, dokonce žádá 
členské země, aby ji ratifikovaly.

 ▶ S tím nesouhlasíte?
Stává se z toho takové dogma, jako by šlo o samospásný prostředek 
na potírání násilí na ženách. Klíčové je přece ze všech sil bránit násilí 
na ženách a dětech, i těch nenarozených. Ale každý členský stát se 
musí rozhodnout podle svých podmínek, tradic a možností. Vždy 
argumentuji zkušeností, kterou v ČR máme. Přijali jsme zákon proti 
domácímu násilí v době, kdy ještě Istanbulská úmluva nebyla ani na-
psaná. Chránit lidskou důstojnost, to je úkol pro každou společnost 
i pro každého jednotlivce.

Při mnoha besedách jsem zjistila, že o tématu násilí na ženách 
se vůbec organizátoři nechtějí bavit, a přitom pro lidi to je důležité 
téma. Stejně jako téma úcty k životu. Mne v tomto ohledu silně in-
spiroval svým přístupem Jan Sokol: jít k jádru věci. 

 ▶ Spolupracuje se vám lépe s kolegy z visegrádských zemí?
Dobře se mi spolupracuje se Slováky, máme k sobě historií i jazykem 
blízko. Mezi nimi mám přátele a spojence. Ty jsem našla i mezi Polá-
ky, ale neřekla bych, že častěji než mezi Rakušany a Němci. Maďarsko 
je hodně specifické. Bohužel kolegové z FIDESZu příliš podléhají 
panu Orbánovi a nepřipustili nějakou reflexi. Chytří, vzdělaní, vy-
znávající konzervativní hodnoty, a přesto nebyli schopni kritického 
náhledu. Bez zaváhání například hájili Orbánovo manipulativní re-
ferendum a tvrdili, že touto cestou chtějí sjednotit národ…

 ▶ Orbán kritizuje EU, že je příliš liberální, dokonce přiměl své 
europoslance, aby opustili ELS. A i u nás je často slyšet, že EU 

nehájí ty správné hodnoty a že by bylo 
lepší Unii opustit. Jak na podobné ná-
zory reagujete?
Víte, ta takzvaná západní liberální Evro-
pa není o nic liberálnější, než jsme my 
ve střední Evropě. Jsme jedna z nejateis-
tičtějších zemí v širokém okolí, tradiční 
rodinu a jiné tradiční hodnoty u nás re-
lativizujeme včetně pravdy jako takové, 
aniž bychom se to museli někde učit. 

Pro mne osobně je důležité, aby Česká 
republika byla silnou zemí v silné Evropské 
unii. Žádné jiné společenství nedokáže za-
jistit v Evropě mír, bezpečnost a prosperitu. 
Ale důležité je to slovo společenství, nepod-
poruji vizi nějakého superstátu, my, občané, 

si musíme formulovat, jakou budoucí EU chceme a jak se má vyvíjet. 

 ▶ Jaká je v Bruselu pozice Česka očima europoslankyně?
Česká republika je brána jako země se silnou ekonomikou a s dob-
rým vzdělávacím systémem, výzkumem, kulturou, ale má smůlu na 
politickou reprezentaci.

Jinak řečeno, naše pozice by mohla být mnohem lepší. Marníme 
šance. Mohli bychom hrát roli mnohem významnější. Třeba Věra 
Jourová byla brána jako kvalitní komisařka, ale neměla podporu 
české vlády. Nakonec ji jmenovali jen proto, že si o ni řekla Ursu-
la von der Leyenová. Babiš ji musel nominovat, ale její práce byla 
doma zpochybňována, sami sebe tak srážíme a vysíláme do Evropy 
nesrozumitelné signály.

 ▶ Zmínila jste Andreje Babiše, jak je vnímán on?
Řeknu to jednoduše: vždy, když se tady v Bruselu bavíme o snaze 
ovlivňovat veřejnoprávní média, o koncentraci a propojování sou-
kromých médií a politiky, zneužívání prostředků Evropské unie, jako 
příklad se uvede Andrej Babiš a Česká republika. Neupozorňujeme na 
to my z Česka, připomínají to Němci, Francouzi… Všichni to vědí, 
říkají: „Musíme udělat pravidla tak, aby se fondy nedaly zneužít, aby 
to ani premiér České republiky nemohl zneužít.“ Samozřejmě tuší, že 
pravidla obchází i Orbán a možná další, ale u Babiše je to jasné.

 ▶ Co vás na politice po všech těch letech baví?
Baví mě tvořit. Snažím se dělat – tvořit politiku jako službu. To mi 
vštípil Josef Lux a já se toho nevzdám. Přitom jsem se zaměřila na 
oblast, kterou považuji za klíčovou, a to je podpora kvalitního vzdě-
lání a kulturního dědictví a v poslední době také oblast zemědělství 
a životního prostředí. Baví mě být v kontaktu s lidmi, pro které pra-
cuji, ať už to byli učitelé, studenti, pracovníci kulturních institucí, 
veřejné správy, ale také zemědělci. Těší mne konkrétní praktická 
politika. To je i největší úskalí politiky – dopracovat se konkrétních 
výsledků není lehké.

 ▶ Co považujete za svůj největší úspěch v politice?
Pro mne je velmi důležitá křesťansko-demokratická politika, prin-
cipy a hodnoty, které prosazuje, přesněji řečeno udržitelnost tohoto 
proudu. Za velký úspěch považuji, že lidé, kterým jsem mohla po-
moci vstoupit do politiky, se začínají úspěšně uplatňovat. Je úžasné 
vidět, že mladým lidem křesťansko-demokratická politika něco říká 
a že mám komu předávat politické zkušenosti. Dlužím to nebo spíš 
za to vděčím Josefu Luxovi. Byl to on, kdo mi ukázal cestu založe-
nou na poctivé práci, od nasávání podnětů v terénu, mezi lidmi, po 
propracovaný program s jasnými cíli. Jeho Politika pro jednadvacáté 
století není překonaná dodnes.  Josef Beránek

m I C H A E L A  Š O J d R O VÁ

Silným impulsem pro mne 
byla slova Václava Havla, 

který řekl, že poměry u nás 
se začnou měnit, až politické 
strany začnou hrát svou roli 
a nebudou je muset suplovat 

umělci a sportovci.
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Žena a dnešní doba  
v česko-německém kontextu
Elisabeth maierová

Na cestě emancipace ženy vnímám z historického pohledu jako 
důležitá dvě témata: sebeurčení ženy a zastoupení žen v politice 
a ve společenském dění. O těchto otázkách se v Evropě opakovaně 
vedly zapálené diskuse a soustředily se na ně protesty. 

ovšem může být i kontroverzní. V některých evropských zemích 
měly proto zpočátku volební právo pouze svobodné ženy nebo vdo-
vy. U vdaných žen se předpokládalo, že jsou dostatečně zastoupeny 
svými manželi. Možná to zní absurdně, ale přesto musí v některých 
evropských zemích ještě dnes ženy bojovat proti tomu, že o nich 
chtějí rozhodovat muži. 

Jako první evropská země zavedlo volební právo pro ženy Finsko 
v roce 1906, poslední bylo Lichtenštejnsko (1984). Ženy v Nizozem-
sku mohly například na počátku 20. století kandidovat do politických 
funkcí, ale k urnám směly až mnohem později. Vůči rozhodování 
žen ve volbách panovala tehdy velká nedůvěra, zatímco v parlamen-
tu byly pod jistou kontrolou. Německo zavedlo všeobecné volební 
právo pro ženy a muže v roce 1918, a patřilo tedy k předvoji. V řadě 
starších demokracií, například ve Velké Británii, ženy v tehdejší době 
ještě volební právo neměly. 

Ani ve Francii neměly ženy volební právo, ač je Francie kolébkou 
feminismu. V roce 1791 spisovatelka Olympe de Gouges konfron-
tovala francouzské Národní shromáždění s Prohlášením práv ženy 
a občanky. V prvním článku proklamovala, že žena se rodí svobodná 
a má rovná práva jako muži. A v článku 10 se píše, že žena má právo 
vstupovat na popraviště. A proto musí mít také právo vstupovat na 
tribuny. Popraviště zažila de Gouges na vlastní kůži. V roce 1793 byla 
totiž po politickém procesu popravena. Teprve po druhé světové vál-
ce získaly francouzské občanky stejná práva jako francouzští občané. 

Francouzská revoluce probíhala v srdci Evropy a byla předzvěstí 
konce feudalismu a monarchie v Evropě. Zároveň ale také znamenala 
počátek ženského hnutí v celé Evropě. Revoluční diskurs v salonech 
se neomezoval pouze na muže. Také ženy si kladly otázky týkající 
se spravedlnosti a zrovnoprávnění. Ptaly se, zda se lidé rodí jako 
svobodní a zda svobody, za které bojovali muži, platí i pro ženy. Při-
tom se vystavovaly velkému riziku, jelikož žena, která byla ochotna 
bojovat za svá práva v předrevoluční Francii, mohla rychle skončit 
v ústavu pro choromyslné. 

Ve Francii rozhodovalo i společenské postavení o tom, jaké svo-
body žena mohla mít, a jaké nikoliv. Ženy z vyšších vrstev, které se 

Co mají tato témata ženského hnutí společné? Vždy jde 
o otázku, jak velkou moc mají muži nad ženami. Žen-
ské hnutí bylo dále vždy hnutím občanské společnosti 
a za třetí bylo úspěšné jen tehdy, když se mu podařilo 
semknout se bez ohledu na hranice politických stran 

a společenských poměrů.
Ženské hnutí můžeme v Evropě v zásadě rozdělit do tří vln. Ve 

svém příspěvku se budu věnovat především první vlně, která probí-
hala ve velké míře napříč celou Evropou.

Ženské hnutí dosáhlo prvního vrcholu ve druhé polovině 19. 
století v souvislosti s revolucí v roce 1848, po níž následovaly úspě-
chy v oblasti volebního práva. Spouštěcím momentem druhé vlny 
ženského hnutí v šedesátých letech minulého století byla všeobecná 
společenská proměna v západní Evropě. V devadesátých letech pak 
můžeme identifikovat zejména ve Spojených státech třetí vlnu, která 
se na přelomu tisíciletí přenesla i do Evropy. 

Celkově ženy nabyly v uplynulých dvou stech padesáti letech 
z právního pohledu, ale také ze sociální perspektivy více sebevědomí, 
více práv a lepších pracovních příležitostí. Přesto ještě plné zrovno-
právnění, jak můžeme vyčíst k reálných dat, zdaleka nenastalo. Ale 
podívejme se nejprve do dějin.

První vlna ženského hnutí

O jaké nejdůležitější cíle tato první vlna usilovala? Šlo především 
o právo na výdělečnou činnost, o právo na vzdělání (o toto právo se 
zasazovaly zejména katolické svazy žen) a za třetí o boj o právo na 
aktivní a pasivní politickou činnost. Především šlo o volební právo 
žen, o které usilovala občanská sdružení a svazy žen z katolických, 
sociálně demokratických a dělnických kruhů. Na začátku boje o vo-
lební právo žen stál protiargument politiků, že volební právo by v ro-
dinách vedlo k rozepřím mezi manželi, kdyby ženy mohly samostat-
ně rozhodovat o tom, koho budou volit. Dnes bychom mohli říci, 
že do dobrého manželství patří i dobrý demokratický diskurs, který 
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práva. Teprve v roce 1868 byl zrušen zákaz shromažďování, který 
platil pro ženy, ale politicky angažované ženy byly přesto vystave-
ny pronásledování. A teprve po druhé světové válce získaly ženy ve 
Francii volební právo. 

Anglické sufražetky (v  tomto slově je skryto anglické slovo 
suf rage, tedy volební právo, ale nabízí se také asociace se slovem  
sufering, utrpení) nemusely mít tak velkou trpělivost, ale jen proto, 
že byly bojovnější. V boji o volební právo v Anglii nejprve přistoupily 
k demonstracím, pak k hladovce, která však nevedla k cíli, a nako-
nec sáhly po zbraních. V listopadu roku 1918 bylo při demonstraci 
zatčeno 115 sufražetek. Státní moc odsuzovala „militantní ženské“ 
a ženské hnutí hovořilo o černém pátku. Do cíle se anglické sufra-
žetky dostaly až roku 1928.

Ve srovnání s krvavým bojem na britských ostrovech probíhal 
pokrok v Německu téměř nepozorovaně. Důvodů pro vyčleňová-
ní žen měli psychologové, lékaři a představitelé církví v 19. století 
v zásobě mnoho. Říkali, že ženy jsou pro politiku příliš emocionál-
ní, že mají příliš malý mozek, že jsou příliš slabé, že jejich povaze 
odpovídá mateřství a domácnost. Tak se to píše v knihách, tak to 
zaznívá z kazatelen, tak hovoří zákony. Ženy se nesmějí politicky 
angažovat. A chuť zakazovat roste tím víc, čím víc se ženy začínají 
organizovat. Pruské spolkové právo z roku 1850 uvádí v paragrafu 8, 
že pro spolky, které zamýšlejí organizovat se v souvislosti s etickými 
záležitostmi, platí následující omezení: nesmějí přijímat jako členy 
ženy, žáky a učně. Některé ženy se ale nenechaly zastrašit ani para-
grafy, ani profesory. Měšťanské ženy psaly protestní knihy, dělnice 
připravovaly letáky. Dámy z lepší společnosti požadovaly přístup à

pohybovaly v salonech, mohly už před revolucí svobodněji vyjadřo-
vat své myšlenky a nakládat s penězi. Naopak chudým ženám byly 
tyto svobody odepřeny. Nemohly získat vzdělání ani se nějak aktivně 
zapojovat do společenského života. Velcí myslitelé francouzské re-
voluce nechtěli o rovnosti pohlaví ani slyšet. Ve svých zapálených 
traktátech nacházeli řadu důvodů, pro které se ženy nemají účastnit 
politického utváření společnosti. Například J. J. Rousseau prohlásil, 
že nejlepší vlastností ženy je poslušnost. I u Národního shromáždění 
mohly ženy pouze přihlížet. Nemohly se účastnit zásadních událostí 
jenom proto, že náležely ke špatnému pohlaví. Přesto se už ale dala 
kola dějin do pohybu. Ženy začaly zakládat vlastní spolky, napří-
klad s cílem bojovat proti chudobě v Paříži a zajistit lepší životní 
podmínky. Do této doby spadají počátky prvních ženských spolků 
v Evropě včetně řady katolických ženských spolků. Řada katolických 
ženských spolků byla úzce spojena s industrializací, resp. s chudobou 
ve městech a s nerovnými šancemi na vzdělání. 

Často právě ženy z lepších poměrů vyjadřovaly velkou solidaritu 
s méně šťastnými ženami a například pomáhaly na nádražích v Bel-
gii, v Nizozemsku, v Německu, kde uvízly chudé a vyčerpané ženy 
hledající jídlo, práci, bydlení. V podstatě se jednalo o počátek dnešní 
nádražní misie, jak ji známe z Německa a z jiných evropských zemí. 
Z těchto ženských spolků různého politického původu a zaměření 
vzešly i politické požadavky: vzdělání pro ženy a rovnoprávnost před 
zákony. Muži, kteří ještě před chvilkou básnili o přirozené rovnosti 
všech lidí, však byli najednou hluší. 

Mimochodem ani Napoleon neměl pro otázku žen pochopení. 
Ženám byla v Občanském zákoníku odepřena veškerá občanská 

Spisovatelka Olympe de Gouges na konci 18. století konfron-
tovala francouské Národní shromáždění s provoláním o ženské 
rovnoprávnosti. mj. se v něm píše: „Žena má právo vstupovat na 
popraviště, a proto musí mít také právo vstupovat na tribuny.“  
Po politickém procesu byla sama popravena gilotinou.

Spisovatelka a humanistka Františka Plamínková byla 
organizátorkou českého i mezinárodního ženského hnutí. 
Za druhé světové války byla opakovaně vězněna a nakonec 
popravena.
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k akademickému vzdělání, ženy z chudých poměrů bojovaly za dů-
stojné životní a pracovní podmínky.

V Německu na konci 19. století neexistuje jen jedno ženské hnutí, 
ale různá ženská hnutí se postupně slučují a přibližují, což pozvolna 
vede k úspěchu. Při volbách do Národního shromáždění Výmarské 
republiky v roce 1919 mohly ženy poprvé volit a být voleny. V no-
vém Národním shromáždění zasedlo 41 poslankyň, tedy celých 
10 %. Tehdy se jednalo o největší zastoupení žen mezi zákonodárci 
na celém světě. V Německu bylo stejného podílu dosaženo až zase 
v roce 1983, v současnosti je podíl poslankyň v Německém spolko-
vém sněmu 31 %. 

Vývoj českého ženského hnutí probíhal v podstatě souběžně s ně-
mecko-rakouským vývojem a vývojem ženské otázky v Evropě, ač ve 
srovnání s Anglií nebo Francií bylo české ženské hnutí spíše umír-
něné. Čechy měly určitý náskok před Moravou, impulzy vycházely 
především z hlavního města. V Praze byla většina obyvatelstva česká; 
německá menšina se ve druhé polovině 19. století výrazně zmenšila. 
Zhruba od roku 1890 šlo i v pražském ženském hnutí o politická práva. 

První pražský ženský spolek feministického zaměření byl založen 
německou stranou. Spolek Frauenfortschritt vznikl v roce 1893 a o de-
set let později měl už víc než 1200 členek. Většina z nich byla z Prahy, 
ale některé pocházely též z německých oblastí v Čechách a na Moravě. 
V roce 1901 Marianne Hainischová upozornila na to, že Češky, Polky 
a Chorvatky ještě nemají vlastní spolek usilující o ženská práva. Ten 
pak byl založen v roce 1904. V roce 1905 český ženský klub založil 
Výbor pro volební právo žen a rozhodl se zcela vědomě pro tuto formu 

proto, aby spolek nemohl být obviněn z toho, že překračuje činnosti 
povolené ve stanovách. To znamená, že výboru šlo také o to zjistit, jak 
je možné se organizovat, shromažďovat, scházet, komunikovat, aby 
bylo možné prosazovat větší práva žen ve společnosti. A tento výbor 
objevil mezeru ve volebním řádu: Český zemský sněm totiž přímo 
nestanovoval, že by ženy nesměly být voleny. 

Celá věc ale málem skončila plánovanou volební reformou a hro-
zilo, že nový text bude v tomto ohledu jednoznačný. Začala před-
volební kampaň a roku 1912 se podařilo české spisovatelce Boženě 
Vikové vstoupit do Sněmu, a to dříve, než se do Říšského sněmu 
dostala první žena v Německu. Nicméně rakouské úřady tyto vol-
by neuznaly a zemský sněm byl kvůli zostřujícím se národnostním 
konfliktům rozpuštěn. Božena Viková-Kunětická svůj mandát nikdy 
vykonávat nemohla. Nicméně i přesto si tento úspěch zjednal mezi-
národní pozornost a českými ženami byl vnímán jako velké vítězství.

I když okamžik zavedení volebního práva žen byl v různých zemích 
odlišný, mají všechna tato ženská hnutí v Evropě jedno společné: bez 
silných, angažovaných průkopnic by ženy nikdy volební právo neměly. 
Ovšem volební právo ještě neznamená možnost sebeurčení.

Paní Maria Juchaczová, politička SPD, byla v roce 1919 zvolena 
do provizorního výmarského parlamentu a během jednoho z prv-
ních vystoupení řekla: „Dámy a pánové, když před vámi hovořím 
jako žena, tak doufám, že mě poslouchají i muži, protože žena je 
plnohodnotnou občankou a je daleko více žen, které mají věk, ve 
kterém mohou volit, než mužů.“ Samozřejmě to vyvolalo velké veselí 
a ve smíchu jejích kolegů zaniklo to, co Maria Juchaczová chtěla říci 
především: že rovnoprávnost musí být samozřejmostí. Přitom v roce 
1919 vstupila v platnost Výmarská ústava, jejíž článek 109 říká, že 
muži a ženy mají stejná občanská práva a povinnosti. 

Za jaká práva žen je třeba bojovat? To bylo sporné i mezi žen-
skými hnutími. Možnost určovat, co se stane s mým tělem? Kouřit, 
jezdit na kole, svléknout korzet? Anebo tím máme na mysli legalizaci 
potratů? Anebo participaci na vzdělávání a profesním životě? O čem 
z toho by měli rozhodovat manželé? Nebo je místo ženy především 
po boku jejího chotě? Tyto úvahy hrály velmi důležitou roli během 
první vlny. Přichází ovšem doba národního socialismu, druhá svě-
tová válka a spousta otázek, které byly v pokročilém stadiu úvah, se 
vrátila o mnoho let nazpátek.

Druhá vlna ženského hnutí 

Výchozím bodem druhé vlny jsou velké společenské a hodnotové 
změny v padesátých a šedesátých letech minulého století. Kritizu-
je se diskriminace žen a hlavně matek, které jsou nuceny vrátit se 
do domácnosti. Tady hovoříme hlavně o členkách nové levice nebo 
členkách sociálních hnutí. Druhá vlna se vyznačuje hlavně radikál-
ními protesty. A velmi důležitou roli hrají také studentky a rok 1968. 

Jaké jsou hlavní charakteristiky této druhé vlny? Za prvé ana-
lýza příčin diskriminace a násilí, bezpráví, potom otázky týkající 
se sexuality nebo sexuálního zneužívání, dále snaha mít možnost 
rozhodovat o tom, co a jak chci dělat. To souvisí také s debatou o pi-
lulce den „poté“. Tato druhá vlna ale rozhodně nebyla vlnou, kterou 
bychom mohli označit za celoevropskou. Oproti první vlně, která 
měla shodný cíl, tedy získat volební právo a právo na volební účast, 
byla nyní východiska v západní a východní části Evropy zásadně od-
lišná. Ve východní Evropě za socialismu žena musela pracovat, byla 
vnímána jako bojovnice, která nese a zvládá dvojí zátěž. V podstatě 
ona nesla vysilující každodenní zátěž a ani se k ní vlastně nemohla 
nijak vyjádřit. I když ženy zastávaly za socialismu vedoucí funkce 
a pozice, dokonce vykonávaly fyzicky náročnou práci, musely se zá-
roveň starat o svou rodinu. Zodpovídaly za rodinu, za domácnost, 

à

Elisabeth Maierová: I když ženy zastávaly za socialismu 
vedoucí funkce a pozice, dokonce vykonávaly fyzicky 
náročnou práci, musely se zároveň starat o svou rodinu. Byly 
zodpovědné za rodinu, za domácnost, pečovaly o děti. Žádné 
rovné rozdělení práce v rámci rodiny neexistovalo.
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sterilizace, nucené sňatky a další. Signatář-
ské země se zavazují, že budou ofenzivně 
podnikat příslušné kroky, aby takovému 
násilí zabránily. 

Máme k  dispozici alarmující čísla. 
Každá třetí žena v Evropě se stala obětí 
tělesného násilí, osmdesát procent obětí 
obchodu s lidmi v EU jsou ženy. V roce 
2015 v EU bylo nahlášeno víc než 15 000 
sexuálně orientovaných útoků, 80 000 
znásilnění. Násilí vůči ženám a dívkám je 
stále jedním z nejčastějších způsobů poru-
šování lidských práv. A to je samozřejmě 
velké zlo, které znemožňuje rovnopráv-
nost žen a dívek v Evropě.

Před námi je ještě mnoho výzev. V roce 
1999 se EU rozhodla zdůraznit princip, 
který bude mít za cíl učinit vše pro to, aby 
byly vymýceny nerovnosti mezi ženami 
a muži, proto také máme Amsterodam-
skou smlouvu. A  tím se EU dostává do 
popředí mezi aktéry, kteří se snaží pro-
sazovat gender mainstreaming. Podle EU 
gender mainstreaming znamená, že v prů-
běhu všech politických procesů, plánová-
ní, provádění, monitoringu a hodnocení 

je třeba zohlednit pohled a perspektivu genderu. To znamená, že je 
potřeba zhodnotit, jakým způsobem přijímaná opatření dopadají 
na každodenní život mužů a žen – aby tak rovnoprávnost opravdu 
mohla být reálnou skutečností každodenního života žen a mužů. 

Když se podíváme na současná čísla, máme před sebou ještě 
dlouhou cestu. Co se týče politických mandátů v EU, poslankyně 
Evropského parlamentu tvoří 30 %. Registrujeme ovšem také, že 
ženy vykonávají práce, které jsou spojeny s velmi špatnými pra-
covními podmínkami. Nemají dobré pracovní smlouvy nebo jsou 
daleko hůře odměňovány. Když se podíváme například na rozdíly 
v odměňování žen a mužů, tak v Rakousku hovoříme o rozdílu ve 
výši 23 %, v Polsku ženy vydělávají o 7,7 % méně. V žádném státě EU 
nevydělávají ženy stejně jako muži. Tady chceme ukázat, že je před 
námi ještě trnitá cesta, pokud budeme opravdu chtít dosáhnout rov-
noprávnosti. Věra Jourová v rámci svého posledního mandátu jako 
komisařka pro spravedlnost a stejná práva řekla, že nerovnost mezi 
ženami a muži brání Evropě v tom, aby rozvinula celý svůj potenciál.

Myslím si, že právě EU v následujících letech bude hrát zásadní roli 
a bude hodně záležet také na opatřeních, která bude přijímat. A opět 
se ukazuje, co jsem již zdůraznila. Ženská hnutí v evropských zemích, 
ale také na celém světě byla úspěšná pouze ve chvíli, kdy opravdu našla 
nějakou shodu a soulad napříč stranickými rozdíly. Nevím, zda víte, 
že to byly ženy, kterým se podařilo dostat do německé ústavy větu, že 
ženy a muži mají stejná práva. Marie Elisabet Fudeová z SDP napsa-
la jako předsedkyně katolického svazu žen dopis Heleně Weberové 
z CDU k 80. narozeninám (bylo to v roce 1961) a oslovila ji slovy: 
„Moje milá Helen Weberová, moje spolusouputnice a vítězko, vy víte, 
co se nám podařilo, čeho jsme dosáhly. My tři a ještě další, protože přes 
své rozdílné názory jsme byly jednotny v společném cíli.“

Elisabeth Maierová, německá politoložka a učitelka,  
je spolkovou předsedkyní Svazu německé katolické mládeže BDK 

a spolupředsedkyní německého Spolkového kruhu mládeže.  
Je členkou Ústředního výboru německých katolíků. Zároveň je 

místopředsedkyní německé Rady žen. Text vychází z přednášky, 
kterou pronesla při výroční konferenci Sdružení Ackermann- 
-Gemeinde v únoru tohoto roku v Praze. Redakčně upraveno. 

pečovaly o  děti. Žádné rovné rozdě-
lení práce v  rámci rodiny neexisto-
valo. V  ekonomicky velmi složitých 
dobách (osmdesátá a devadesátá léta) 
se z nich také v mnoha případech stá-
valy živitelky, které zajišťovaly živobytí 
a přežití své rodiny. Povědomí o násilí 
páchaném na ženách bylo za železnou 
oponou velmi nízké. V tomto ohledu 
byla situace špatná na obou stranách 
železné opony.

Třetí vlna ženského 
hnutí
V devadesátých letech hovoříme o tře-
tí vlně, ta byla ze začátku nejsilnější ve 
Spojených státech. Je pokračováním 
druhé vlny. Mladé feministky třetí vlny 
hodně pracují s  internetem, intenziv-
ně se zaměřují na konkrétní projekty 
a snaží se přistupovat ke své práci glo-
bálním způsobem. A v této době vzniká 
také koncept gender mainstreamingu. 
V roce 1995 se k tomuto tématu konala 
celosvětová konference žen na půdě OSN. Této konference se účastní 
i zástupci Vatikánu a dohodnou se na minimálním reformním kom-
promisu, jehož obsahem jsou v podstatě základní věci, které je tře-
ba udělat pro to, aby ženská práva byla podpořena. Vznikla zde tzv. 
pekingská akční platforma, která měla za cíl najít způsob, jak ženy 
zplnomocnit. V rámci této akční platformy se specifikují problémy, 
na které je třeba se zaměřit. Za prvé jde o otázku chudoby, za druhé 
o vzdělání, za třetí o zdravotní péči, za čtvrté o potírání násilí pácha-
ného na ženách, za páté o eliminaci válek a ozbrojených konfliktů, za 
šesté o posílení žen v ekonomice, za sedmé o zastoupení žen v rozho-
dujících pozicích, za osmé o institucionální mechanismy, které mají 
ženu podpořit, za deváté o lidská práva hlavně se zaměřením na ženy, 
za desáté o ženy a média, za jedenácté o ženy a životní prostředí a za 
dvanácté o práci dívek. 

Když se ohlédneme zpět na posledních 250 let, uvědomíme si, 
že přes všechny snahy zůstává spousta problémů nevyřešených. Co 
se týká násilí na ženách, zdraví, vzdělání a chudoby, jsou to otázky, 
které hrály už tehdy před dvěma sty padesáti lety velkou roli. A dů-
ležitým tématem bohužel zůstávají i dnes. 

V samotné Evropské unii zažila jedna čtvrtina žen fyzické nási-
lí, každá desátá žena se stala obětí sexuálního útoku. Rada Evropy 
přijala v roce 2011 Úmluvu o prevenci a potírání násilí na ženách 
a domácího násilí. Tato úmluva vstoupila v platnost v roce 2014. 
A v článku 1 se tam dočteme, že účelem této úmluvy je chránit ženy 
před všemi formami násilí a předcházet, stíhat a odstraňovat násilí 
na ženách a domácí násilí. Do dnešní doby můžeme hovořit o šesta-
čtyřiceti státech, které podepsaly Istanbulskou úmluvu, a čtyřiatři-
cet států ji už také ratifikovalo. Německo ratifikovalo Istanbulskou 
úmluvu v roce 2019, nicméně s jednou výhradou, která se týká žen 
na útěku. To sklidilo kritiku hlavně katolických ženských spolků, 
protože právě ženy na útěku jsou jednou z nejzranitelnějších skupin 
žen nejen v Německu, ale v celé Evropě. 

Česká republika v létě roku 2020 ratifikaci této úmluvy odložila. 
Istanbulská úmluva zavazuje členské státy k tomu, aby opravdu 

bojovaly proti všem formám násilí, ať už se jedná o sexuální obtěžová-
ní, znásilňování, mrzačení ženských genitálií, nucené potraty, nucené 

volební právo žen  
v evropských zeMích

Finsko 1906
dánsko 1915
Estonsko, Litva, Německo,  

            Polsko, Rakousko 1918
Nizozemí, Lucembursko 1919
Československo 1920
Lotyšsko, Švédsko 1921
Turecko 1926
Irsko, Velká Británie 1928
Španělsko 1931
Bulharsko, Francie 1944
Itálie, slovinsko 1945
Rumunsko 1946
Belgie 1948
řecko 1952
maďarsko 1958
Kypr 1960
Švýcarsko 1971
Portugalsko 1976
Lichtenštejnsko 1984
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Žena v církvi z pohledu 
kanonického práva
marie Kolářová 

Vývoj právního postavení ženy v církvi do značné míry  
souvisel s celkovým chápáním vztahu mezi laiky a duchovními. 
Samotná právní úprava pak s určitým zpožděním reflektovala  
již žitou praxi.

aby bylo vidět, jak chodí ke zpovědi, a aby vše bylo pod kontrolou, 
zatímco muži mohli být zpovídáni i mimo zpovědnice. 

Ženy také nemohly být plnoprávnými členkami bratrstev, mohly 
být přijaty jen za účelem získání odpustků a duchovních milostí, ale 

ne jako rovnocenné členky. Co se týká křtu 
v  nebezpečí smrti, bylo stanoveno přesné 
pořadí – nejprve kněz, potom jáhen, potom 
podjáhen, duchovní před laikem, muž před 
ženou. Pouze v případě, že by žena znala lépe 
formu a způsob křtu, tak si mohla dovolit po-
křtít dotyčného i za přítomnosti muže. Pro 
ženy řeholnice platilo, že zpívat v  kostele 
mohly jen z místa, kde na ně nebylo vidět. 

Kánon 2004 který řeší okolnosti procesu 
blahořečení, stanovuje, že navrhovatelem 
může být muž. Pokud návrh podávala žena, 
musela mít povinně zastoupení. 

Odvozená role žen je nakonec patrná i v tom, že ženy měly ob-
dobné postavení jako nepříčetný nebo nezletilý. To znamená, že 
byly povinny sdílet stejné bydliště s manželem. To se pak změnilo 
v novém kodexu – pokud jsou spravedlivé důvody, mohou mít ženy 
vlastní bydliště.
Na těchto příkladech je možné si uvědomit, jak rozsáhlé a hluboké 
byly změny, které přinesl druhý vatikánský koncil. Mezi nimi stojí 
za povšimnutí např. důrazný návrat k pojmu Božího lidu v Lumen 
gentium v pasáži, která se týká důstojnosti laiků. Co nám dnes přijde 
jako naprosto samozřejmé, bylo ještě nedávno formulováno jinak.

Papežové k roli žen

Prvním dokumentem, který hovoří o  rovném postavením mužů 
a žen, je encyklika papeže Jana XXIII. Pacem in terris: „Lidé mají 
nedotknutelné právo vybrat si životní stav, jemuž dají přednost: 
buď založit rodinu, a to na základě rovnosti práv a povinností mezi 

Formálně platilo, a to až do vydání nového Kodexu kano-
nického práva, že laici jsou předmětem duchovní péče. 
Neměli přiznaná žádná práva kromě práva na poskytování 
duchovní péče. Druhý vatikánský koncil přinesl zásad-
ní obrat v nahlížení na postavení 

všech křesťanů, a to především zdůrazněním 
církve jako Božího lidu a jednotlivých služeb 
v církvi. Dá se říci, že před druhým vatikán-
ským koncilem byli laici objektem péče, po 
koncilu se pak stali subjektem.

Často se připomíná, zvláště s odkazem na 
slova sv. Pavla: „Není už rozdíl mezi židem 
a pohanem, otrokem a svobodným, mužem 
a ženou. Vy všichni jste jedno v Kristu Ježí-
ši“, že právě křesťanství přineslo osvobození 
ženy. Je pravda, že mnozí autoři vždy důsled-
ně zastávali rovnost všech křesťanů. Právní 
podoba ale pro ženu vždy nevyhlížela tak vstřícně. Dovolím si při-
pomenout některá ustanovení Kodexu kanonického práva z roku 
1917, ze kterých vyplývá, že rovnost křesťanů nebyla samozřejmostí.

V  Kodexu z  roku 1917 můžeme identifikovat některé obtíže 
a předsudky, které panovaly vůči ženám. Vybraná ustanovení tohoto 
kodexu ilustrují zorný úhel, pod kterým tehdejší představení církve 
nahlíželi na ženu. Žena byla vnímána jako svůdkyně, jak vyplývá 
z předpisů, které oddělují ženy od duchovních; jako bytost s nedo-
statečným užíváním rozumu – viz například předpisy, které neumož-
ňovaly ženám účast na správě majetku. A žena byla také chápala jako 
bytost, která stojí v pořadí a významu pod mužem – např. ohledně 
členství v bratrstvech nebo při obřadu křtu.

Ilustraci chápání ženy jako svůdkyně můžeme vidět třeba v ká-
nonu 133, kde je ustanovení zavazující duchovního, aby nebydlel se 
ženami s výjimkou příbuzných nebo žen pokročilejšího věku. Dále 
pak ordinář může posuzovat, za jakých podmínek mohou duchovní 
navštěvovat ženy. Kánon 909 zase upravuje, jak má vypadat zpo-
vědnice pro zpovídání žen – musí být na volně přístupném místě, 

K Á N .  709 §  2

Ženy mohou být přijaty 
do bratrstev jen k získání 
odpustků a duchovních 

milostí přiznaných  
členům bratrstva.
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Apoštolská adhortace Jana Pavla II. Familiaris consortio (1981): 
„Církev uznává, že nejsou žádné pochyby, že stejná důstojnost a od-
povědnost muže a ženy plně opravňuje přístup ženy k veřejným úko-
lům, zároveň ale žena nesmí zapomenout na své mateřské a rodinné 

úlohy ve vztahu ke všem úkolům veřej-
ným a  ke všem ostatním povoláním. 
Ale zároveň se církev varuje toho, aby 
se žena zřekla své ženskosti nebo aby 
chtěla napodobovat muže.“ (101) Mluví 
se tedy i o působení žen ve světě, o za-
stávání veřejných rolí. 

Na rovnost muže a  ženy poukazu-
je také list Mulieris dignitatem (1988), 
který kromě důrazu na mateřství a pa-
nenství ženy připomíná zásadní rov-
nost muže a ženy při stvoření: „To, že 
je člověk stvořený jako muž a žena, je 
obrazem Božím, znamená nejen to, že 
každý z nich jednotlivě se podobá Bohu, 
protože je obdařený rozumem a svobod-

nou vůlí, znamená to též, že muž a žena jsou stvořeni jako ,jednota 
dvou‘, ve společné lidské přirozenosti.“ Tento list také apeluje na 
takovou organizaci práce a zákonů v oblasti pracovního práva, která 
umožní ženám dobře spojit péči o domácnost se současným výko-
nem zaměstnání.

mužem a ženou, nebo se rozhodnout pro kněžství či řeholní život.“ 
Tato encyklika poprvé reflektovala postavení žen v tehdejší společ-
nosti, současně se též zmiňuje o pracovních podmínkách žen.

Zásadní změnu v nazírání na postavení ženy přinesly koncilní 
dokumenty, vedle již zmíněné konstituce 
Lumen gentium to byla konstituce Gau-
dium et spes (GS). V článku o obecných 
tužbách lidstva připomíná Gaudium et 
spes jednotlivé skupiny, které potřebují 
podporu s tím, že dobrodiní kultury se 
musí dostat skutečně všem. GS poukazu-
je na diskriminaci žen v současném svě-
tě, zvláště na to, že si nemohou svobodně 
vybrat životní stav a manžela, omezený 
přístup ke vzdělání a obecně ke kultuře, 
zdůrazňuje nezbytnost, aby „ženy, které 
už pracují téměř ve všech oblastech živo-
ta, naplno převzaly svou roli ve shodě se 
svými přirozenými vlohami“.

Závěrečné poselství druhého vatikán-
ského koncilu ve vztahu k ženám zní: „Nastává hodina, a již nastala, 
kdy se plně rozvíjí povolání ženy, hodina, kdy žena získává ve spo-
lečnosti možnosti, vliv, vyzařování, jakých dosud nedosáhla. Proto 
ve chvíli, kdy lidstvo prochází tak hlubokou proměnou, mohou ženy, 
osvícené duchem evangelia, pomoci lidstvu, ohroženému úpadkem.“ à

K Á N .  228 §  2

Jestliže laici vynikají náležitými 
vědomostmi, moudrostí 

a počestností, jsou způsobilí 
pomáhat duchovním pastýřům 
jako znalci nebo poradci a také 

v poradních sborech podle 
ustanovení práva.

Papež František během setkání s členkami pastoračních týmů italských diecézí v roce 2019: „Je to apoštol Pavel, kdo ve 
svých listech mluví o mužích a ženách, kteří společně hrají významnou roli v rané evangelizaci.“
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Vyučování. Oprávnění k vyučování zahrnuje možnost přednášet na 
všech typech škol, od univerzit po nejnižší stupeň škol. Předpokla-
dem je obdržet pověření od církevního představeného. Životní praxe 
je však komplikovanější, určitě nikdo nemá problém s katechetkami, 
postupně jsou přijímány i ženy teoložky, nejobtížnější je akceptace 
ženy ve vedení katolické teologické fakulty. U nás z nedávné doby 

můžeme připomenout Dominiku Janku 
Vlkovou, která byla děkankou olomoucké 
teologické fakulty. 

Lektorát a akolytát. Ženy mohly až do vy-
dání motu proprio Spiritus Domini zastá-
vat na základě dočasného pověření službu 
lektora, nemohly však být pověřeny touto 
službou natrvalo. Jednalo se o neodůvodně-
ně nerovné postavení, na které poukazoval 
např. liturg Adolf Adam: „Tato diskriminace 
má ovšem v církvi starobylou tradici – a to 
je jediný argument, který se uvádí jako odů-
vodnění.“ Kromě této zmiňované tradice 
bylo ustanovení o nemožnosti udělit ženě 

liturgickým obřadem akolytát a lektorát zřejmě motivováno obavou, 
že by ženy požadovaly další svěcení, liturgický obřad by mohl být 
chápán jako první krůček k prolomení bariéry zákazu svěcení.

Co se týká liturgických služeb, mohou dále ženy vést bohoslužbu 
slova, udílet sv. přijímání, donášet sv. přijímání nemocným, asistovat 
uzavírání manželství, křtít, udělovat některé svátostiny, vést církevní 
pohřeb.

Ministrování při bohoslužbě. Ministrantská služba prošla samo-
statným vývojem, přičemž ovšem ministrování žen bylo spojeno 
s  mnoha polemikami. Možnost ministrování žen připouštěl již 
CIC/1917, byť s výrazným omezením, protože stanovil v kán. 813 § 2,  
že ministrantem přisluhujícím při mši sv. nesmí být žena s jedinou 
výjimkou: není k dispozici muž, žena však může odpovídat pouze 
zpovzdálí a v žádném případě nesmí přistoupit k oltáři. Nejasnos-
ti pak dále přetrvávaly a úprava oscilovala mezi úplným zákazem 
a všeobecným povolením.

V roce 1973, tedy ještě za platnosti CIC/1917, vydala Kongregace 
pro bohoslužbu a svátosti instrukci Immensae caritatis, která dovo-
lila, aby ženy vykonávaly službu při podávání eucharistie jak ve mši 
svaté, tak mimo ni. O sedm let později však instrukce téže kongre-
gace Inaestimabile donum stanovila: „Ženám není dovoleno převzít 
službu akolyty nebo ministranta u oltáře.“ Spor o ministrantky po-
kračoval nadále, a proto Komise pro interpretaci kánonu v roce 1992 
rozhodla, že „ustanovení kán 230 § 2 má charakter dovolení, nikoliv 
práva, které by laici mohli vyžadovat, záleží proto na biskupovi, aby 
moudře rozhodl“. Redemptionis sacramentum stanoví pro minist-
ranty a ministrantky následující: „Je vhodné, zůstane-li zachován 
známý zvyk, kdy chlapci, kteří jsou obvykle jmenováni ministranty, 
jsou přítomni a podle způsobu akolytů pomáhají u oltáře. Podle po-
souzení diecézního biskupa a za respektování pevně stanovených 
norem mohou být k této službě připuštěny dívky nebo ženy.“ 

Spolupráce při správě diecéze a farnosti. Muži i ženy spolupracu-
jí s diecézním biskupem v pastorační radě diecéze, přičemž kánon 
zdůrazňuje roli laiků v této pastorační radě. Na farní úrovní působí 
laici jako členové pastorační a ekonomické rady. Farář je povinen 
ustavit ekonomickou radu (kán. 537), ustanovení pastorační rady 
je doporučeno a je zdůrazněn poradní hlas jejích členů (kán. 536). 
Laici též mohou převzít vlastní správu farnosti s tím, že je určen 
kněz, který řídí pastorační péči. „Jestliže pro nedostatek kněží se 

à Také papež Benedikt XVI. opakovaně připomínal, že existují mís-
ta ve světě, kde je žena diskriminována. Například v článku „Ženské 
vlastnosti nezbytné k záchově lidství ve světě techniky„ uveřejněném 
Vatikánským rozhlasem říká: „Nikdo by dnes neměl pochybovat 
o tom, že ženy na základě své důstojnosti, jež je rovna důstojnosti 
mužské, mají plné právo zapojovat se aktivně do všech oblastí ve-
řejného života a tam, kde je to nezbytné, 
je třeba toto jejich právo i  zákonnými 
prostředky potvrzovat a  hájit.“ Papež 
František opakovaně vyslovuje podporu 
ženám. Zdůraznil mimo jiné roli žen po  
vzkříšení, což má odraz i v tom, že Marie 
Magdalská, která se jako první setkala se 
vzkříšeným Ježíšem, a je proto označo-
vána za apoštolku apoštolů, je v liturgii 
připomínána vyšším stupněm slavení 
(svátek namísto předchozí památky).

Podnětná je v tomto ohledu encykli-
ka Amoris laetitia, v níž papež František 
poukazuje na to, že pro rovnoprávné po-
stavení ženy zdaleka nebylo učiněno dost: 
„Došlo ke značnému zlepšení v uznání práv ženy a  její účasti na 
veřejném životě, v mnohých zemích však ještě zbývá mnoho vyko-
nat k prosazení těchto práv. Nepřijatelné zvyky nejsou ještě úplně 
vykořeněny. Především hanebné zneužívání, jehož jsou někdy ženy 
oběťmi, násilí v rodinách a různé formy otroctví, které nejsou pro-
jevem mužné síly, ale zbabělého úpadku. Slovní, fyzické a sexuální 
násilí, které je pácháno na ženách v některých manželstvích, přímo 
protiřečí povaze manželského svazku. Dále myslím na mrzačení 
ženských genitálií v některých kulturách, ale také na nerovný pří-
stup k důstojným pracovním příležitostem a k pozicím spojeným 
s rozhodováním. Dějiny nesou těžké stopy výstřelků patriarchálních 
kultur, v nichž byla žena považována za bytost druhé třídy, ale při-
pomínáme také praxi ,náhradního mateřství‘ nebo ,vykořisťování 
a komercializaci ženského těla v současné mediální kultuře‘ .Někteří 
se domnívají, že mnohé současné problémy jsou způsobeny ženskou 
emancipací. Ale tento argument není platný, ,je falešný, nepravdivý, 
je to forma mužského šovinismu‘.“ (54)

Dějiny nesou těžké stopy výstřelku patriarchálních kultur, v nichž 
byla žena považována za bytost druhé třídy. Tady je patrné, že Fran-
tiškova slova často korespondují s tím, co můžeme číst v Istanbulské 
úmluvě, která poukazuje na násilí na ženách. A podobně si papež 
v dokumentu Amoris laetitia velmi dobře všímá, že násilí na ženách 
nebylo zdaleka odstraněno a že je to problém, který stále existuje. 

Současná právní úprava

V návaznosti na dokumenty druhého vatikánského koncilu bylo 
nezbytné přijmout nový Kodex kanonického práva, který by právně 
definoval zásady vyjádřené v koncilních dokumentech. Na prvním 
místě je to kán. 208, který uvádí, že na základě znovuzrození v Kristu 
jsou si všichni křesťané skutečně rovni co do důstojnosti i činnosti. 
Zakotvil postavení muže a ženy zásadně jako rovnocenné, zmizela 
výše zmíněná dřívější ustanovení. Základní dělící linie, pokud se 
týká práv a povinnosti, je vedena mezi duchovními a laiky. Ustano-
vení CIC/1983 týkající se laiků se vztahují vždy současně na muže 
a ženy. Existovala jediná výjimka, a to udělení služby lektora a ako-
lyty liturgickým obřadem. Po jejím nedávném zrušení (motu proprio 
Spiritus Domini, 2021) mohou být ženy pověřeny všemi úřady, ke 
kterým není zapotřebí svátosti svěcení, stejně jako mohou pracovat 
v nejrůznějších poradních sborech a radách.

K Á N .  483 §  2

Kancléř i notáři musí mít 
dobrou pověst a být prostí 

jakéhokoliv podezření; 
v případech, v nichž jde 

o ohrožení pověsti kněze, 
musí být notářem kněz.
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diecézní biskup rozhodl, že svěří účast na pastorační péči o farnost 
jáhnovi nebo jiné osobě, která není knězem, nebo společenství osob, 
ustanoví některého kněze, který mocí a zmocněními faráře bude 
řídit pastorační péči.“ (kán. 517)

Diecézní kurie. Kancléřem a dalšími administrativními zaměst-
nanci kurie mohou být bez dalšího ženy, 
u kancléře je zásadní změna proti předcho-
zímu kánonu, kdy kancléřem mohl být pou-
ze kněz. Laici mohli být notáři i v předcho-
zím kánonu, s výjimkou notáře v případech 
ohrožení pověsti kněze. Toto ustanovení 
z  předchozího kánonu přetrvalo, logické 
bylo za předchozí úpravy: kancléř je vždy 
kněz a notář – kněz je povinný jen ve vy-
braných případech. Za současné úpravy, kdy 
kancléřem může být laik, který má ze svého 
postavení přístup ke všem listinám, se jeví 
požadavek na notáře – kněze jako mírně 
nadbytečný.

Správa majetku. Ohledně správy diecézního majetku a  dalšího 
církevního majetku bez vlastního správce ustanovil ordinář podle 
kánonu z roku 1917 radu pro správu církevního majetku v čele s or-
dinářem; tato rada společně s dalšími správci spravovala také maje-
tek bez vlastního správce. Členy rady i dalšími přibranými správci 
mohli být pouze muži. Nový kánon stanoví v těchto případech pouze 
požadavky na odbornou kvalifikaci a morální bezúhonnost, nikoliv 
již na pohlaví.

Ostatní ustanovení. Za diskriminační je některými autory považo-
váno též ustanovení kánonu par. 1083, podle kterého muž před dovr-
šeným šestnáctým rokem věku, žena před čtrnáctým, nemohou plat-
ně uzavřít manželství s tím, že biskupská konference může stanovit 
vyšší věk pro dovolené uzavření manželství. Stejné věkové omezení 
stanovil i předchozí kánon (par. 1067) s apelem na duchovní správ-
ce, aby odrazovali od uzavírání manželství ve věku mladším, než je 
v daném místě obvyklé. Rozdílnost ve věku neodpovídá rovnému 
postavení mužů a žen, zůstává však v kodexu především s ohledem 
na některé kulturní oblasti s jejich zvyklostmi.

Obdobně je za diskriminační považována i překážka únosu. Při 
pracích na novém kodexu se vážně přemýšlelo o  vypuštění této 
překážky vůbec, zůstala spíše s ohledem na některé místní poměry. 
Tato překážka samozřejmě historicky chránila ženu, v současném 
pohledu je pro nás spíše jen vzpomínkou na dějiny než praktickým 
ustanovením práva.

Cesta ke zrovnoprávnění žen

Z předloženého přehledu srovnání znění dvou kodexů církevní-
ho práva vyplývá, že postavení ženy v kanonickém právu dosáhlo 
výrazného posunu směrem ke skutečně rovnoprávnému postavení 
s výjimkou svátosti svěcení.

Rovnocenné postavení ženy podle platného kánonu má však 
výrazně odlišnou podobu v žité praxi. Ačkoliv žádné ustanovení 
práva nebrání, aby žena zastávala různé úřady a aktivně se účastnila 
činnosti komisí, v praxi přetrvávají obavy, zda je opravdu vhodné 
svěřit určitý úřad ženě. V tomto ohledu se právě potvrzuje, kolik 
náhledů na ženu je kulturně podmíněných. Zvláště v zemích, kde 
je relativní dostatek kněží, není zvykem svěřovat úřady ženě. Časté 
jsou také dotazy na ženu, která zastává úřad běžně ženám nesvěřo-
vaný, jak se na vás jako ženu dívají, jak vás jako ženu berou vážně. 

Dotazy jsou vedeny v pozitivním duchu, ale samozřejmě z nich vy-
plývá ono kulturně podmíněné vnímání postavení ženy. Tyto do-
tazy ovšem zaznamenáváme i mimo církev, např. v politice nebo 
vrcholovém managementu, tam, kde není zažité, že by běžně ženy 
zastávaly určité pozice. Při skutečně vnitřně přijaté rovnoprávnos-

ti postavení ženy by takovéto dotazy nikdo  
nepokládal.

Cesta k dalšímu, tzn. faktickému zrov-
noprávnění ženy proto vede cestou svěřo-
vání úřadů ženám v daleko širší míře, než 
je dnes obvyklé. Jedná se o to, aby tato žitá 
praxe byla chápána jako běžná, aby se nikdo 
nepodivoval, že na určitém místě pracuje 
žena. Zřejmě právě nedostatek zkušeností 
se spoluprací mezi duchovními a  ženami 
vede k tomu, že jsou vytvářeny někdy umělé 
konstrukce některých zdůvodnění.

Papež Benedikt XVI. vydal v roce 2007 
reflexi na téma Ženy ve službě evangeliu. 
Zdůraznil roli žen, mezi nimi zvláště Marii 

Magdalskou, která byla první svědkyní vzkříšení, dále zmínil jed-
notlivé ženy v evangeliu, zvláště u Lukáše, jejich přítomnost u kří-
že a jejich aktivní činnost v prvních křesťanských obcích. Na něj 
pak navazuje papež František, mimo jiné i zmiňovaným zavedením 
svátku Marie Magdalské. Osobně jsem se setkala velmi krátce s Be-
nediktem XVI. při jeho návštěvě Prahy, kdy mě pan kardinál Vlk 
představil jako ženu – kancléřku. Papež byl evidentně potěšen, že 
tuto službu zastává žena.

Cestou podpory zapojení žen v oficiálních úřadech pokraču-
je i  papež František. V  exhortaci Milovaná Amazonie (Querida 
Amazonia) uvádí: „V synodální církvi by měl být ženám umožněn 
přístup k funkcím i k církevním službám, které nevyžadují svátost 
svěcení a umožňují jim lépe vyjádřit vlastní místo. Je třeba připome-
nout, že tyto služby předpokládají stálost, veřejné uznání a poslání 
biskupem. To také umožní, aby měly ženy skutečný a účinný vliv 
na organizaci, nejdůležitější rozhodnutí a na vedení společenství, 
aniž by to přestaly dělat svým vlastním stylem s typicky ženskými  
důrazy.“ (103)

V konkrétní podobě se tyto Františkovy podněty projevily nedáv-
no, když se italská právnička Francesca di Giovanni stala náměstky-
ní pro vztahy Vatikánu s ostatními státy. V minulých týdnech byla 
jmenována Nathalie Becquartová do funkce podtajemnice biskupské 
synody. Je to první žena, která má aktivní hlasovací právo na synodě. 
To je historická událost, protože dosud byly ženy pouze v poradních 
sborech, kde výstupy byly prezentovány za celý tým. Ale tady už jde 
o plnohodnotné hlasování s ostatními biskupy. Dále byla nedávno 
potvrzena Catia Summaria ve funkci obhájkyně spravedlnosti va-
tikánského odvolacího soudu. Máme také ředitelku vatikánských 
muzeí a vedoucí vatikánského tiskového úřadu…

Myslím si, že redukovat otázku žen jen na přístup ke svátosti 
svěcení je zbytečně zužující pohled, který vzbuzuje kontroverze. Prá-
vě Františkova cesta ukazuje, že je třeba dávat podněty ke skutečné 
spolupráci mužů a žen, a ne se jen soustředit na případné jáhenské 
svěcení, i když studium této problematiky je samozřejmě též důležité 
a pomáhá rozvíjet a prohlubovat vztah k jáhenství. Neměli bychom 
se ale zaměřovat jen na tuto otázku, jenom bychom brzdili práci 
žen v církvi. 

JUDr. Ing. Marie Kolářová působí na Arcibiskupství pražském 
jako kancléřka. Text vychází z přednášky, kterou pronesla při 

výroční konferenci Sdružení Ackermann-Gemeinde v únoru tohoto 
roku v Praze. Redakčně upraveno. 

m A R I E  KO L Á ř O VÁ

Františkova cesta ukazuje, 
že je třeba dávat podněty ke 
skutečné spolupráci mužů 
a žen, a ne se jen soustředit 

na případné jáhenské 
svěcení.
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komise, Evropský parlament [EP], SDEU), rozhodování většinové 
(ne jednomyslné) v Radě ministrů.[4] Tím se liší od pouhé mezistát-
ní – mezivládní spolupráce. Po třičtvrtě století míru lze jednoznačně 
tvrdit, že jde o metodu úspěšnou, že tam, kde se tato metoda apli-
kuje, se neválčí – pouze hádá u konferenčních stolů.[5]

Vnitřní trh EU zajišťuje volný pohyb zboží, osob, služeb a kapitá-
lu, a to na bázi zákazu diskriminace, a dokonce vzájemného uznávání 
národních standardů; má 447 mil. obyvatel, patří k nejvýznamněj-
ším trhům[6] a k nejbohatším oblastem světa. I fungování vnitřního 
trhu EU ale považujeme za samozřejmost, takže nejenže ignorujeme 
potřebu administrativy pro jeho provoz (viz mýty o přílišné unijní 
byrokracii),[7] ale dokonce připouštíme vlastní protekcionismus, 
kterým fungování vnitřního trhu podrýváme, jakkoliv z něho máme 
sami prospěch (viz národní egoismus níže). Nicméně mj. brexit uka-
zuje, že čím volnější vztahy mezi státy existují, tím více byrokracie 
způsobují, o ekonomických ztrátách nemluvě.

Ze všech svobod vnitřního trhu je třeba zvlášť zdůraznit volný po-
hyb osob. Právě v něm spatřoval Jean Monnet, duchovní otec nadná-
rodní metody, pravou garanci míru:[8] razil heslo „nespojujeme státy, 
propojujeme lidi“; možná i proto je za nejúspěšnější unijní projekt 
považován Erasmus, který využilo přes 5 milionů studentů a učitelů.

Finanční aspekty. Česká republika je zatím tzv. čistým příjem-
cem: z unijního rozpočtu dostává výrazně více, než do něho vkládá.
[9] Krom těchto viditelných, byť dočasných subvencí je významný 
„neviditelný“ růst HDP plynoucí z propojenosti vnitřního trhu EU. 
Kdybychom měli euro[10] a kdybychom dokázali plně a účelně vyu-
žívat unijní fondy, přínos by byl ještě znatelně vyšší – v peněženkách 
občanů i kvalitě života.

II. Slabiny

Slabé stránky fungování EU můžeme rozdělit na tři kategorie: na 
slabiny pramenící z reality, v níž EU existuje a která ji negativně 

Klíčové přínosy  
a slabiny fungování EU
Pavel svoboda

O potřebě reformovat Evropskou unii (EU) mluvíme vlastně 
kontinuálně. Navíc v minulých dnech byla zahájena celoevropská 
konference o budoucnosti Evropy. Proto je užitečné udělat si 
přehled hlavních výhod a nedostatků unijního projektu. 

Pro lepší pochopení kontextu začneme jeho klady a skončíme 
zápory, i když snaha o happy-end by mohla svádět k opačnému 

postupu: bez pochopení přínosů evropské spolupráce nejsme totiž 
schopni objektivně zhodnotit, jaké jsou její skutečné nedostatky.

I. Přínosy

Mír. Dnešní EU je původně politický mírový projekt používají-
cí převážně ekonomické nástroje. Mír je křesťanská hodnota[1] 
i předpoklad blahobytu. „Evropská unie je projekt zaměřený na mír 
a prosperitu a je také založen na hodnotách důstojnosti každého člově-
ka, demokracie a právního státu,“ zdůraznil v březnu 2021 předseda 
Evropské rady Charles Michel na on-line summitu této rady s novým 
americkým prezidentem Joem Bidenem.[2] Cesta k poválečnému 
míru mezi západními státy Evropy vedla přes velkolepé gesto Fran-
cie, nabízející poraženému Německu spolupráci namísto ponížení. 
Není náhodou, že toto gesto je dílem křesťanského demokrata Ro-
berta Schumana vůči jinému křesťanskému demokratovi Konradu 
Adenauerovi. Můžeme jen litovat, že neuspěl prvotní pokus postavit 
na nadnárodních prvcích i společnou obranu,[3] přesto není náho-
da, že EU obdržela v r. 2012 Nobelovu cenu za mír. Za významné 
příčiny míru mezi členskými státy navzájem lze – kromě americ-
ké vojenské přítomnosti, jejímž smyslem bylo především chránit 
západní Evropu před Sovětským svazem – považovat nadnárodní 
spolupráci a  fungování vnitřního trhu EU, zejména volný pohyb 
osob (oboje viz níže); samy ale k zajištění vnější obrany Unie ve své 
současné podobě nestačí. Bohužel po 75 letech navíc mír považuje-
me za samozřejmost, protože máme to štěstí, že jsme válku nezažili.

Nadnárodní prvky spolupráce souvisejí s mírem: jde o prvky 
minimalizující zdroje napětí mezi státy a vytvářející podmínky pro 
sdílení jejich zájmů. K nim patří řešení vzájemných sporů výlučně 
před specializovaným soudem (Soudní dvůr EU – SDEU), nikoliv 
svépomocí; sdílení pravomocí v nadnárodních orgánech (Evropská 
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ovlivňuje, na vlastní nedostatky fungování evropské integrace a na 
výzvy, kterým se Unie dostatečně nepostavila.

(1) Slabiny reality, v níž EU funguje 
Samozřejmost. Díky 75 letům míru, který vedl k blahobytu, pova-
žuje velká část občanů EU mír i blahobyt za samozřejmé a nespojuje 
si je s fungováním EU a jejího vnitřního trhu a se sdílením zájmů 
a hodnot. To komplikuje legitimitu Unie zejména v očích nepouče-
ných kritiků.

Nedotaženost projektu. Vývoj Unie se zastavil na pomezí me-
zinárodní organizace, konfederace a federace, zatímco objektivně 
existující globální a regionální výzvy (viz níže) jednoznačně volají po 
společném řešení, tj. po další integraci. V napětí mezi těmito výzva-
mi a momentální omezeností pravomocí Unie lze hledat zdroj snahy 
některých orgánů EU (zejm. Komise) překračovat své pravomoci; 
to je někdy nežádoucí,[11] jindy ale nadmíru potřebné.[12] Tato 
situace však vyvolává politické napětí, z něhož vyvěrá část protiev-
ropských nálad v současné EU.

Egoismus národních států. Poválečná evropská spolupráce je 
postavena na potřebě tento přirozený egoismus překonávat, proto-
že představuje jednu z významných příčin válek.[13] Jeho projevy 
i v dnešní EU jsou patrné v řadě jevů, popsaných níže: např. v bu-
dování protekcionistických překážek fungování vnitřního trhu 
EU,[14] ale také např. v projektu Nord Stream II,[15] v prodávání 
občanství za investice[16] či u problému dvou sídel EP.[17] Patří 
sem i způsob komunikace řady vrcholných politiků – znárodňování 
unijních úspěchů a bruselizace domácích selhání, kdy si úspěchy 
EU přisvojují domácí politikové, ale svá vlastní selhání svalují na 

„Brusel“. Výroky premiéra Babiše v souvislosti s koronavirovou krizí 
jsou toho smutným příkladem. Podobně je projevem tohoto egoismu 
i tzv. pozlacování (gold-plating): vlády členských států EU přidávají 
k opatřením implementujícím požadavky práva EU i svoje čistě vnit-
rostátní, ale nepopulární opatření („přílepky“) s tím, že to „vyžaduje 
Brusel“.[18] Konečně důsledkem tohoto egoismu je i neochota EU 
stát se geopolitickou velmocí (viz níže).

Příčinu těchto jevů lze spatřovat v tom, že národní politické elity 
ztrácejí historickou paměť, zapomínají na ideová východiska sjed-
nocené Evropy[19] – na poučení z chyb učiněných po první světové 
válce a na pozitivní transformaci utrpení druhé světové války v mí-
rovou spolupráci všech, ne ve zdecimování poražených.[22]

Nutnost kompromisu je jen zdánlivá slabina: jde o jev, který zná-
me z každé rodiny či společenství; je mj. důsledkem toho, že v unij-
ních orgánech se zpravidla nehlasuje jednomyslně. V nadnárodním 
EP se zpravidla hlasuje prostou většinou, v mezivládní Radě pak tzv. 
kvalifikovanou většinou, byť se hledá především konsenzus, zatímco 
hlasování, kdy některé státy jsou přehlasovány, představují málo vý-
znamnou menšinu.[23] Hlasování kvalifikovanou většinou v Radě je 
ostatně jeden ze základních stavebních kamenů nadnárodní spoluprá-
ce a příčin úspěchu EU; navíc Monnet v něm primárně nevidí nástroj 
vnucování vůle většiny menšině, ale nástroj k efektivnímu hledání 
konsenzu.[22] Navíc jde o přijatelnou cenu nejen za mír a ekonomic-
ký vzestup, ale i za to, že poprvé v dějinách menší státy jako ČR sedí 
za společným evropským stolem a společně s velkými státy přijímají 
normy pro celý kontinent, někdy mají dokonce právo veta.

Militantní a  zideologizovaný sekularismus a  liberalismus. 
Na obecné úrovni se k tomuto problému výborně vyjadřuje např. 

Kaple vzkříšení Krista v evropské čtvrtiv Bruselu. Poválečná evropská spolupráce je postavena na potřebě překonávat 
přirozený egoismus národních států, protože ten představuje jednu z významných příčin válek. V tomto smyslu je univerzalita 
křesťanství klíčovou inspirací evropské integrace.
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krize či nebezpečí. Dnešní samozřejmost jejích úspěchů a míru (viz 
výše) způsobuje, že EU nemá vlastní silný příběh, nutný pro utvrze-
ní příslušnosti k celku a pro ochotu EU bránit. Unie potřebuje mít 
takový narativ a reprodukovat jej v uměleckých dílech, jinak je její 
soudržnost v ohrožení.

Demokratický deficit. Na rozdíl od jiných evropských meziná-
rodních organizací postavených na pouhé mezistátní spolupráci bez 

nadnárodních prvků (srov. níže i Rada Evro-
py, OBSE apod.) si v případě EU rozsah pře-
nesených pravomocí vynutil posilování le-
gislativní role zástupců volených lidem (EP) 
– tzv. odstraňování demokratického deficitu 
(vycházejícího ze srovnání EU a klasického 
státu), a  tím získávají unijní normy větší 
demokratickou legitimitu. K demokratizač-
ním prvkům EU patří i projekt občanství EU, 
důraz na dialog s občanskou společností či 
občanská legislativní iniciativa.[28]

Diskuse na téma demokratického defi-
citu má několik úrovní – od nepoučené po 

poučené. K nepoučeným diskusím patří např. diskuse o nikým ne-
volené Komisi,[29] k těm poučeným např. diskuse o absenci práva 
legislativní iniciativy pro EP: přímo volení zástupci občanů v EP ne-
mohou legislativu ani navrhovat, natož samostatně přijímat. Kořeny 
této diskuse se nacházejí v povaze sui generis Unie samotné: ta dnes 
představuje entitu na pomezí mezinárodní organizace, konfederace 
a federace.[30] Eurokritikové proto sice správně upozorňují, že EU 
není stát, ale jedním dechem paradoxně kritizují Unii za to, že EU 
plně nesplňuje požadavky kladené na demokratický stát.

Nízká vymahatelnost hodnot EU. Lisabonská smlouva (2009) ko-
difikovala seznam evropských hodnot[31] a SDEU o nich prohlásil, 
že důvěra v jejich dodržování všemi členskými státy EU je základní 
předpoklad důvěry, s níž tyto státy do unijního projektu šly.[32] Jelikož 
jde o pilířové hodnoty západní demokratické společnosti, počítající 
i s odpovídající politickou kulturou, může relativní slabost nástrojů 
k jejich vymáhání překvapit jen politiky s orientální mentalitou,[33] 
kde předpisy nejsou k tomu, aby se dodržovaly, ale aby se obcházely. 
Proto nařčení z porušování těchto hodnot v západních demokraci-
ích je chápáno jako atomová bomba pro vztahy mezi státy, a proto se 
příslušná nařčení neřeší právnicky před SDEU, ale politicky v rámci 
Rady (ministři) a Evropské rady (šéfové vlád). Proces sankcionování je 
však obtížný a zatěžuje mezistátní vztahy. To ale některé státy (Polsko, 
Maďarsko, Bulharsko) chápou jako slabost celého systému, kterou je 
– v rámci orientální mentality – třeba využít.[34]

Neochota stát se geopolitickou velmocí. EU je ekonomický 
obr, ale geopolitický trpaslík. K tomu, aby se z EU stal i význam-
ný geopolitický hráč, chybí především vůle členských států, které 
se v zahraničně-politických otázkách snaží, aby je Unie nezastínila. 
Proto tzv. společná zahraniční a bezpečnostní politika EU je posta-
vena spíše na pouhé mezistátní spolupráci a vzdor svému názvu se 
dlouhodobě nachází v zárodečném stavu. Posílením této dimenze 
spolupráce a zejména společné obranné politiky (ve formě lepší in-
teroperability národních armád) by totiž Unie získala „klacek“, který 
i bez jeho použití z pozorovatele dělá skutečného aktéra světového 
dění. Důsledkem současné situace je, že např. i konflikty v bezpro-
středním sousedství Unie (např. Sýrie) řeší vojenské velmoci (Rusko, 
Spojené státy, jen zřídka Francie a další evropské „velmoci“) a Unie 
jen bezmocně přihlíží.

EU má přitom historickou šanci stát se bezpečnostním lídrem 
nového typu bezpečnostních garancí a koordinace: v oblasti infor-
mační války. NATO na tomto poli opakovaně selhává, protože nemá 
legislativní nástroje pro definici informační agrese a informačního 

prof. Halík.[23] Přestože dnešní EU zakládali povětšinou křesťan-
ští demokraté, byl tento projekt vždy nábožensky neutrální. Dnešní 
společnost v Evropě i v Česku je převážně liberální.[24] Demokratic-
kými volbami se pak tento liberalismus a sekularismus přenáší i do 
složení a fungování unijních orgánů. Unie nemůže být lepší – jiná, 
než je součet průměrů jejích společností. Je proto pokrytecké kriti-
zovat Unii např. za to, že se do Lisabonské smlouvy nedostala zmínka 
o židovsko-křesťanských kořenech,[25] když 
navíc sami v české ústavě nic podobného ne-
máme: Unie není třetí strana, vnější nepřítel 
nezávislý na členských státech, ale naopak 
přímo závisí na stavu společnosti v jednotli-
vých státech. Cesta k pokroku je tedy přede-
vším v osvětové práci doma.

Za pozornost zde stojí míra ideologiza-
ce militantního sekularismu a liberalismu, 
která často vylučuje použití elementární 
logiky. Příkladem může být prosazování 
údajného práva na reprodukční zdraví žen 
do jakéhokoliv dokumentu bez ohledu na 
kontext, mj. i do dokumentů o mezinárodním obchodu či do textů 
o rovnoprávnosti mužů a žen.[26]

Nepochopení Západ–Východ. Zejména v zahraničně-politic-
ké agendě nejsou tzv. staré členské státy s to přijmout zkušenosti 
středoevropských a východoevropských států s totalitou a s ruským 
imperialismem. Například pro staré členské státy byl Karl Marx „jen“ 
zakladatelem sociální demokracie, a nikoliv ideovým tvůrcem ko-
munistické totality, hlásící se otevřeně k násilí, která má na svědomí 
více obětí než Hitler. Proto mohla být nedávno Marxovi vztyčena 
socha v německém Trevíru, navíc jako dar od čínského totalitního 
režimu. Politický život v řadě tzv. nových členských států (včetně ČR) 
však ukazuje, že vlastní zkušenost s totalitou a nesvobodou nemá 
nutně za následek vysokou politickou kulturu, dokonalou demokra-
tičnost či respekt k vládě práva na úrovni starých členských států, 
což v jejich očích státy východní části EU degraduje. Ekonomickým 
vyjádřením tohoto rozdělení v soukromé sféře jsou pak takové jevy 
jako dvojí kvalita potravin. Na druhou stranu východoevropské státy 
postrádají „koloniální“ zkušenost většiny západních zemí a z ní vy-
plývající etnicky a nábožensky pestrou společnost, z čehož plynula 
například řada neporozumění kolem migrační krize roku 2015.

(2) Vlastní nedostatky fungování Unie
Špatná komunikace o EU. Vnímání EU podrývá absence společné 
komunikační politiky. Každá z institucí EU (Rada, Komise, EP a řada 
agentur a úřadů) provozuje vlastní komunikaci k veřejnosti. Proto 
může dobře fungovat shora popsané znárodňování unijních úspěchů 
a bruselizace domácích selhání, stejně jako pozlacování. Přitom in-
formovanost není jen odpovědností unijních institucí, ale především 
členských států EU: Unie je jejich projekt, ony jsou jejími zakladateli. 
Původní předpoklad, že Unie se vůči veřejnosti legitimizuje vlastními 
úspěchy, dnes vzhledem k „samozřejmosti“ unijních úspěchů i množ-
ství dezinformací již nefunguje. Zároveň způsob, jakým se někteří 
politikové k Unii populisticky stavějí, ovlivňuje míru informovanosti 
o unijním dění, která je v Česku velmi nízká. To má také vliv na postoj 
médií k Unii a ochotě směřovat své zdroje do „Bruselu“. Proto byli 
také v roce 2019 za ČR u unijních institucí akreditováni tři novináři, 
zatímco za poloviční Slovensko rovněž tři a za šestkrát větší Německo 
jich bylo šedesát. Přitom byla prokázána přímá úměra mezi mírou 
znalostí o EU a kladným postojem k ní.[27]

Problémem je i nepochopení principů komunikace v 21. stole-
tí – nepochopení nutnosti velkého příběhu. Každá světová velmoc 
stojí na silném narativu o svém vzniku nebo o překonání nějaké 
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terorismu. Spojené státy patrně budou první, kdo oslabí moc velkých 
platforem pomocí práva (copyright, antitrust), ale nebudou si vědět 
rady se samotnou informační agresí, protože jejich bezpečnostní le-
gislativa je příliš rigidní. Státy NATO by tak získaly oporu k obraně 
v unijním, nikoli v národním nebo americkém právu. To by mohlo 
z EU velmoc udělat.

(3) Nenaplněné výzvy
Objektivně existují problémy a výzvy celo-
kontinentálního rozměru, s nimiž se jednot-
livé státy samy nejsou schopny vypořádat 
(bezpečnost, migrace, klimatické změ-
ny, nárůst moci nadnárodních korporací 
apod.) a jejichž řešení evropský občan při-
rozeně očekává od mezinárodní organizace 
kontinentálního rozměru – od EU. Těmto 
výzvám ale neodpovídají ani pravomoci EU, 
ani přidělené rozpočtové prostředky, ani in-
stitucionální uspořádání. Pohledem na roz-
počet EU se zdá, že absolutní prioritou EU 
je zemědělství. Přitom podle Eurobaromet-
ru významná většina Evropanů opakovaně 
žádá větší integraci jako odpověď na tyto 
celokontinentální výzvy.[35]

Žijeme ve světě, kde je globalizována výroba, obchod, nábožen-
ství, zábava i zločin, jen politika se drží převážně hranic národních 
států. To ale působí napětí, protože prostor pro autonomní rozho-
dování národních států EU je působením nadnárodních korporací 
i velmocí (Spojené státy, Rusko, Čína) podstatně zmenšen, což má 
za následek, že vlády pocházející z klasických politických stran ne-
jsou schopny vyhovět voličům, a ti proto mají tendenci volit stále 

radikálnější politické strany. Velkým úkolem této doby i EU je nalézt 
nový model fungování demokracie v situaci, kdy národním státům 
dochází dech.

Přínosy unijní spolupráce v celkovém součtu výrazně převyšují nad 
jejími nedostatky, ale přesto Unii čeká reforma – racionalizace, a to 
nejen kvůli vlastním nedostatkům, ale zejména kvůli očekávání, že 

bude schopna čelit globálním a regionál-
ním výzvám, k čemuž ale zatím nemá od-
povídající nástroje. Tato racionalizace pa-
trně bude – podle dokumentů EP, který je 
zrcadlem evropské společnosti – spočívat 
spíše v posilování nadnárodních prvků ve 
fungování EU, ale jistě bude brzděna pře-
trvávajícím egoismem národních států. Na 
případné posilování nadnárodních prvků 
je třeba se dívat i z hlediska zásady, že veš-
kerá moc patří lidu,[36] jejímž důsledkem 
má být skutečná subsidiarita, díky níž by 
Unie mohla proměnit svoji ekonomickou 
váhu v odpovídající postavení na meziná-
rodní scéně. Rozhodnutí o vlastní budouc-
nosti mají zatím Evropané ve svých rukou. 
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[1] Mír je stav, který jediný dovoluje důsledně zachovávat lidskou důstojnost 

každého člověka jako osoby stvořené k Božímu obrazu, nejen žádoucí 
politický stav podporující obchodování či – u nás dříve – budování soci-
alistické vlasti. Proto Katechismus katolické církve (§ 2304) upozorňuje 
na zásadní význam míru mezi ostatními hodnotami: „Úcta k lidskému 
životu a jeho rozvoj vyžadují mír. … Mír je … plodem spravedlnosti … 
a důsledkem lásky.“ Instrukce k některým otázkám ohledně působení 
a chování katolíků v politickém životě (2002) mluví vedle úcty k životu 
o míru a používá označení „velké téma“. Viz též např. Sekerák M., Mír je 
vzácný poklad, Katolický týdeník 5/2021, s. 7.

[2] Citováno dle https://www.politico.eu/article/
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[3] Srov. projekt Evropského obranného společenství 1950–1954, jehož 
neúspěch vedl k uzavření tzv. Pařížských dohod (1954), začleňujících 
Německo do NATO pod hegemonií Spojených států a k následnému 
uzavření Varšavské smlouvy (1955). Srov. mj. výrok Einsteinův z r. 1948: 
„Je jen jedna cesta k míru a bezpečnosti: cesta nadnárodní organizace.“ 
Einstein A., Ideas and Opinions. New York: Crown/Bonanza, 1954.

[4] Srov. Monnet J., Paměti. Aleš Čeněk, Plzeň 2012, s. 281: „Co můžeme 
nechat [dalším generacím], jsou instituce. Život institucí je delší než život 
lidí, a proto mohou instituce, pokud jsou zřízeny správným způsobem, 
hromadit a předávat moudrost následujícím generacím.“

[5] Nadnárodní metoda je každopádně pokrokem oproti neúspěšnému bila-
teralismu (síť dvoustranných spojeneckých smluv) před první světovou 
válkou i neúspěšnému meziválečnému multilateralismu s právem veta 
každého státu (zejm. Společnost národů). Svědčí o tom i srovnání s da-
leko méně efektivními ostatními mezinárodními organizacemi dneška, 
včetně OSN.

[6] Při 6 % světové populace představuje cca 15 % mezinárodního obchodu, 
výkonnost ekonomiky je shodná s výkonností Spojených států – cca 15 
bil. € ročně, přínos fungování vnitřního trhu se odhaduje na 8,5 % HDP 

Unie. Srov. sdělení Komise Vnitřní trh v měnícím se světě (KOM (2018) 
772).

[7] Zejména vzájemné uznávání národních standardů, na jejichž základě 
probíhá cca 50 % intraunijního obchodu, významně přispívá k odstra-
ňování různých certifikátů a povolení, která se jinak v mezinárodním 
obchodě vyžadují. Jen zbylých 50 % intraunijního obchodu probíhá na 
bázi harmonizovaných předpisů EU.

 Pro EU dnes pracuje cca 60 000 osob. Komise zaměstnává cca 35 000 
osob a EP cca 6 700. (Daily Telegraph 11. 8. 2008). Pro srovnání: CZ 
má cca 74 000 úředníků jen pod zákonem o veřejné službě (tedy mimo 
krajské a okresní orgány a obce); město Hamburk zaměstnává cca 76 000 
osob. Bruselská administrativa spotřebuje méně než 6 % rozpočtu EU.

[8] Ne tolik v ekonomické provázanosti, která mj. nezabránila první světové 
válce, jakkoliv obchodování a ekonomická spolupráce ve druhé polovině 
19. století fungovala v Evropě velmi dobře.

[9] Např. v r. 2020 obdržela ČR z unijního rozpočtu 145,9 mld. korun a od-
vedla do něj 60,2 mld. korun.

[10] Ztráty plynoucí např. ze směnných kurzů a z pojištění rizik s tím 
souvisejících se jen na daňových ztrátách státu vyčíslují kolem 10 mld. 
korun ročně.

[11] Komise např. v praxi nakládá se zásadou subsidiarity (viz níže) jako 
s nástrojem nikoli k ochraně členských států před odebíráním pravo-
mocí, ale k posilování pravomocí Unie, a tím i pravomocí Komise. EP ji 
v tomto spíše podporuje, protože to vede i k rozšiřování jeho pravo-
mocí. Lze snadno doložit případy, kdy např. Komise financuje projekty 
v oblastech, kde chybí pravomoc EU (srov. před několika lety billboardy 
„Jsme fér“), kdy v takových oblastech EP přijímá (byť právně nezávazná) 
usnesení.

[12] Např. pro řešení koronavirové krize kvůli potřebě společného postupu 
Komise napjala k prasknutí velmi slabé pravomoci Unie v oblasti 
zdravotnictví. à

PAV E L  s V O B O d A

Existují problémy a výzvy 
celokontinentálního 
rozměru, s nimiž se 

jednotlivé státy samy nejsou 
schopny vypořádat a jejichž 

řešení občané přirozeně 
očekávají od EU.
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[13] Srov. např. Monnet J., op. cit., s. 79: „Veto je hlubokou příčinou a součas-
ně symbolem neschopnosti překonat národní egoismy.“

[14] Viz nedávná diskuse o tzv. potravinových kvótách, kdy zákonem měl 
být stanoven povinný většinový podíl českých potravin v supermarke-
tech nad 400 m2, ačkoliv to zřetelně odporuje unijnímu principu zákazu 
diskriminace zboží z důvodu jeho původu, tj. principu volného pohybu 
zboží.

[15] Tento ropovod na dně Baltského moře mezi Ruskem a Německem 
obchází mj. Ukrajinu a tím ji připravuje o transportní poplatky, a tak ji 
ekonomicky oslabuje. Je to v přímém rozporu s akcemi EU na podporu 
Ukrajiny a dodržování mezinárodního práva (anexe Krymu).

[16] Kypr, Malta a Bulharsko prodávají svá občanství osobám za závazek 
investovat v dané zemi významné částky. Problém je v tom, že s občan-
stvím daného státu získávají tyto osoby i občanství EU vč. práva volného 
pohybu a pobytu v EU – a o to těmto „investorům“ jde.

[17] Nomadismus mezi Bruselem a Štrasburkem sice bývá dáván jako pří-
klad zbytnělé unijní byrokracie, ale jeho příčinou je egoismus národních 
států, jmenovitě Francie. Ta těží z faktu, že Štrasburk je jako sídlo pro 
řádná zasedání EP zakotven v zakládacích smlouvách (původně město 
na hranici mezi Francií a Německem jako symbol usmíření), a nehodlá 
toto město připravit o výnosný ekonomický zdroj (hotely, restaurace, 
doprava apod.).

[18] V ČR šlo např. o požadavek bezdotykových baterií u umyvadel ve 
školních jídelnách.

[19] Viz jejich geniální vyjádření v Schumanově deklaraci (1950).
[20] Dokážeme si představit, že by v poválečné protiněmecké atmosféře bylo 

možno v Česku uplatňovat princip spolupráce s Německem (a nikoliv 
jeho potrestání), jak se to stalo ve Francii (Schumanova deklarace vznik-
la pět let po válce)?

[21] O tom se lze přesvědčit např. na www.votewatch.eu. Jen zřídka dochází 
k tak extrémním situacím, jako bylo hlasování o tzv. zbraňové směrnici 
2017/853, kdy 26 členských států EU bylo pro návrh, jen ČR a Lucem-
bursko byly proti, Lucembursko proto, že mu návrh připadal málo 
přísný, zatímco ČR ze zcela opačného důvodu.

[22] Srov. Monnet J., op. cit., s. 285: [P]ravidlo většiny je nejjistější prostředek, 
proč podporovat jednomyslnou dohodu (myšlen konsenzus, ne jednomy-
slné hlasování – pozn. autora), protože vede k rozhodnutí, aniž by většina 
využila své síly a vnutila své stanovisko všem, ale přinejmenším ji nechá 
převládnout po kompletní diskusi. Institucím Společenství je vlastní roz-
hodovat, ale také, a to především, organizovat diskusi a vést ji tak dlouho, 
jak je nutné, aby každý pochopil názory druhého a respektoval je, i když 
by se nakonec nemohl připojit …“

[23] Srov. např. Halík T., Křesťané v srdci Evropy (Mariazell, květen 2019); 
http://halik.cz/cs/tvorba/proslovy-kazani/proslov/92/.

[24] Např. Česká republika spolu s Maďarskem má zdaleka nejvíce porno-
herců na obyvatele na světě a o řád více než jiné evropské země; zdroj: 
www.freeones.com/countries/. V počtu dětí narozených mimo manžel-
ství patříme k průměru.

[25] … a současně ponechat bez pochvaly např. čl. 17/3 Smlouvy o fungo-
vání EU, vložený právě Lisabonskou smlouvou: „Unie udržuje otevřený, 
transparentní a pravidelný dialog s těmito církvemi a organizacemi, 
přičemž uznává jejich identitu a jejich osobitý přínos.“ Tím se mj. říká, 
že náboženství není jen soukromá záležitost, ale že má své místo i ve 
veřejné diskusi. Nic podobného česká ústava neobsahuje, ale nikoho 
nenapadne ji kvůli tomu kritizovat.

[26] Srov. např. Usnesení Evropského parlamentu ze dne 9. června 2015 
o strategii EU pro rovnost žen a mužů pro období po roce 2015 
(2014/2152(INI)). Bez ohledu na bioetickou podstatu věci: pokud má 
umělé přerušení těhotenství něco s touto rovnoprávností společného, 
tak jen to, že toto údajné právo ženy vylučuje z rozhodování o společ-
ném nenarozeném potomkovi muže, tj. paradoxně zakotvuje nerov-
noprávnost mužů vůči ženám v této věci, což v kontextu dokumentu 
o rovnoprávnosti pohlaví působí až úsměvně. 

[27] Srov. Lyons P., Kindlerová R. (eds.), 47 odstínů české společnosti. Praha 
Sociologický ústav AV ČR, 2015, s. 165–172.

[28] Blíže viz Svoboda P., Úvod do evropského práva. Praha: C. H. Beck, 
Praha 2019, 6. vydání, s. 30nn.

[29] Komise je především exekutivní orgán; v duchu této logiky by bylo třeba 
také kritizovat českou vládu, že je nikým nevolená.

[30] S touto specifickou povahou EU také souvisí diskuse o její suverenitě, 
diskuse, kterou ovšem již dávno rozhodly ústavní soudy členských států. 
Srov. např. nález českého ústavního soudu: „Evropská unie pokročila 
zdaleka nejvíce v konceptu sdílené – „slité“ – suverenity (pooled sove-
reignty) a již dnes vytváří entitu sui generis, která těžko snese zařazení 
do klasických státovědných kategorií“ (nález Pl. ÚS 19/08 [Lisabonská 
smlouva I], bod 104); Shodně i nález Pl. ÚS 29/09 (Lisabonská smlouva 
II), taktéž bod 104.

[31] Srov. čl. 2 Smlouvy o EU: „Unie je založena na hodnotách úcty k lidské 
důstojnosti, svobody, demokracie, rovnosti, právního státu a dodržování 
lidských práv, včetně práv příslušníků menšin. Tyto hodnoty jsou společné 
členským státům ve společnosti vyznačující se pluralismem, nepřípustností 
diskriminace, tolerancí, spravedlností, solidaritou a rovností žen a mužů.“

[32] Srov. rozsudek SDEU ve věci C-621/18 Wightman, bod 63: „Unie 
sdružuje státy, které se svobodně a dobrovolně přihlásily ke společným 
hodnotám uvedeným v článku 2 SEU, … takže unijní právo spočívá na 
základním předpokladu, že každý členský stát sdílí se všemi ostatními 
členskými státy tyto hodnoty a uznává, že s ním ostatní členské státy tyto 
hodnoty sdílejí … Tento předpoklad znamená a odůvodňuje existenci 
vzájemné důvěry členských států … v uznávání těchto hodnot, na kterých 
je Unie založena, včetně zásady právního státu, a tím i v dodržování 
unijního práva, které tyto hodnoty zakotvuje.“

[33] Srov. výrok Konrada Adenauera „Jedině křesťanské principy mohou 
garantovat silný odpor vůči státnímu systému a mentalitě Východu, tj. 
Ruska, a zároveň ideové, kulturní a tím i zahraničně-politické připojení 
k západní Evropě.“ (Adenauer K., Briefe 1945–1947, Berlín 1983, s. 78.)

[34] Srov. např. nedávnou blokaci víceletého rozpočtu Unie Maďarskem 
a Polskem kvůli paralelnímu projednávání nařízení o porušování zásady 
právního státu ohrožujícím unijní rozpočet. 

[35] Srov. Eurobarometr 84 – podzim 2015 a zvláštní Eurobarometr EP – 
červen 2016.

[36] Přes zakotvení této zásady v ústavách všech členských států v praxi platí, 
že lid převážně uplatňuje tuto moc skrze stát, takže prakticky výrazná 
část moci patří státu, který rozhoduje, co z ní pustí dolů (kraje, obce) 
a kolik nahoru (mezinárodní organizace); to samozřejmě má daleko 
ke skutečné subsidiaritě, jak ji mj. zakotvují i dokumenty římsko-kato-
lické církve. Srov. encykliku Pia XI. Quadragesimo anno [1931], body 
79 a 80 a § 1883 Katechismu katolické církve, podle něhož subsidiarita 
znamená, že „nadřazená společnost nesmí zasahovat do vnitřního života 
podřízené společnosti tím, že by ji oloupila o její pravomoci. Má ji nanej-
výš podporovat a pomáhat jí k tomu, aby sladila své jednání s jednáním 
ostatních společenských sil s ohledem na obecné blaho.“

à

http://www.krestanskaakademie.cz/videa
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Evropa a lidská práva
Josef Beránek

Otcové zakladatelé Evropské unie a podobně i základní smlouvy 
EU charakterizují Evropskou unii jako společenství hodnot 
vycházejících z lidské důstojnosti každého obyvatele členských států. 
Jak je tomu ale doopravdy?

V  posledních hodinách roku 2020 představitelé Ev-
ropské komise ohlásili, že se jim podařilo po sed-
mi letech jednání uzavřít novou obchodní dohodu 
s  Čínou. Komplexní dohoda o  investicích (CAI) 
měla usnadnit investorům z obou regionů vzájemný 

přístup na trhy. Evropským firmám měla dohoda otevřít dveře do 
čínských odvětví, jako jsou reality, elektromobily, soukromé nemoc-
nice, námořní doprava, telekomunikace, letecká doprava, technolo-
gie pro ekologii. Čína také slíbila, že bude transparentněji nakládat 
s dotacemi a zakáže státním podnikům diskriminaci zahraničních  
investorů.

Ovšem brzy poté, co se text dokumentu dostal do rukou euro-
poslanců, se objevily první pochyby, zda smlouva není jen silnou 
kartou pro velké evropské firmy, zatímco vše ostatní včetně důrazu 
na dodržování lidských a sociálních práv je v ní upozaděno. (Přitom 
od poloviny devadesátých let jsou do evropských mezinárodních 
smluv uzavíraných se třetími zeměmi vkládány tzv. lidskoprávní 
doložky, jejichž porušení by mělo vést až k pozastavení realizace 
dané smlouvy.)

Především přístup Francie a Německa budil od počátku v ev-
ropských metropolích znepokojení. Podle některých politiků se 
představitelé Německa a Francie do dohody vrhli bez dostatečné 
konzultace s ostatními. Několik vlivných poslanců kriticky poukazo-
valo na část smlouvy věnovanou pracovním podmínkám. Jiní upo-
zorňovali, že znění smlouvy působí dojmem, že bylo prolobováno 
v zájmu velkých německých a francouzských korporací bez ohledu 
na širší souvislosti. Přesto se zdálo, že smlouva zaštítěná předsedkyní 
EK Ursulou von der Leyenovou a německou kancléřkou Angelou 
Merkelovou projde jak hlasováním v Evropském parlamentu, tak  
v Evropské radě.

V posledních dnech však probleskly z Bruselu zprávy, že ratifi-
kace smlouvy se odkládá na neurčito. „Je třeba dohodu právně pře-
zkoumat a přeložit, než ji bude možné předložit k přijetí a ratifikaci. 
Ratifikační proces však nelze oddělit od vyvíjející se dynamiky šir-
ších vztahů mezi EU a Čínou,“ uvedla diplomaticky mluvčí Evropské 
unie. Zmíněnou dynamikou je myšleno porušování lidských práv 
v Sin-ťiangu a politické represe v Hongkongu, na které poukáza-
li představitelé některých členských zemí. Evropská unie následně 
několika vysokým čínským úředníkům zmrazila konta v EU a za-
kázala jim vstup na území Unie. Na to Čína reagovala obdobnými 

sankcemi, uvalenými mj. na celý Podvýbor pro lidská práva Evrop-
ského parlamentu.

Hannah Neumannová, německá europoslankyně a místopřed-
sedkyně Podvýboru pro lidská práva, prohlásila, že parlament bude 
proti smlouvě až do doby, než Čína veškeré sankce zruší. „Vzhledem 
k debatě, která proběhla na plenárním a předcházejícím zasedání 
ve výboru, je většina pro uložení smlouvy k ledu, nebudeme se tím 
zabývat, dokud bude Čína trvat na sankcích,“ uvedla Neumannová 
pro list South China Morning Post. „Na ratifikaci CAI není možné 
pracovat, pokud budou členové parlamentu čelit sankcím. Nyní bu-
deme sledovat, zda si je Čína nerozmyslí. Pokud je ponechá, není 
možné budovat další vztahy,“ konstatovala Marie-Pierre Vedrenne-
ová, europoslankyně a místopředsedkyně parlamentního výboru pro 
mezinárodní obchod.

Nicméně i kdyby Čína, která usiluje o přijetí smlouvy, sankce zru-
šila, není možné přehlížet nedostatky dokumentu v oblasti dodržo-
vání lidských a pracovních práv a koneckonců ani vágně definované 
možnosti, jak vymáhat dodržování této smlouvy. Upozornil na to 
například senátor a expert na mezinárodní vztahy a bezpečnostní 
politiku Pavel Fischer. 

Nerovná spolupráce

„Státem kontrolované hospodářství Číny je kolos, který může zbořit 
světovou hospodářskou spolupráci,“ uvádí Pavel Fischer v komentáři 
na svých webových stránkách. „Nabízí sice obrovský potenciál, ale 
odmítá dodržovat pravidla. A proto bude čínský systém vlastně vždy 
vzdálený spolupráci s otevřenými ekonomikami. Čínské hospodář-
ství vytváří obrovské přebytky. Trh funguje nedostatečně, namísto 
volné soutěže do toho vstupuje stranické vedení a přebytky zkouší 
nejlépe vyvážet někam do zahraničí. Tak jako Čína v minulosti po-
ložila ocelárny celého světa svou státem dotovanou výrobou, může 
položit další odvětví v nejbližší budoucnosti.“ 

„V Pekingu zpracovali strategii nazvanou Made in China 2025. 
A k tomu si zvolili deset oblastí, v nichž chtějí vybudovat gigantické 
firmy, které se prosadí na světových trzích. Tato odvětví bychom 
si měli zapamatovat. Jedná se konkrétně o informační technologie, 
robotiku, letectví, námořní dopravní prostředky, kolejovou do-
pravu, automobily na nový pohon, výrobu elektřiny, zemědělské à
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podmínky při jejich pronikání na čínský trh. 
Potom ale každý, kdo se tam vydá, musí zapo-
čítat do svého podnikání velkou míru rizika,“ 
varuje expert na zahraniční a bezpečnostní 
politiku. „Pokud Peking tak drze odmítá do-
držovat základní pravidla pro pracující a pro 
odboráře, přestože se k tomu zavázal, pokud 
odmítá odstranit nucenou práci, jak se zavá-
zal dobrovolně před desítkami let, a namísto 
toho staví rekordním tempem pro miliony 
Tibeťanů a  Ujgurů pracovní lágry, působí 
uzavírání další nové dohody pokrytecky. Je 
na EU, aby našla způsob, jak bouchnout do 
stolu a vymáhat na Číně staré i nové závaz-
ky. V opačném případě poslouží jako stafáž 
v čínské světové hře o moc a nebude jí to nijak 
k užitku.“ 

Jakou smlouvu s Čínou 
potřebujeme?
Co by EU mohla dělat jinak, když nemáme 
na výběr, protože na Čínu narážíme doslova 
na každém kroku? „Je potřeba hledat nové 
cesty, posílit soběstačnost a spolupráci s jiný-
mi partnery,“ navrhuje Pavel Fischer ve svém 
komentáři. „Stálo by jistě za to prohloubit 
spolupráci například s Indií, která má ob-
rovský hospodářský potenciál. Právě Indie 

se začala bránit rostoucímu vlivu Číny a hledá alternativy. Země 
EU jsou demokratické, stejně jako Indie. Nebo nabídněme koope-
raci Tchaj-wanu, který dokonce vyhlíží, až s námi bude moci uzavřít 
hospodářskou dohodu. Je to světový lídr například ve výrobě kom-
ponentů pro počítače. Anebo rozvíjejme obchod s Austrálií, kterou 
Peking těžce trestá za údajně protičínské postoje. A to přesto, že 
existují čínsko-australské dohody o hospodářské spolupráci, v nichž 
se jistě o žádných takových trestech za neposlušnost Australanů ne-
mluví. Jenže pro komunisty v Pekingu je respekt k suverenitě jiné 
země – třeba Austrálie – něčím naprosto nepodstatným. Poučíme 
se z toho dříve, než bude pozdě?“ 

Obrovský čínský trh byznysmeny fascinuje. „Ale měli bychom 
si uvědomit, že všechno nemůže být na prodej,“ připomíná Pavel 
Fischer, „přivírat oči nad tím, jak se doposud komunistická Čína sta-
věla ke svým mezinárodním závazkům, by mohlo být fatální chybou. 
Je naivní očekávat, že Peking splní podmínky, které jsou v návrhu 
smlouvy zakotveny, například zrušení nucené práce. Byť je samo-
zřejmě správné, že to evropští vyjednavači do smlouvy zakotvili.“ 

Dojde-li na debatu k ratifikaci smlouvy v Evropském parlamentu, 
bude to skvělá příležitost k zásadní politické diskusi. „A zásadní poli-
tickou diskusi v EU potřebujeme jako sůl,“ konstatuje senátor Fischer.

Není možné, aby na jedné straně Komise malovala politickou 
mapu priorit včetně Akčního plánu pro lidská práva a demokracii 
pro roky 2020–2024, a abychom na straně druhé přivírali v obchod-
ních smlouvách oči nad dodržováním právních standardů, a zejmé-
na základních lidských práv. Každá podobná rozpolcenost se nám 
v globálním světě rychle vrátí. 

stroje, farmacii a lékařské přístroje. V každé 
z těchto oblastí jsou u nás vynálezci, podni-
katelé, inovátoři, vědci nebo celé firmy, kte-
ré se mohou dostat do hledáčku plánovačů 
v Pekingu. Pokud se nepřipravíme včas, ve 
všech jmenovaných sektorech si Čína pro-
sadí takové postavení, že to nejen u nás, ale 
i v dalších zemích bude spět k zavírání pod-
niků a masivním ztrátám pracovních míst. 
A to bude mít dopad na trh práce v zemích 
Evropské unie a také v České republice. Proč 
nejsou vlastně odboráři slyšet mnohem víc?“ 
ptá se senátor Fischer a dodává, že v Číně 
není možné ani zakládat odborové organiza-
ce, natož vyjednávat v rámci tripartity s vlá-
dou. Čína sice chce sedět za stolem všech 
přestavitelných organizací, podtrhuje, ale 
jejich pravidly se odmítá řídit. 

Bez svobody není zdravé 
podnikání
Čínské banky jsou z  velké části pod kon-
trolou strany, soudnictví není nezávislé, 
nefunguje svoboda informací, takže se ani 
včas nedozvíme, jak si která firma stojí. 
V takové zemi si lze těžko představit zdra-
vé svobodné podnikání. Vliv komunistic-
ké strany se projevuje na každém kroku. 
„Mluvíme-li o hospodářství, pak si stačí přečíst zákon o podni-
cích, který stanovuje, že základní organizace komunistické strany 
mají všude působit v  souladu se stanovami Komunistické strany 
Číny. A firmám zákon ukládá, aby pro činnost komunistů vytvo-
řily odpovídající podmínky. Takže rozhoduje strana, a to doslova 
v každém podniku,“ vysvětluje Pavel Fischer. „Jak uvádí oficiální 
zpráva amerického Kongresu právě k podmínkám pro podnikání 
v Číně, komunistické politbyro vyžaduje upravovat vnitřní pravi-
dla firem tak, aby součástí nejvyššího vedení společností mohl být 
člen komunistické strany. Jistě, z hlediska čínských komunistů je 
to správně, ale z hlediska podmínek pro podnikání našich firem 
je to noční můra. Jak asi takový čínský komunista v evropské fir-
mě bude uvažovat? Komu bude loajální? Komunistické straně, jak  
má uloženo?“ 

„Situace má k rovným podmínkám daleko. Podnikání na čínském 
trhu přináší čím dál větší riziko a je nejvyšší čas, aby naši podnikate-
lé slyšeli od vlády České republiky, že jim nemůže garantovat férové 

PAV E L  F I s C H E R

Obrovský čínský trh 
byznysmeny fascinuje.  

Ale měli bychom si 
uvědomit, že všechno 
nemůže být na prodej.

à
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Ve svých vztazích s okolním světem Unie zastává a podporuje 
své hodnoty a zájmy a přispívá k ochraně svých občanů. Přispívá 
k míru, bezpečnosti, udržitelnému rozvoji této planety, k solidaritě 
a vzájemné úctě mezi národy, volnému a spravedlivému obcho-
dování, vymýcení chudoby, ochraně lidských práv, především práv 
dítěte, a k přísnému dodržování a rozvoji mezinárodního práva, 
zejména k dodržování zásad Charty Organizace spojených národů.
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Přijetí, cesta k důstojnosti

Pod složitě znějícím spojením „snížené adaptační schopnosti“ se 
může skrývat více skutečností. Zdejší klienti z důvodu kombinace 
různě těžkých hendikepů jen těžko zvládají zcela samostatný život. 
„Někteří mají problémy s mluvením či komunikací, jiní potřebu-
jí pomoci se sebeobsluhou nebo péčí o domácnost. A další hůře 
reagují na nové situace, občas mají problémy s plánováním nebo 
s rozhodováním. Čím dál častěji se ozývají také rodiče dětí s au-
tismem,“ vyjmenovává Eva Klípová, ředitelka komunitního domu 
a zakladatelka občanského sdružení Villa Vallila, zatímco mezi řečí 
naprosto uvolněně a s laskavostí reaguje na otázky villáků z druhé 
strany stolu. Pokládají je zdánlivě bez kontextu a někdy jeden přes 
druhého. Přitom je ale cítit, že jejich komunikace má vnitřní řád, 
který jen já jako cizinec neznám.

„Mnozí vyrostli v sociálně slabém prostředí, pocházejí také z dět-
ských domovů,“ pokračuje Klípová. Na některých se podepsal al-
koholismus rodičů či zanedbávání. Ostatně, „fungující“ rodinu má 
i v dospělém věku už jen pár villáků – většina se o své děti nadále 
nezajímá. Oproti „zdravým“ lidem jsou přitom villáci zranitelnější 
a náchylnější k tomu, aby je někdo využíval nebo se na nich obohaco-
val, například si na jejich jméno půjčil peníze. Zdejší komunita proto 
nabízí lidem s takovými osudy přijetí, pomáhá jim jít dál a neztratit 
důstojnost. Více než rok trvající pandemickou dobu prý snáší obyva-
telé až paradoxně dobře, všichni jsou už také po očkování proti covi-
du. „Jezdili hodně na výlety a chodili na vycházky. Jediné, bez čeho 
se v nynějších omezeních musejí obejít, jsou návštěvy,“ říká Klípová.

Nenaplnili očekávání rodičů

Chráněné bydlení ve vile, která je od roku 1994 národní kulturní 
památkou, před dvaceti lety Eva Klípová nastartovala s manželem 
Miroslavem. V dubnu 2001 komunitní dům oficiálně otevřeli a na-
stěhovali se sem první dva klienti. A spolu s nimi dva dobrovolníci, 

Villa Vallila –  
místo, kde se dějí zázraky
Tereza Zavadilová

Dům, který před komunistickým zestátněním zachránilo jen finské 
jméno, slouží dvacet let těm, pro které je fungování ve společnosti 
z různých důvodů obtížnější. Mladí lidé s hendikepy a jejich 
asistenti tu tvoří tak trochu jinou rodinu. 

O dveře secesní vily se opírá mladík ve svetru. Dívá 
se zdálky nedůvěřivě, až trochu podezíravě. Blížím 
se mu s úsměvem vstříc a zdálky zdravím. On však 
nehne brvou a dál si mě zamračeně prohlíží. „Dnes-
ka mi umřelo jehňátko,“ oznamuje po chvíli, když 

se ledy prolomí, smutně Pepa – jeden z deseti „villáků“, jak si říkají 
klienti chráněného bydlení ve Ville Vallile na okraji Červeného Újez-
du u středočeských Votic. Žije ve zdejší komunitě lidí se „sníženými 
adaptačními schopnostmi“ dva roky, poplatí si to z invalidního dů-
chodu a občasného roznášení letáků. „Krmil jsem jehňátko z lahve, 
když mu uhynula maminka, jedna z našich pěti ovcí, ale nepřežilo 
– to je holt život,“ dodává zlomeně. Je ale vidět, že se snaží být nad 
věcí. Větších zklamání už musel unést více.

V útulném společenském sále v přízemí vily mezitím skupina 
villáků sedí kolem stolu, vypadají spokojeně a klidně. Příjemná do-
mácká atmosféra je nakažlivá. Dva muži hrají vědomostní karetní 
hru s jednou asistentkou a rozebírají u toho, zda jsou „Čechy větší 
než Slezsko“, či naopak. Další dívka soustředěně zapisuje cosi ba-
revnými fixy do velké knihy, na které – jak se dozvídám později 
– pracuje už několik let, jiná sedí v křesle u okna a plete. A do toho 
vedle v kuchyni za veselého povyku probíhá úklid, je slyšet usilovné 
drhnutí kartáče o dřevěnou podlahu.

Mladý muž sedící v rohu stolu něco maluje a pak si mě dlouho 
zvědavě prohlíží. „Ty reliéfy restaurovala moje známá ze Zbraslavi,“ 
pochlubí se, a mně chvíli trvá, než pochopím, kam míří. Zmínka je 
tak bezprostřední a na nic předchozího nenavazuje. On tím přitom 
míní dvojici unikátních děl (plastiky Jak čas nám ryje vrásky a Jak 
ten čas utíká), která na secesní vile zanechal všestranný a přitom 
nekonformní umělec, symbolista a mystik František Bílek (1872–
1941), rodák z Chýnova, na zakázku tehdejší majitelky. Ve své době 
přes výjimečné multioborové nadání nebyl umělecky přijat, zvlášť 
v konkurenci slavnějšího Myslbeka. A za první republiky se rozešel 
i s katolickou církví, načež přestoupil k nově vzniklé národní Círk-
vi československé (dnes Československá církev husitská). Jeho díla 
dodnes zdobí její modlitebny. à
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kteří jim pomáhali. Službu zakladatelé opřeli o duchovní principy 
komunity Archa, založené Jeanem Vanierem († 2019) roku 1964 ve 
Francii (L᾿Arche). Druhý komunitní dům v Česku, Archa Benedik-
tus, funguje v Chotěboři na Vysočině.

Největší bolestí dětí s postižením, jak říkával Jean Vanier, je to, že 
nenaplnily očekávání svých rodičů. „Ale i životy s nedostatky jsou 
cenné. Problém je v tom, že když se tito lidé snaží fungovat samostat-
ně, jsou někdy zcela ztracení,“ potvrzuje Klípová, která stejně jako 
její muž nabrala letité zkušenosti v práci s hendikepovanými lidmi 
nejprve v Jedličkově ústavu a poté v Základní škole speciální v Praze, 
kterou nyní vede. „Lidé s postižením byli všude kolem nás – také 
švagr má Downův syndrom. Věděla jsem, jaký je to obrovský roz-
díl – žít v ústavu oproti chráněnému bydlení. Snili jsme, že založíme 
komunitní dům,“ vzpomíná.

Jejich sen získal jasnější obrysy, když se v roce 1992 v Kloboukách 
u Brna poprvé setkali se zmíněným Vanierem osobně. Tehdy pro 
české publikum poprvé hovořil o komunitách, ve kterých žijí lidé 
s postižením spolu se zdravými, jejich asistenty. To byl zcela nový 
model, který se u nás dosud nepraktikoval. Klípovi čtyři roky nato 
založili sdružení Villa Vallila zacílené na komunitní spolubydlení. 
A po mnoha letech práce byla vila v roce 2018 oficiálně přijata do 
mezinárodní Archy.

Zakonzervovaný poklad

Dům v havarijním stavu v Červeném Újezdě koncem devadesátých 
let Klípovi odkoupili relativně levně, jeho hodnota byla po půlstoletí 
chátrání a doslova „zakonzervování“ minimální a zájem o něj nulo-
vý. Na projekt si našetřili, peníze získali také z drobných darů, bez 
jakékoliv grantové podpory. A tak je tomu, jen s malými výjimkami, 
dodnes – provoz stojí na množství malých donátorů.

„Na této cestě se událo mnoho zázraků,“ popisuje začátky Klípo-
vá. Dům za minulého režimu ušel nejhoršímu osudu: díky tomu, že 
posledním vlastníkem byla dcera uhlobaronů Růžena, provdaná za 
finského diplomata Olliho Juhaniho Vallilu (odtud jméno vily), jej 
před komunistickým zestátněním ochránila diplomatická imunita. 
Vilu nechala počátkem minulého století vystavět Adéla (Adelayda) 
Heintschelová, původem napůl Peruánka a majitelka velkých kávo-
vých plantáží v Brazílii, provdaná v Rakousko-Uhersku za textilního 
továrníka Eduarda Heintschela. Jak uvádí František Kožíšek, před-
seda Společnosti Františka Bílka, majitelka brzy ovdověla a koncem 
první světové války se odstěhovala do Vídně. Dům od ní roku 1917 
koupil Jan Hájek, který chtěl ve zdejším kraji podnikat s ledem. Než 
však byla stavba ledárny dokončena, přišel na svět vynález suché-
ho umělého ledu. Kvůli nastalé hospodářské krizi musel tedy roku 
1933 objekt i on prodat, a to právě rodičům zmíněné Růženy. Její 
otec, vrchní báňský inženýr a ředitel dolů na Kladně Štěpán Tvrdek, 
a matka, také Růžena, dcera majitele dolů v Ostravě a předsedkyně 
Sdružení akademicky vzdělaných žen v Čechách, vilu užívali jako 
letní sídlo.

Po komunistickém převzetí moci v osmačtyřicátém roce celá ro-
dina postupně z Československa odešla. Tvrdek stihl dům v roce 
1950 ještě věnovat dceři Růženě, tehdy už provdané za pana Vallilu 
(čímž získala i finský diplomatický pas). Mladí Vallilovi se krátce 
nato z republiky vystěhovali. Později se rozvedli a Růžena s dětmi 
zamířila do Spojených států, kde i dožila. Zemřela jen pár měsíců 
před sametovou revolucí.

Po převratu Klípovi kontaktovali dceru paní Růženy Marju. S tou 
několik let domlouvali prodej domu, až se to v roce 1998 podařilo. 
„Dům celá ta léta čekal na oživení,“ líčí Klípová. Byl plný výzdoby 
s motivy důlního řemesla, přilbic a našla se zde i socha sv. Barbory, 

patronky horníků. Snad jej před devastací ochránila cedulka za ok-
nem s nápisem „pod záštitou finského velvyslanectví“. Paní Marja 
pak vlast svých předků v devadesátých letech několikrát navštívi-
la. „Byla dojatá, že jsme jí takto pomohli objevit kořeny,“ dodává 
Klípová.

Co vše mohou dokázat

Spolu s villáky působí v komunitním domě šest asistentů. Všichni 
společně pečují o chod domácnosti, střídají se při úklidu i v kuchy-
ni. Venkovní pozemek o 1,5 hektaru umožňuje zahradničit, pečovat 
o slepice a o zmíněné ovce nebo pracovat se dřevem. Ve sklepě si do-
konce vyrábějí vlastní mošty a v prostorném podkroví hrají divadlo. 
K vile patří ještě menší budova, bývalé kanceláře JZD. Nyní jsou zde 
dvě garsonky pro „tréninkové“ samostatné bydlení. V jedné z nich 
bydlí Roman, který pracuje v benešovské nemocnici, kde rozváží 
jídlo. Veselý mladý muž v červené kombinéze je dokonce schopný 
manuálně pracovat i po dvanáctihodinové směně ve špitále a v gar-
sonce mi hrdě ukazuje nové činky, které si koupil na posilování. 
K bytům přiléhá terapeutická dílna, ve které villáci vyrábějí drobné 
předměty, zpracovávají látky a ovčí vlnu nebo renovují staré židle. 
Tím vším posilují své pracovní dovednosti.

Dům nejen poskytuje službu chráněného bydlení, ale především 
vytváří společenství, ve kterém se mohou lidé s hendikepy rozvíjet 
a poznávat, co vše by mohli v životě dokázat. Nedávno se třeba jedna 
dívka, která dříve stejně jako Roman bydlela v tréninkové garsonce, 
odstěhovala do soukromého podnájmu v nedalekém městečku. „Je 
tam spokojená. Potřebovala jen trochu namotivovat. Ještě před pan-
demií totiž pracovala v hotelu v kuchyni a v lockdownu o práci přišla. 
A dokonce se i vrací a pracuje nadále v naší dílně. Všichni jsme moc 
rádi, protože je velmi šikovná,“ vysvětluje Klípová. „Každý člověk je 
jedinečný a tuto jedinečnost se učíme rozpoznávat a přijímat. Tito 
lidé nejsou omyl přírody, svou slabost mohou přeměnit v sílu a hod-
notu,“ uvažuje Klípová na základě i mnohých dalších zkušeností, kte-
ré načerpala v komunitách Archa ve Francii, Velké Británii, Slovinsku 
či Polsku. „Jsem přesvědčená, že žít v komunitě umožňuje plné přijetí 
člověka a ten je pak schopen žít v pozitivních vztazích, řešit konflikty, 
odpustit křivdy a přijímat ostatní,“ zamýšlí se. „Konkrétně tady u nás, 
když třeba někdo chybí, hned se po něm všichni ptají, zajímají se 
jeden o druhého, ptají se, jak se kdo má,“ přibližuje.

Skvěle sem zapadli

Pro českou veřejnost bývá často problém lidi s hendikepy v blízkosti 
svého bydliště přijmout, přičemž nejsou výjimkou ani protesty. Zde 
ale okolí reagovalo od počátku dokonce velmi pozitivně. „Vycházíme 
s nimi dobře. Jsem opravdu rád, že tu jsou, protože ať jsou jacíkoliv, 
tak mezi místní občany skvěle zapadli. Jsme jedna vesnice,“ hodnotí 
situaci zdejší starosta Miroslav Dohnal. „Na podzim nám pomáhají 
hrabat listí nebo i jindy během roku s drobnými sezónními prace-
mi,“ dodává. Výhodou podle něj bylo, že o rodině Klípových a je-
jich záměru místní obyvatelé dlouhodobě věděli. „Měli zde chalupu 
a všichni jsme je znali,“ potvrzuje starosta. K dobrým vztahům při-
spívá i to, že vila je situovaná na kraji obce, a život vesnice tak nijak 
nenarušuje. Malá obec je navíc sociálně přehledná a villáci mohou 
snadno využívat veřejná místa – poštu, obchod, obecní úřad nebo 
nádraží – a tím trénovat i dovednosti sociální. A každý rok se vila 
též otvírá sousedům i lidem z okolí, když pořádá zahradní slavnosti 
nebo adventní koncerty. Provozuje také malou „knihárnu“, což je 
útulná místnůstka vedle bývalé zemědělské váhy.

à
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Villáci se účastní i života místní farnosti kolem kostela sv. Ma-
touše. Nechodí tam třeba pravidelně, ale modlí se – jak říkají – rádi. 
A někteří z nich dokonce ministrují. „Každý má v tomto ohledu 
naprostou svobodu, někdo chodí rád do kostela, někdo se rád modlí 
večer při svíčce. A jsou schopni modlit se za sebe navzájem, pamatují 
si bolesti a problémy druhých a v modlitbě je často připomínají,“ 
přibližuje Klípová. „A věřím, že jejich modlitby jsou vyslyšeny.“

Dovedli ho do Božího království

Na dílo Archy Jeana Vaniera padl loni (necelý rok po jeho smrti) 
stín, když vyšlo najevo, že zakladatel nejspíš dlouhá léta sexuálně 
zneužíval několik žen, které s ním v Arše spolupracovaly. „Námi 
to tolik neotřáslo, ale pro komunity, které mu byly blíž, to možná 
bylo těžké,“ říká Klípová. Archa se k obviněním, která se objevovala 
už dříve v souvislosti s celosvětovým hnutím MeToo v roce 2017, 
postavila čelem a nechala je interně prošetřit. Výsledky zveřejnila 
v únoru 2020 a vydala i pokyny, jak o smutných zjištěních v lokálních 
komunitách mluvit. O tom, že se Vanierův případ prošetřuje, mluvili 
členové týmu Villy Vallila otevřeně i s jejími klienty. 

Vanier, který roku 2015 získal Templetonovu cenu – „nobelovku“ 
za duchovní úsilí – byl za své celoživotní dílo nominován také na No-
belovu cenu skutečnou. „Jsem přesvědčená, že lidé s postižením ho 
dovedli do Božího království,“ tvrdí Klípová, aniž by případný podíl 
viny na zmiňovaných případech popírala. „Osobně si myslím, že zde 
sehrála roli lidská slabost. Měl velkou duchovní převahu. A bylo dost 
nápadné, že mu bylo nablízku tolik svobodných a službě zcela zasvě-
cených žen,“ líčí Klípová. Vanier však nikdy nesložil žádné celibátní 
sliby. Proto zůstává otevřená i možnost, že vztahy se zmíněnými že-
nami byly konsenzuální. „Naštěstí nemusíme být soudci. Jisté ale je, 
že nikdy nezneužíval lidi s postižením, i když i takové zvěsti se po 
odhaleních v médiích objevily,“ zdůrazňuje.

Celé dílo Villy Vallila považuje spoluzakladatelka za „zápas 
o dobro“. „Ve vile nám jde o to, aby tu lidé spolu uměli žít a naplňo-
vali tak základní lidskou výzvu – dokázat v tomto světě vést dobrý 
život. Když sem kdysi přijela jedna polská koordinátorka hnutí Ar-
cha, řekla nám, že tato vila je místem, kde člověk může potkat Boha. 
A to je nakonec hlavní poslání Archy,“ uzavírá Klípová.

Tereza Zavadilová
Autorka, redaktorka Katolického týdeníku působí na Fakultě 

sociálních věd UK.

Eva Klípová (pátá zprava): „Ve vile nám jde o to, aby tu lidé spolu uměli žít a naplňovali tak základní lidskou výzvu – dokázat 
v tomto světě vést dobrý život.“
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Uvažování o správě farností
Benoît Pigé

Současná situace katolické církve vybízí k přemýšlení o způsobu její 
správy, zvláště na úrovni farních společenství. Pohled vycházející 
z teorie řízení organizací spolu s pozorováním konkrétních situací 
a teologickou reflexí by mohl být užitečný při hledání odpovědi na 
otázku, zda není čas částečně opustit vertikální způsob správy a více 
spoléhat na církevní obec. 

Nabízí se otázka: proč došlo k odchýlení od klášterní praxe, s jejíž 
pomocí se podařilo dosáhnout kontinuity duchovního života po více 
než tisíciletí? Odpověď spočívá v charakteru katolické církve. Pojem 
„katolická“ pochází z řečtiny a obvykle se překládá jako „všeobecná“. 
Je však míněno spíš ve smyslu „jednotný“, jako opak pojmu „jednot-
livý“. Katolická církev tedy není souborem jednotlivých společenství, 
naopak se zaměřuje především na jednotnost, univerzalitu, vytváří 
všeobecnost, která drží pohromadě, nikoli všeobecnost roztříštěnou 
nebo odstředivou. Katolická církev se sama popisuje jako „jediná“ 
a „univerzální“.

Jsou-li lidská společenství ponechána samostatnému vývoji, mají 
tendenci stahovat se k vlastnímu středu, čímž se oddělují od svého 
okolí. Jelikož každé společenství má sklon zdůrazňovat jiný aspekt 
křesťanského učení, obvykle se objeví odlišnosti, jejichž důsledkem 
je narušení jednoty mezi jednotlivými lokálními společenstvími. 
(Dokládá to nejen historie katolické církve množstvím schizmat, ale 
též velký počet různých protestantských církví, což svědčí o obtížích 
se zachováním jednoty, pokud se oslabuje moc centrální hierarchie.)

Soudržnost v rámci diecézí, které jsou zase zasazené do světo-
vé církve vedené papežem, zajišťují biskupové. Pod centrální moc 
katolické církve spadá mnoho různých řídicích a kontrolních me-
chanismů (volba potenciálních biskupů, dohled prostřednictvím 
lokálních nunciatur, oprávnění ke jmenování a odvolávání). Ovšem 
skutečná existence církevních společenství se opírá o celý Boží lid. 
V konečném důsledku je katolická církev výslednicí přízně, kterou 
k ní křesťané chovají.

Pro katolickou církev je zásadní postarat se o to, aby si základní 
křesťanské obce, tedy farní společenství, uchovávaly věrnost pravé 
víře, svátostem a jejich liturgickému vyjádření. První široce využí-
vaný postup spočívá ve standardizaci obsahu víry (credo), způsobu 
slavení svátostí a liturgie.

Ale katolická církev zdědila po římském impériu také druhý 
způsob uchování tradice, způsob velmi účinný, spočívající v po-
stupném vytvoření sboru funkcionářů, kteří jsou pečlivě vybíráni 
a vzděláváni tak, aby byla zajištěna jednota praxe i vzdělání. Z or-
ganizačního hlediska je farář součástí omezené skupiny lidí, jejíž 

Krize vyvolaná pandemií a debaty, které vyvolává s ohle-
dem na slavení svátostí, přispívají k opětovnému ote-
vírání otázek týkajících se správy farních společenství. 
Kanonické právo podmiňuje řídící moc kněžským 
svěcením, způsobilost k řízení obce je tedy vázána na 

přijatou svátost, nikoli na konkrétní schopnosti zvolených osob. 
V kanonickém právu se tak vytváří situace, kdy je výkon pastorace 
možný pouze na základě celoživotního povolání: farní obec mohou 
řídit (předsedat jí) výhradně muži žijící v celibátu, kteří prošli značně 
formalizovaným vzdělávacím procesem. Kněžské svěcení se stalo 
ekvivalentem diplomu, který otevírá cestu ke konkrétním funkcím 
(podobně jako například absolvování příslušné vysoké školy jakožto 
podmínky pro některé funkce ve státní správě apod.).

Tento stav naráží na sociologickou realitu: pokles počtu kněž-
ských povolání v diecézích (částečně vynahrazovaný imigrací kněží 
pocházejících z ekonomicky méně šťastných zemí) a vývoj způsobu 
myšlení. Vyhrazení přístupu k určitým funkcím pouze určité katego-
rii osob (muži žijící v celibátu) je v ostrém rozporu s kulturními ten-
dencemi (rovnost pohlaví a volby způsobu života, zvláště v sexuální 
oblasti). Logickým řešením se zdá být otevření kněžské služby i dal-
ším kategoriím osob tak, jak to učinily některé protestantské církve 
(svěcení ženatých mužů, žen, osob s různou sexuální orientací).

Toto téma je ovšem možné uchopit z jiného pohledu, který nevy-
chází z funkce faráře jako představeného farního společenství, nýbrž 
přímo ze společenství jako takového. Jinak řečeno, článek se nezamě-
řuje na osobu faráře, nýbrž na možnosti výběru osob odpovědných 
za farní společenství.

Možnost odlišného postupu ukazují např. řeholní společenství. 
Představený společenství (opat, matka představená či abatyše) je vo-
len samotným společenstvím z jeho středu (s výjimkou zvláštních 
případů, kdy je třeba nabídnout příslušnou funkci externí osobě: 
chybějící kandidáti, nedosažení shody na konkrétní osobě atp.). 
Představený společenství je volen buď na dobu určitou, nebo doži-
votně či do demise. Tento systém zaznamenává úspěchy jak z pohle-
du věrnosti tradici, tak při svém snadném začleňování do moderní 
kultury.
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homogenní vzdělání a způsob života směřuje ve farních společen-
stvích, tedy přímo mezi lidmi tvořícími církev, k zachování souladu 
života s pravidly.

Otevření způsobu výběru a náboru kněží i pro osoby s  jiným 
způsobem života s sebou nese nebezpečí vzniku odlišností a roz-
kolů mezi jednotlivými farnostmi, které by mohly uplatňovat ne-
ortodoxní liturgické postupy nebo trochu odlišnou víru (a tak se 
vzdalovat od oficiální doktríny). Pro ukončení jakýchkoli diskusí 
v tomto směru se často používá teologický argument (podle kterého 
farář představuje v rámci společenství osobu Krista).

Vzhledem k tomu, že krize kněžských povolání nutí diecéze k do-
slova ekvilibristickým kouskům při postupném upravování hranic 
farností podle počtu kněží a k masivnímu náboru kněží ze zahrani-
čí, nebylo by myslitelné hledat pro jednou řešení z druhého konce? 
Tedy pokusit se vyřešit problém už v jeho zárodku zrušením funkce 
faráře? Tato teze je určitě poněkud obrazoborecká, nicméně zkusme 
ji podrobně prozkoumat a případně i rozporovat.

Ústřední úloha farářů

Katolické zaměření na kněžskou službu podmiňuje převládající for-
mu existence katolické církve v tomto světě. O tomto přístupu je 
možné diskutovat (mimo jiné ve světle Pavlových listů, v nichž se 
popisují různé druhy darů, charismat vyskytujících se v jednotlivých 
společenstvích, zvláště pak v Prvním listu Korintským). Historicky 

je kněžská služba pověření ze strany církve k určité službě pro křes-
ťanské společenství. Tímto pověřením osoby stojící mimo farní spo-
lečenství se předchází zhroucení komunity do sebe díky tomu, že se 
společenství stává závislým na vnější hierarchické autoritě.

Je to tedy právě hierarchie, která strukturuje katolickou církev. Po 
vzoru římského modelu vybudovala církev hierarchii v sestupném 
smyslu: papež, biskupové, faráři. Tento model je založen na posluš-
nosti podřízeného vůči nadřízenému. Poslušnost faráře vůči bisku-
povi je stěžejní, právě ona zaručuje jednotu katolické církve. Přesto 
se vztah poslušnosti může ukázat jako nedostatečný, a tridentský 
koncil ho proto posílil prostřednictvím vzdělávacího procesu pro 
kandidáty farní služby v diecézích. Diecézní semináře jsou prostřed-
kem nejen k předávání obsahu víry, ale také a zvláště k homogenizo-
vání lidí, kteří je absolvují. Z tohoto pohledu mají semináře mnoho 
společných aspektů s některými vysokými školami. Jejich absolventi 
mají do velké míry společné hodnoty a společné společenské zařaze-
ní. Jednotnost, a dalo by se říci dokonce uniformita liturgické praxe 
je založena jak na zřetelně normalizovaných procedurách, tak na 
jejich aktérech procházejících vzdělávacím procesem, který je rovněž 
normalizovaný a úzce kontrolovaný.

V případě kněží přicházejících ze zahraničí je požadavek na do-
držování pravidel ještě zesílen pro kněze fidei donum (tedy kněze 
uvolněné z původní diecéze pro misijní podpůrnou službu v hosti-
telských diecézích), protože tito kněží nesmějí zavdat žádný důvod ke 
kritice, aby si mohli zachovat své zeměpisné přidělení. Podobně jako 
u všech organizací, v nichž má dodržování pravidel větší význam à

Benoît Pigé: „Bůh je přítomen tam, kde se setkávají dva nebo tři v jeho jméně. Je přítomen tam, kde se jednotlivec rozhodne 
„něco sdílet s“ někým dalším, sdílet úkol společného života.“
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Tomu odpovídá původní smysl řeckého slova ekklésia (francouzsky 
église): „shromáždění, které svolal.…“ V tomto případě je prvotní 
Kristus a strukturování shromáždění věřících vychází od toho, kdo je 
volá (nebo od jeho zástupce). Otázky se potom točí kolem podmínek 
pro možnost stát se tím, kdo provádí obřady – knězem a současně 
vedoucím společenství: žít v celibátu, absolvovat vzdělávací proces 
v semináři, být poslušný vůči biskupovi a loajální k představitelům 

církevní hierarchie. S  ohledem na pokles 
počtu kněžských povolání se hledají růz-
ná řešení: selektivní imigrace zahraničních 
kněží, možnost svěcení ženatých mužů, na-
konec třeba i svěcení žen. 

Křesťanské společenství na sebe ovšem 
může pohlížet také právě z úhlu samotného 
společenství. Jak už v minulosti připomínal 
opat kláštera Pierre-qui-Vire, slovo „komu-
nita“ pochází ze dvou výrazů – předložky 
cum („s“) a  slova munus, které označuje 
službu či funkci nebo dar, který člověk vy-
užívá pro vykonávání své služby. Život ve 
společenství znamená sdílení služby a darů. 
V tomto případě nevycházíme z Krista nebo 
jeho zástupce, ale přímo ze společenství, a to 
nikoli společenství statického, jednou pro-
vždy daného, nýbrž společenství v pohybu, 

povolaného k životu. Otázka správy společenství potom není věcí 
vycházející z nejhlubších základů, stává se pouhou metodou pro 
dobrý život ve společenství. Představený společenství se tak stává 
jedním z jeho atributů, prostředkem pro jeho fungování, podobně 
jako například jeho majetek nebo finanční zdroje.

Objevují se tedy diskuse o tom, co má být prvotní: zda přístup 
teologický nebo přístup antropologický. Je třeba prvotně vycházet 
od Boha nebo od člověka? Jak zdůrazňoval jezuita Joseph Moingt, 
Bůh přichází k člověku, zjevuje se v Ježíšovi a setkává se s člověkem. 
Bůh obvykle nepřichází s uragánem, který by přetvářel materiální 
svět, spíše je prvotně přítomen v jemném vánku, který promlouvá 
k lidskému srdci. Toto volání popisuje například Emmanuel Levi-
nas. Jinými slovy: Bůh je prvotní, ovšem je třeba vycházet z člověka 
a v něm poznávat Boží přítomnost. Antropologický přístup nám 
umožní osvobodit Boha od našich projekcí a představ, od naší touhy 
po všemohoucím Bohu, který nám přijde splnit naše přání, který nás 
přijde zachránit před nepřáteli a který nám daruje zemi oplývající 
mlékem a strdím.

Vycházet z antropologie znamená hledat tam, kde je Bůh pří-
tomen: u chudých, u ponížených, u těch, kteří se liší od našich ob-
vyklých představ, u těch, kteří se nevejdou do zdánlivě dokonalých 
norem. Bůh je přítomen tam, kde se setkávají dva nebo tři v jeho 
jméně. Je přítomen tam, kde se jednotlivec rozhodne „něco sdílet s“ 
někým dalším, sdílet úkol společného života.

Z pohledu ekleziologie má toto tvrzení zásadní důsledky. Zna-
mená to totiž, že římskokatolickou církev lze z organizačního po-
hledu chápat materiálně, tedy nikoli podle konceptu mystického 
těla Kristova. Poněvadž církev je organizací, má pro zajištění své 
činnosti vytvořené hierarchické struktury. V  rozporu s  ustano-
vením Kodexu kanonického práva nejsou organizační struktury 
prvotně božské podstaty, nýbrž prvotně podstaty lidské. Proto 
může docházet, podobně jako u  každé lidské instituce, k  jejich 
degradaci například ze strany prelátů zpronevěřujících prostřed-
ky nebo sledujících cíle, které nemají nic společného s jejich služ-
bou. Tím lze také vysvětlit, že odpovědní činitelé diecézí mohli 
krýt kriminální jednání některých kněží ve jménu jakési představy  
o svatosti církve.

než poslání, se vztah spolupráce proměňuje ve vztah podřízenosti 
a poměr mezi farářem a jeho biskupem se zužuje na ochranu zdání 
jednotnosti.

Zásadní otázkou tedy není osobnost farářů ani jejich svatost, 
nýbrž zavedené mechanismy, které v kontextu ubývání kněžských 
povolání vedou k podpoře konformnosti (toto chování je podobné 
chování pozorovanému u mnohých sekulárních organizací). Ovšem 
pokud konformnost převažuje nad poslá-
ním, vede to paradoxně ke ztrátě kontroly 
ze strany biskupa. Ten totiž už nemůže své 
diecézi vdechovat vlastní misionářskou stra-
tegii, protože ztrácí blízkost svých zásadních 
prostředníků, kterými jsou právě faráři. Ka-
ždý farář se totiž najednou stává vlastním 
pánem za předpokladu, že dodržuje kano-
nické právo a liturgický řád.

Odcizení se zdá být v  katolické círk-
vi nevyhnutelné: každý farář má tendenci 
spravovat svou farnost podle sebe a  při-
tom navenek prokazovat dokonalou sho-
du s  pravidly. V  důsledku se pak určitý 
počet věřících přestane cítit jako součást 
příslušných farních společenství, která se 
vyvíjejí tak, jak si je proměňuje k obrazu 
svému farář, a která se z důvodu klesající-
ho počtu farářů územně rozšiřují a kompenzují tak pokles počtu  
praktikujících.

Problematika získávání uživatelů, posilování věrnosti zákazní-
ků nebo praktikujících je v teorii řízení organizací dobře známa. 
Americký vědec Albert Hirschman upozornil na problém, s nímž 
se setkávají všechny organizace, když se snaží naplňovat očekávání 
zákazníků. Pokud jsou zákazníci nespokojeni se službami, které jim 
dodavatel nabízí, mohou přejít k jiné organizaci nebo vyjádřit svou 
nespokojenost, ozvat se. Ovšem v případě monopolních organizací 
nemá zákazník-uživatel-praktikující možnost přejít k jiné organizaci 
(někteří katolíci sice konvertují k protestantským nebo ortodoxním 
církvím, jedná se ovšem o velmi řídký jev), a organizace tedy ani 
nemusí nabízet mechanismy, které by zákazníkům-uživatelům-
-praktikujícím umožnily vyjádřit nespokojenost (v tomto ohledu 
mohou být mnozí členové struktur katolické církve příkladem znač-
né hluchoty).

Žádoucí přitom není transformace církve v zákaznicky orien-
tovanou servisní organizaci, nýbrž měla by se zohlednit omezení 
daná pozicí církve a očekáváním zákazníků-uživatelů-praktikujících. 
Mnozí lidé nevidí možnost přejít k jiné organizaci (jiné farnosti ani 
jiné církvi) ani vyjádřit svou nespokojenost, a zůstává jim tedy je-
diné: vzdát se hledané hodnoty a uspokojovat svá očekávání jinak 
(například příklonem k východním filosofiím, úsilím o pracovní 
úspěchy nebo vylepšováním své rodinné buňky i s rizikem jejího 
přetížení apod.).

Katolická církev se tedy musí konfrontovat s mechanismy, které 
nevyhnutelně vedou k opaku toho, o co původně usilovala. Zvěsto-
vání evangelia se přeměňuje na moralizující přednášky odpojené od 
reálného života lidí. Jednota přechází ve zdání uniformity činností 
s občasnými dynamickými oázami uprostřed pastorační pouště.

Vycházet ze společenství

Na křesťanské společenství je možné pohlížet ze dvou úhlů. Lze před-
pokládat, že společenství se rodí ze slova, které doputuje ke každému 
z  jeho členů. Sám Kristus vyzývá věřící k vytvoření společenství. 

B E N O î T  P I G é

Model vytvořený 
v Poitiers (synodními 
shromážděními, která 

biskup Albert Rouet svolal 
na podporu společného 
úsilí) nevychází z osoby 

kněze, nýbrž z jednotlivých 
společenství.

à



TRENdy

Universum 2/2021   33

Není již v pravém slova smyslu představeným těchto farností, stává 
se garantem jejich příslušnosti k univerzální církvi.

Z této perspektivy získávají jednotlivé farní obce větší autono-
mii a mají větší odpovědnost za vlastní osud. Jejich příslušnost ke 
katolické církvi je podmíněna pastorační prací, kterou vykonává 
biskup a jeho kněží podporující jednotu napříč společenstvími, jež 
jsou nyní přirozeně vzájemně odlišnější. Část této pastorační práce 
spočívá v pověřování osob odpovědných za farní obce samotnými 
farními společenstvími, ještě než dochází k jejich potvrzení bisku-

pem. Další část je založena na uskutečňo-
vání dlouhodobých pastoračních návštěv ze 
strany biskupa nebo jeho zástupců. Biskup 
i jeho kněží ztrácejí stálý domov a začínají se 
v tomto směru spoléhat na jednotlivá farní 
společenství, která zajišťují jejich ubytování.

Krize kněžských povolání tak získává 
další aspekt. Nyní již není důležité získat 
více kněží, nýbrž mít takové křesťany, kteří 
se účastní života svých společenství a vy-
užívají k tomu své dary i své životní stavy 
(svobodní, ženatí, řeholníci žijící v  rámci 
společenství atd.). Tento organizační model 
má navíc tu výhodu, že osvobozuje diecézní 
kněze od správních povinností a uvolňuje 
jim tak prostor pro rozvoj konkrétních mi-

sijních aktivit, ať už mezi mladými či starými, mezi nemocnými, 
migranty, vězni.… 

***

Sociologické studie bezpochyby prokážou, že měsíce „domácího 
vězení“ urychlily pohyb farních společenství směrem k odcizová-
ní. Eucharistie, která v životě katolíka získala doslova význam nej-
cennějšího srdce, byla věřícím po měsíce odpírána, aniž by došlo 
ke zhroucení světa. A co více, svaté přijímání, communio, které se 
dlouho zdálo být založené na společné přítomnosti věřících, bylo na-
hrazeno přijímáním na dálku, prostřednictvím telekomunikačních 
systémů, což se zdá být dosti vzdálené od Ježíše, který přiváděl do 
společenství i malomocné a vyváděl z hrobek mrtvé.

Studie fungování organizací ukazují, že hlavní příčinou úpadku ne-
bývá nezbytně konkurence ani většinová ideologie v opozici vůči hod-
notám vyznávaných danou organizací. Úpadek častěji přichází jako 
důsledek sklerózy, kornatění, neschopnosti příslušných organizačních 
struktur porozumět proměněnému okolnímu prostředí. Změna v čele 
organizace může usnadnit situaci, dočasně zvrátit sestupnou dráhu, 
ale pouze změnou celé struktury může organizace dosáhnout přeměny 
nutné pro adaptaci na Boží království, které vzniká právě dnes.

Struktura katolické církve přirozeně podporuje normalizaci 
jednání a zdánlivý soulad s pravidly, zatímco evangelium požaduje 
vystoupit z konformity a následovat specifičnost individuálního po-
volání. Existuje-li uvnitř katolické církve zvláštní přítomnost Ducha 
svatého, pravděpodobně nespočívá v normalizaci chování a proce-
dur (což je jev vlastní všem organizacím), nýbrž ve schopnosti vytvá-
řet vzory jednání mimo normy. Například svatý Jan Vianney, farář 
z Arsu a patron farářů, prokázal doslova nezpůsobilost podřídit se 
normalizačnímu rámci své epochy (ať už za studií v semináři nebo 
v rámci své pastýřské činnosti) a Terezie z Lisieux, učitelka církve, 
nikdy nestudovala ani nevyučovala teologii. Možná je třeba akcep-
tovat riziko větší různosti pastorační praxe a liturgie pro naplňování 
potřeb lidstva takového, jaké je, a tam, kde právě je.

Autor, angažovaný katolický laik, je profesorem  
managementu na Universitě Franche-Comté.  

Z revue Études 2/2021 přeložil Petr Macháček

Model v Poitiers

Jelikož kanonické právo ustanovuje ústřední roli kněze při sloužení 
liturgie a udělování svátostí a jelikož jsou pravomoci v oblasti správy 
farních obcí svěřeny farářům, nezbývá příliš prostoru pro inovace. 
Některé diecéze přesto provedly určité experimenty. Pozornost si 
zasluhuje experiment v arcidiecézi Poitiers za arcibiskupa Alberta 
Roueta (1994–2011).

Model vytvořený v Poitiers (synodními shromážděními, která 
Albert Rouet svolal na podporu společného 
úsilí) nevychází z osoby kněze, nýbrž z jed-
notlivých společenství. Každé společenství 
schopné shromáždit členy považované za 
nepostradatelné pro činnost „týmu pro 
pastorační oživení“ (équipe d’animation 
pastorale) mělo příležitost tento tým ve své 
farnosti vytvořit. Kritériem tedy již nebylo 
dané území (vesnice, čtvrť nebo společen-
ství v obcích) ani počet farářů, kteří jsou 
diecézi k dispozici, nýbrž dynamika kon-
krétního společenství. Každé společenství, 
které nebylo schopné takový tým vytvořit, 
bylo připojeno k  sousední obci. Naopak 
kaž dé společenství, které díky svému roz-
voji dosáhlo zvýšení počtu laických nebo 
kněžských povolání, mohlo být rozděleno na dvě farnosti (se sou-
hlasem členů příslušné obce). Farnost se tedy stala nejmenší územní 
jednotkou schopnou zajistit základní životní funkce společenství.

Pastorační zástupci byli voleni farním společenstvím a potvrzo-
váni biskupem na dobu určitou formou pověřovacího dopisu. Každá 
pastorační mise byla stanovena na omezenou dobu s požadavkem na 
rotaci odpovědností po uplynutí jednotlivých mandátů. Cílem bylo 
zabránit tomu, aby laici v podstatě zaujali místo faráře.

Nebezpečí zaměření na společenství spočívá v tom, že by se moh-
la rozpadat a že by v každém z nich mohly vznikat příliš rozdílné 
praktiky. Každé společenství má tendenci vytvářet vlastní specifika, 
a vzniká tak kaleidoskop různě pojaté praxe, který může po čase 
vést k odchýlení od katolické víry nebo od příslušnosti ke katolické 
církvi. Je tedy nezbytné, aby existovala nějaká funkce, která zajistí 
jednotnost napříč jednotlivými farními společenstvími a také vůči 
diecézi i univerzální (katolické) církvi. Tuto funkci na sebe přebírají 
kněží, kteří již nejsou představenými konkrétní farnosti, může jim 
být ovšem díky jejich autoritě svěřeno poslání udržovat jednotu na-
příč farnostmi.

Kněží ztrácejí svou centrální úlohu ve středu života farnosti a stá-
vají se služebníky farních společenství. Tato nová situace samozřejmě 
vytváří různé nejistoty a mění dosud pevně dané pořádky. Kněží 
se vracejí k zaměření na svátostnou a liturgickou službu jako služ-
bu směřující k pevné příslušnosti farností k církvi v rámci diecéze. 
Kněží ztrácejí správní moc (kterou jim připisuje kánon 129 Kodexu 
kanonického práva) a mohou se plně soustředit na dvě klíčové role: 
zabránit, aby se společenství obrátilo do sebe sama (jsou garanty 
otevřenosti vůči univerzalitě, garanty katolictví křesťanského spole-
čenství), a zajistit, aby otevřenost vůči druhým probíhala při plném 
respektování jednoty církve v rámci diecéze.

Vzájemné jednoty farních společenství se dosahuje právě v pro-
středí diecéze. Tato jednota je tedy v konečném důsledku založena 
na biskupovi. V reálném životě ovšem biskup nemůže vykonávat tuto 
funkci samostatně, musí se opírat o tým kněží, jejichž úkolem je ve 
farních společenstvích, do kterých jsou vysíláni, probouzet a usnad-
ňovat život podle evangelia. Diecézní kněz se stává zástupcem bis-
kupa v prostředí různých farností, které v průběhu roku navštěvuje. 
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Jak pokračovat po 
koronavirovém ataku?
Jan Bednář

Současná doba nám na základě nových zkušeností, mj. souvisejících 
s koronavirovou pandemií, poskytuje řadu podnětů vedoucích ke 
zniternění a prohloubení naší víry a jejího prožívání, a to jak na 
individuální úrovni, tak na úrovni farních společenství.

Prošli jsme vypjatě akutními fázemi koronavirové pande-
mie. Damoklův meč možnosti vzniku nových zhoubných 
mutací bude přitom nad námi viset dlouhodobě. Získali 
jsme mnoho nových zkušeností a snad jsme pochopili, 
že mnohá dosavadní paradigmata života společnosti ne-

jsou dlouhodobě udržitelná. Nelze tedy předpokládat, že se bude-
me vracet právě tam, kde jsme byli, a jak jsme se tam chovali před 
vypuknutím této pandemie. Nutně se vynořuje otázka: „Jak dále?“ 

Především tomu bychom se chtěli věnovat v tomto článku. Bu-
deme přitom navazovat na předchozí dva články v předminulém 
a minulém čísle našeho časopisu (2020/4, 2021/1), kde jsme se však 
zabývali především tím, o čem nás aktuálně poučila nejprve první, 
u nás velmi mírná pandemická vlna a posléze mnohem ráznější vlny 
následující. 

Jak dál v bohoslužebné praxi

V nadpisu uvedená otázka nám navozuje široké spektrum potenci-
álních odpovědí, jež se nabízejí z mnoha úhlů pohledu na individu-
ální i společenský život naší civilizace. Zde se však omezme na sféru 
duchovního života soudobého křesťana a na jeho vztah k instituci-
onálnímu pojetí zejména bohoslužebné praxe. Striktně omezující 
epidemiologická opatření se právě v tomto ohledu projevovala velmi 
výrazně, což bylo takřka všeobecně pociťováno jako podstatná újma 
pro duchovní život, a to především v jeho společenské dimenzi. Na 
druhé straně se však právě v této souvislosti mnohým otevřel pohled 
na jiné možnosti prožívat duchovní skutečnosti, mnozí objevili jim 
dosud skryté možnosti, jak nově zažít svůj osobní kontakt s Bohem, 
či – poněkud profánněji řečeno – s transcendencí.

Již dnes se ukazuje, že i kdyby veškerá omezující epidemiologická 
opatření beze zbytku a trvale skončila, mnozí aktivní křesťané se 
k dřívějšímu bohoslužebnému standardu nebudou plně vracet, neboť 
se jim na základě nově získaných zkušeností pozměnilo paradig-
ma celkového prožívání křesťanské duchovní praxe. Něco z minula 

se v náročných poměrech ukázalo jako balastní, nad obzor však 
místo toho vystoupily nové skutečnosti a duchovní benefity. Nové 
módy křesťanské životní praxe budou přitom hledat a nalézat nejen 
věřící jednotlivci, ale bude tak muset činit i církev jako instituce,  
bude-li se chtít vyhnout ztrátě svého efektivního působení ve značné 
části duchovní společenské sféry a zabránit odcizení nemalé části  
svých členů.

Ústřední záležitostí bohoslužebné praxe v křesťanských společen-
stvích je slavení Večeře Páně, možno též říci Eucharistie, v katolic-
kém prostředí se obvykle mluví o mši svaté. Pro jednoduchost se zde 
přidržme posledního názvu. V souvislosti s právě uvedeným se na-
bízí otázka, zda běžné celofarní sloužení mše programově nedoplnit 
podstatným rozšířením méně formální praxe slavení mše v užších, 
zpravidla nějak specifikovaných společenstvích aktivních věřících. 

Nutno počítat s tím, že ve spojení s „koronavirovými“ omezeními 
veřejné bohoslužby ve farnostech určitá část věřících nalezla nové 
personálně intimnější způsoby prožívání své víry a spirituality, a to 
i ve vztahu ke svátostné praxi. Pouhý návrat jen k dříve standard-
nímu způsobu bohoslužeb pak tito věřící mohou vnímat jako krok 
zpět k větší formálnosti, zatímco vnitřně cítí, že potřebují i něco 
prožitkově autentičtějšího. Otevřela by se tak i cesta alespoň částeč-
ného návratu k niterné starokřesťanské praxi svátostného „lámání 
chleba“ v bratrském a sesterském společenství kolem jednoho stolu. 
Takové rozšíření eucharistického slavení by však ve větším rozsahu 
stěží mohl svou službou zajistit příslušný farář se svými případnými 
profesními a celibátními farními kaplany. Církevní autorita by pak 
musela zvažovat ordinování většího počtu osob k výkonu liturgické 
kněžské služby, a to zřejmě povolávaných ze starších osvědčených 
mužů, které možno označit titulem viri probati. 

Nejčastěji by zřejmě šlo o ty, kdo se osvědčili v manželské a ot-
covské roli ve vzorných křesťanských rodinách nalézajících se ve 
farnosti a byli by schopni přijmout novou roli ordinované osoby 
pověřené v duchu starokřesťanské praxe předsedáním liturgickému 
společenství. Právě v tomto směru probíhají v současné katolické 
církvi intenzivní diskuse, což bylo již několikrát zmíněno i v našem 
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časopise, např. ve zmiňovaném článku z Universa 2020/4. Z čistě 
pragmatického pohledu by takovéto rozšíření a obohacení boho-
služebné praxe učinilo naše farnosti podstatně odolnějšími vůči 
jakýmkoli vnějším atakům omezujícím možnosti hromadných bo-
hoslužeb. Takovým atakům se zřejmě ani po odeznění pandemie 
přítomného koronaviru nevyhneme, nečiňme si v tomto směru iluze. 
Zároveň by to velmi napomohlo úsilí papeže Františka o „odkle-
rikalizování“ kněžské služby a církve jako takové. V právě uvede-
ných souvislostech můžeme čtenáře upozornit též na článek „Ne-
čekaná lekce pro církev ve Francii – vykázání z veřejného života“  
v Universu 2020/4 na str. 28.

Co přineslo omezení bohoslužeb 

V návaznosti na to, co jsme právě zmínili, nyní uveďme několik 
konkrétních poznámek. V  první řadě si položme otázku, v  čem 
především byli věřící laici duchovně postiženi omezením veřejných 
bohoslužeb v souvislosti s karanténními opatřeními. Mohli studovat 
z dnes takřka nepřeberně dostupné duchovní literatury, mohli v širo-
kém rozsahu sledovat televizní, rozhlasové či na internetu streamo-
vané přenosy bohoslužeb, měli příležitost více se soustředit na vlastní 
modlitby či duchovní rozjímání, přinášet oběti svého sebezáporu, 
konat nejrůznější formy pokání, individuální kontakt s knězem jim 
většinou nebyl zcela uzavřen. Mnozí zřejmě pozitivně pociťovali, že 
ve všech těchto aktivitách mají fakticky více volnosti a svobody, ale 
také více své osobní odpovědnosti. Uvědomili si, že především Boží 
láska je vrcholně svobodná. Není podřízena církevním kompeten-
cím. Ty sice mají vůči ní důležitou služebnou roli, nikoli však roli 
mocensky řídící.

Návrat ke klasicky standardní bohoslužebné praxi pak mohou 
právě tito věřící pociťovat jako omezování svých nově zformovaných 
duchovních aktivit a prožitků, prostě jako omezování svobody osob-
ního prožívání duchovních skutečností. Co jim při redukci veřejných 
bohoslužeb vlastně chybělo? Zřejmě širší fyzický kontakt s ostatními 
věřícími, přinejmenším v katolickém prostředí pak zejména osobní 
fyzická účast na mši sv. To, v jaké míře se věřící nyní vrátí k veřejně 
liturgické manifestaci svého zapojení do církve, bude tedy hodně 
záviset na tom, jakou příležitost budou mít tuto svoji účast realizo-
vat, a to nejen ve formální obecnosti, ale i v personálně prožívané 
duchovní hloubce. Právě zde se přímo nabízí konkrétní realizace 
toho, co jsme uvedli v předcházejícím odstavci.

Můžeme však vzít v úvahu i další impulsy. Naše populace stárne, 
máme mezi sebou stále více vážně nemocných, mnozí senioři jsou 
již silně fyzicky hendikepovaní, je třeba pečovat o ty, kdo se již blíží 
smrti. Církev, pokud je to ovšem schopna stihnout, nabízí účast ne-
mocničního kaplana, návštěvu kněze spojenou se svátostí smíření, 
sv. přijímáním, popř. s udělením svátosti pomazání nemocných. Bylo 
by však krásné, kdyby přímo u lůžka nemocného byla běžně slou-
žena mše sv. za intimní účasti blízkých a přátel nemocného. Nebo 
trochu jinak: mše sv. slavená přímo v užších nebo spíše širších spo-
lečenstvích rodinného typu za účasti přátel, což by patrně mohlo 
mít i velký evangelizační potenciál. Evidentně bychom takto mohli 
v mnoha souvislostech pokračovat dále a třeba odkrývat i dosud 
netušené možnosti. 

Síť příležitostí k realizování mší sv. intimním způsobem prvot-
ního křesťanského svátostného „lámání chleba“ v menších speci-
ficky zaměřených společenstvích by nebyla konkurencí farnostně-
-univerzálnímu slavení mší sv. ve farním, popř. filiálním kostele, 
ale mohla by velmi dobře být jejich doplněním. Přinesla by nové 
příležitosti k rozvíjení duchovního života a otevírala nové možnos-
ti misijního působení. Zároveň by vůči centrálně konaným farním 

bohoslužbám představovala kvalitní pastorační zálohu pro horší 
časy, kdyby tyto bohoslužby byly zablokovány, což bychom ani dnes  
neměli přehlížet.

Je skutečností, že v době vynuceného absentování fyzické účasti 
na mši sv. se zejména v době Velikonoc v řadě živých křesťanských 
rodin přemýšlelo o tom, zda by bylo možno si doma nějak přiblížit 
autentické slavení Večeře Páně. Byla to pro ně silná duchovní potře-
ba, ale nenaplněná v důsledku kompetenčních církevních pravidel. 
Pro církevní autoritu by však toto mělo být výstražným signálem. 
V historii církve většina rozkolů, církevních štěpení nebo přímo he-
rezí vznikla z původních, upřímných a legitimních potřeb věřícího 
lidu, když církevně instituční autorita před nimi tvrdošíjně zavírala 
oči. Dějinně k tomu docházelo zejména v dobách, kdy se měnila 
celková společenská paradigmata, a právě v  takové době se nyní 
zřejmě nalézáme.

Jak tedy pokračovat?

Koronavirová krize nás bezesporu upozornila na mnoho možnos-
tí, jak prohloubit osobní vztah s Bohem. Takto získanou zkušenost 
bychom neměli zapomenout nejen na personální úrovni, ale bude 
třeba, aby to trvale zohlednila a respektovala i církevní autorita. Dok-
trína víry zůstává plně ortodoxní, ale její interpretace do reálného 
života vyžaduje, mj. i dle tezí papeže Františka, milosrdně personální 
přístup, nikoli hluboce reliktní metody autoritativního vedení stáda, 
otcovský, ale nikoli paternalistický postoj, otevřenost a pochopení 
pro nové potřeby a formy duchovního života. 

Korovinarová krize zřejmě představuje i výzvu, abychom hlouběji 
promysleli, čím je nám vlastně mše sv., a promyšlené realizovali. 
Mnohé nasvědčuje tomu, že vnějškově zcela standardizovaný a ma-
sový způsob slavení nebude stačit legitimním přirozeným potře-
bám širokého spektra dnešních, a zejména budoucích věřících. Svoje 
místo si nepochybně zachová dosavadně běžný způsob slavení mše 
sv. pro obecnou farnost. Vedle toho by však měl mít místo i způ-
sob intimního slavení v užších společenstvích doslova jedné mysli 
a shromážděných kolem jednoho fyzického stolu v duchu apoštol-
ské tradice prvotní církve. Tento druhý způsob zároveň učiní celý 
systém slavení mše sv. mnohem robustnějším vůči všem možným 
omezením masově konaných bohoslužeb. Měl by se však stát pře-
devším oficiální složkou působení církevní instituce a významným 
prostředkem odstranění její zkostnatělé klerikalizace.

Je zřejmé, že současná doba nám na základě našich získaných 
zkušeností, mj. přímo souvisejících i s koronavirovou pandemií, po-
skytuje řadu podnětů vedoucích ke zniternění a prohloubení naší 
víry a jejího prožívání, a to jak na individuální úrovni, tak na úrovni 
farních a dalších společenství. Cítíme, že tento proces má jakoby 
charakter vanutí prudkého větru, který přináší mnohá nová pozitiva, 
ale zároveň odnáší ze starého vše, co má již charakter neužitečného 
balastu, což mnozí prožívají i bolestně. Mnohé ztrácíme, ale ještě 
více bychom měli nalézat. 

Není zřejmě náhodou, že toto probíhá v úzkých interakcích s dal-
šími zraňujícím skutečnostmi, jakými jsou např. pedofilní a korupční 
aféry v církvi, projevující se až po její nejvyšší struktury. Přináší to 
mnoho trpkostí a zklamání, ale zároveň to může hrát i roli očišťují-
cího ohně. Nad tím vším se jakoby vznášejí vize papeže Františka, 
vlévající do života církve nové naděje a perspektivy. Můžeme tak 
přímo cítit, že církev a s ní všichni ti, kdo se k ní počítají, dostávají 
novou nabídku. Bude tato nabídka lidskou svobodou, vystavenou 
pokušením jak pohodlné nebo přímo zkostnatělé pasivity, tak so-
beckých aktivit, přijata a realizována? 
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Tři vzpomínky  
na Hanse Künga
Hans Küng se do dějin katolické teologie zapsal především 
nasměrováním úvodního koncilního jednání k církvi chápané jako 
putující Boží lid a pak odvahou popularizovat v dobrém slova 
smyslu složité teologické otázky. Přinášíme vzpomínky pamětníků.

Do té doby byl Küng profesorem fundamentální teologie na uni-
verzitě v Tübingen. Patřil ke skupině mladých teologů, kterým zpře-
trhání kariérních postupů druhou světovou válkou otevřelo šance 
stát se v mladém věku profesory na katolických i protestantských fa-
kultách. Mezi nimi byli Jürgen Moltmann (*1926), Joseph Ratzinger 
(*1927), Johann Baptist Metz (*1928), Wolfhart Pannenberg (*1928) 
a Walter Kasper (*1933).

Küng udělal hodně pro to, aby světové veřejnosti přiblížil pro-
blémy, o  nichž se diskutovalo na druhém vatikánském koncilu. 

Velký popularizátor, který hovořil pěti ev-
ropskými jazyky, přitom nepřispěl přímo 
k přípravě koncilních textů do té míry jako 
Karl Rahner, Joseph Ratzinger, Yves Con-
gar a další poradci. (Například Congar po-
mohl vypracovat nebo alespoň revidovat 
osm ze šestnácti koncilových dokumentů.)

V  šedesátých a  sedmdesátých letech 
Küng přednášel a formuloval své názory 
na církev a  naději na sblížení křesťanů. 
Kniha Co je církev (1967) měla široký 
okruh čtenářů a ztělesňovala nový biblic-
ký přístup. Ten byl postaven na vratkém 

principu trojího „původu“. Podle tohoto principu existuje origi-
nalita „chronologie“ (např. První list Korintským je starší než list 
Efezským), originalita „autenticity“ (víme, že První list Korintským 
napsal sám Pavel, zatímco pavlovské autorství pastorálních epištol je 
sporné), a originalita „relevance“ (První list Korintským je obsahově 
bližší Ježíšovu evangeliu než epištola Jakubova).

Tyto principy ovšem s odstupem času provázejí vážné pochyb-
nosti. To, co je chronologicky bližší, nemusí nutně vyjadřovat pod-
statu křesťanství výstižněji než pozdější zdroj. Je Markovo evange-
lium cennější, protože je (chronologicky) originálnější než Janovo? 
Skutečnost, že autorství mnoha biblických knih zůstává neznámé, 
naznačuje, že originalita autenticity není příliš důležitý faktor. Ori-
ginalita relevance naznačuje návrat k představě liberálního protes-
tantismu, že podstata myšlenky se na počátku nachází ve své nejčistší 
a nejpravdivější podobě.

„Jen se snažím pomáhat lidem více milovat 
Ježíše“: vzpomínky teologa na Hanse 
Künga 

Hansi Küngovi bylo teprve 34 let, když ho návštěva Spojených stá-
tů katapultovala mezi přední soudobé teology. V únoru roku 1963, 
mezi prvním a druhým zasedáním druhého vatikánského koncilu, 
zahájil osmitýdenní turné oslovením tří tisíc posluchačů v tělocvičně 
Boston College. Přednášel pak na Harvar-
du, Yale, University of Chicago, Gonzaga 
University, University of California v Los 
Angeles a  jinde. Pokaždé se jeho poslu-
chači počítali na tisíce. Na univerzitě v St. 
Louis, kde získal první čestný doktorát své 
kariéry, mu naslouchalo 8500 lidí.

Po návratu na východní pobřeží zastu-
poval spolu s Jeanem Daniélou katolickou 
stranu v dialogu se dvěma významnými 
nekatolíky, Jaroslavem Pelikanem z  Yale 
a Robertem McAfee Brownem (působil ve 
Stanfordu a byl pozorovatelem na druhém 
vatikánském koncilu). Küng ukončil svůj program přednáškou na 
téma Církev a svoboda na Georgetownské univerzitě. Poslední den 
své návštěvy Spojených států ho v Bílém domě přivítal prezident 
John F. Kennedy.

Přitom teprve nedlouho předtím Hans Küng dokončil doktorské 
studium v   Paříži. Dovršil je studií O ospravedlnění, katolickou reflexí 
díla Karla Bartha a dlouhá léta očekávaným zásadním dílem katolic-
ko-luterského dialogu, které se pak promítlo do Společné deklarace 
o ospravedlnění z roku 1999. Nicméně klíčovou knihou byla až další 
jeho práce Koncil, reforma, sjednocení (1961), která se stala senzací. 
Okamžitě se jí prodaly tisíce výtisků. Propagací dvou hlavních cílů, 
které Jan XXIII. stanovil pro druhý vatikánský koncil, a sice reformy 
katolické církve a opětovného spojení s jinými křesťanskými církve-
mi, upoutal Küng pozornost papeže, který jej v roce 1962 jmenoval 
oficiálním poradcem.

G E R A L d  O ‘CO L L I N s

Küng udělal hodně pro 
to, aby světové veřejnosti 

přiblížil problémy, o nichž 
se diskutovalo na druhém 

vatikánském koncilu.
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Küngovy názory na církev vyvolaly další debaty, když publikoval 
rozsáhlé dílo Neomylný? (1970), knihu, která zpochybňovala nauku 
o papežském primátu a neomylnosti. Snoubila se v ní filosofie a teo-
logie. Jeho zkoumání nově nasvítilo otázku pravdy a povahy poznání, 
ale nedosáhlo jasnosti, jakou vyžaduje současná filosofie vyznačující 
se větší analytičností.

Anglický překlad knížky byl k  dispozici o  rok později, když 
Küng na pozvání místní anglikánské církve 
navštívil Melbourne. Künga ovšem přijal 
i  katolický arcibiskup v  Melbourne. James 
kardinál Knox. Arcibiskup dal svému hostu 
knihu o Matce Tereze z Kalkaty a Küng mu 
na oplátku přinesl výtisk knihy Neomylný?. 
Küngův dar nesl poselství v latině: „non ad 
ecclesiam destruendam sed aedificandam“ 
(ne ke zničení církve, ale k jejímu vybudová-
ní). V tomto úsilí byl Küng naprosto upřím-
ný a neoblomný.

Pět večerů si tisíce lidí přicházely poslech-
nout přednášky Hanse Künga na univerzitě v Melbourne. Když mluvil 
o neomylnosti, kupodivu liberály nevzrušil a konzervativce nevyděsil. 
O týden později, během teologického setkání, které se konalo na uni-
verzitě v Sydney, jako téma diskuse přesto zvolil „čestný k neomyl-
nosti“. Švýcarský teolog při debatě vzbudil negativní reakci ve dvou 
směrech. Nejprve tím, že zveličil míru papežského odmítnutí „umělé“ 
antikoncepce v encyklice Humanae Vitae. Při zveřejnění této encyk-
liky přitom Pavel VI. nevznesl nárok, že jde o neomylné učení. Dále 

byly Küngovi vyčítány určité nejasnosti v charakteristice náboženské 
pravdy a omylu. (Ostatně i o několik let dříve, když psal knihu Neo-
mylný? a diskutovalo se o jeho tezích na jeho semináři v Tübingenu, 
požadovali studenti větší přesnost, více filosofické přísnosti. Ale na-
slouchání a reflexe kritiky nikdy nebyly jeho silnou stránkou.)

Co však zaujalo v debatě přenášené televizí nejvíce, byla jeho od-
pověď, když se ho jeden bývalý katolík zeptal: „Pokoušíte se rozkývat 
Petrovu loď?“

A Küng odpověděl: „Ne, snažím se jen pomoci lidem víc milovat 
Ježíše.“

V té době už promýšlel další významnou knihu Být křesťanem 
(1974), podnětný a široce přístupný portrét Ježíše Krista. Právě pro 
tohle by měl být Hans Küng ceněn. Ukázal, jak i „moderní“ a so-
fistikované lidské bytosti mohou v Ježíši najít odpověď na základní 
životní otázky. (Gerald OCollins)

Prorok církevní kritiky

Téměř přesně před třemi lety, 20. dubna 2018, jsem byla pozvána, 
abych přednesla slavnostní projev pro Hanse Künga k jeho deva-
desátinám na univerzitě v Tübingen. Učebna byla přeplněná. Když 
Stephan Schlensog, generální tajemník jeho Nadace Světový étos, 
přivezl Hanse Künga na vozíku, přítomní povstali ze svých křesel 
a tleskali mu. Vyjádřili úctu k celoživotnímu dílu Hanse Künga a také 
náklonnost k tomuto výjimečnému muži. Byl vzdělaný a velmi se-
čtělý. Jeho teologie byla významná nejen v univerzitním prostředí, 
ale i v životech lidí a ve společnosti.

Zažila jsem to naposledy v roce 2015, kdy mě Hans Küng v Tü-
bingen pozval na snídani do svého domu. U housky s marmeládou 
začal diskutovat o tom, zda je aktivní eutanazie slučitelná s křes-
ťanskou vírou. Byl o tom přesvědčen. Každá diskuse pro něho byla 
velkým potěšením, protože mu poskytovala příležitost jasně vyjá-
dřit své přesvědčení. Bylo nesmírně podnětné s Hansem Küngem 
diskutovat. Jeho melodický hlas se švýcarským přízvukem, někdy 
škodolibý záblesk v jeho očích dokáže pochopit jen ten, kdo sleduje 
jeho programy na Sternstunde Religion z archivu švýcarské televize.

Již v roce 1977 v Tübingen jsem byla Hansem Küngem fascino-
vána. Pro nás mladé studenty byl vzorem, rebelem, který si stál za 
svým. Katolík s reformátorským postojem. 

Poté následovalo v Tübingen to, co Hans Küng retrospektivně po-
psal jako čtyři nejhorší měsíce svého života (od 18. prosince 1979 do 

10. dubna 1980). Řekl, že ani svému úhlav-
nímu nepříteli by takový zážitek nepřál. Od-
nětí jeho učitelské licence katolickou církví 
ho hluboce ranilo.

Na tiskové konferenci 10. dubna 1980 
spolu s rektorem univerzity Adolfem Thei-
sem a jeho přítelem Walterem Jensem pro-
hlásil: „Bez ohledu na řešení uvnitř uni-
verzity přetrvají zásadní otázky a  hádky 
neustanou. Zůstane to trčet před Římem 
a biskupy stejně jako dříve: nezodpovězená 
otázka jejich neomylnosti. A otázka důvěry-

hodného křesťanského hlásání v církvi a ve škole dnes. Zůstává otáz-
ka porozumění mezi denominacemi a otázka vzájemného uznávání 
úřadů a slavení Večeře Páně. Otázky naléhavých reformních úkolů 
od kontroly porodnosti přes smíšená manželství a rozvod až po svě-
cení žen, povinný nucený celibát a následný katastrofální nedostatek 
kněží.“ O 41 let později se s těmito otázkami musíme i nadále vyrov-
návat, nadále stojíme tváří v tvář vnitřním katolickým reformním 
procesům. Tady byl Küng prorokem. A stal se vizionářem. 

G E R A L d  O ‘CO L L I N s

„Pokoušíte se rozkývat  
Petrovu loď?“

Küng: „Ne, snažím  
se jen pomoci lidem víc 

milovat Ježíše.“

Švýcarský katolický kněz a teolog zemřel 6. dubna 
v Tübingen v Německu, kde po desetiletí žil a učil. Bylo mu  
93 let.

à
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Byl přesvědčen, že pravda evangelia a pravda světových nábo-
ženství spolu mohou dialekticky souviset. Podle Künga hledání 
křesťanské identity nevylučuje, ale zahrnuje ekumenické a mezi-
náboženské budování konsenzu. Ve svých studiích a při různých 
setkáních dospěl Hans Küng k závěru, že – navzdory všem rozdí-
lům ve víře, nauce a obřadu, které by neměly být podceňovány – lze 
rozpoznávat konvergence mezi světovými 
náboženstvími.

Všichni lidé jsou postaveni před tytéž 
životní otázky, prvotní otázky týkající se 
toho, odkud a kam se svět ubírá, otázky 
zvládání lidského utrpení a viny, životních 
měřítek a činů, smyslu života a smrti. 

Analogicky ke světové politice, světové 
ekonomice, světovému finančnímu systé-
mu vytvořil Küng termín „globální étos“. 
Svou vizi shrnul do čtyř vět: „Nebude svě-
tového míru bez náboženského smíru; ne-
bude náboženského míru bez náboženské-
ho dialogu; nebude náboženského dialogu bez všeobecných etických 
norem; naše planeta nepřežije bez globálního étosu, globální etiky.“

K rozvoji vizí je zapotřebí vytrvalosti a síly. Potřebujeme však 
vize, abychom utvářeli budoucnost světa, lidstva, náboženství a círk-
ví. Jde o to, že náboženství již nejsou faktorem zhoršování konfliktů, 
ale skutečným přispěvatelem ke zmírňování konfliktů a následnému 
usmíření. S Nadací Světový étos tato Küngova vize zůstává v platnos-
ti a je to Küngův obrovský celoživotní úspěch. 

Ve svých pamětech (Vybojovaná svoboda), které vyšly v roce 2013, 
Küng přiznal, že jako věřící křesťan věděl toto: „Kdekoli dosáhnu 
svého eschatonu, svého posledního dne života, čeká mě nikoli nic, 
ale vše, co je Bůh. Smrt je přechodem do skutečného domova, je to 
setkání v Božím tajemství a lidské slávě.“ Kéž teď uvidí to, čemu věřil. 

(Margot Käßmannová)

Biskupové: Hans Küng miloval katolickou 
církev
Němečtí a švýcarští biskupové, kteří Hanse Künga znali a spolupra-
covali s ním, ho popisují jako muže, který miloval katolickou církev, 
i když jako teolog někdy překračoval hranice katolické nauky a kri-
tizoval rozhodnutí církevních představitelů.

Německý kardinál Walter Kasper v rozhovoru pro vatikánské no-
viny LOsservatore Romano popsal otce Künga jako člověka, který 
hluboko ve svém srdci věděl, že je katolík a nikdy neopustil církev, 
ani ji nechtěl opustit, i když „jeho chování“ nebylo vždy tak úplně 
katolické.

V rozhovoru zveřejněném 7. dubna hovořil kardinál Kasper, teo-
log a emeritní předseda Papežské rady pro jednotu křesťanů, jak 
v  letech 1961 až 1964 pracoval jako doktorand u Künga. Bylo to 
předtím, než se jejich cesty rozešly, ať už se to týkalo názorů na řadu 
teologických otázek, ale i toho, jak otázky správně klást.

Nicméně v posledních několika desetiletích, uvedl kardinál, se 

jejich vztah vyznačoval „vzájemným respektem“ a vzájemnou výmě-
nou pohlednic a dopisů během svátků a jiných událostí. „Teologic-
ké rozdíly jistě přetrvávaly, ale na lidské úrovni byl vztah upřímný 
a smířlivý.“

Otec Küng byl víc než jen kritikem církve. „Byl to člověk, který chtěl 
podporovat obnovu církve a uskutečnit její reformu,“ řekl kardinál. 

„Podle mého názoru však zašel příliš dale-
ko – nad rámec katolické ortodoxie –, a tak 
nezůstal spojen s teologií založenou na učení 
církve, ale vymyslel ,si vlastní teologii‘.“

Kardinál uvedl, že považuje za „nepři-
jatelný“ způsob, jakým otec Küng někdy 
mluvil o papeži Benediktu XVI., s nímž 
společně působil jako expert na druhém 
vatikánském koncilu. Přesto však připustil, 
že otec Küng byl vždy připraven hovořit, 
diskutovat a debatovat. Uměl psát a mluvit 
o náboženství způsobem, jaký je srozumi-
telný lidem, kteří nejsou katolíci nebo se 

církvi odcizili. Byl také průkopníkem ekumenismu a mezinábožen-
ského dialogu.

Když se otec Küng blížil konci svého života, chtěl se ještě sblížit s pa-
pežem Františkem, podtrhl kardinál. „Minulé léto jsem volal papeži, 
abych mu řekl, že Küng je na prahu smrti a chce zemřít v míru s církví. 
Papež František mi řekl, abych mu předal jeho pozdravy a požehnání.“

„Teologické rozdíly jistě zůstaly a nebyly vyřešeny,“ řekl Walter 
Kasper. Ale „na pastorační a lidské úrovni došlo k usmíření“.

Biskup Georg Bätzing z Limburgu, předseda německé biskupské 
konference, charakterizoval švýcarského teologa takto: „Hans Küng 
nikdy neustoupil ze svého přesvědčení, i kdyby kvůli tomu mělo 
dojít k napětí a konfliktům. Děkuji mu v této hodině rozloučení jako 
katolický teolog za těch mnoho let, kdy zpřístupňoval evangelium. 
Byl zaujat dialogem náboženství při hledání všeobecně platné etiky. 
Hans Küng byl hluboce ovlivněn druhým vatikánským koncilem, 
o jehož teologickou reflexi usiloval.“

Ačkoli učil v Tübingen, zůstal otec Küng knězem basilejské diecé-
ze ve Švýcarsku. Biskup Felix Gmür z Basileje, předseda švýcarské 
biskupské konference, uvedl, že navzdory své kritice „Hans Küng 
miloval církev“.

„Nechtěl, aby církev byla nadbytečná, a nechtěl, aby zahynula. 
Chtěl církev obnovenou, církev pro dnešní lidi,“ řekl biskup Gmür.

„Bojoval za církev, která by se zabývala realitou života takového, 
jaký je, a světem, jaký je. Chtěl křesťanskou církev a lidi křesťanské 
víry, kteří se angažují, kteří žijí ze své důvěry v Boha a slouží míru 
spolu s ostatními věřícími,“ prohlásil biskup.

„Proto se potýkal s církví takovou, jaká je. Totéž udělal se mnou, 
svým biskupem. Miloval, a protože miloval, měl nároky. Bývalo to 
někdy taky vyčerpávající. Zažívali to ti, které častoval kritikou, zvláš-
tě papežové,“ řekl. 

Biskup Gmür řekl, že byl někdy překvapen tím, jak otec Küng 
„přes všechny své boje pozitivně stál za papežstvím“.

(Cindy Woodenová)
Ze zahraničních pramenů sestavila a přeložila Anna Beránková.

m A R G OT  K ä s s m A N N O VÁ

U housky s marmeládou 
začal diskutovat o tom, zda  

je aktivní eutanazie slučitelná 
s křesťanskou vírou.  

Byl o tom přesvědčen.

křesťanství
A SVĚT

historie
A SOUČASNOST

literatura
A VÝTVARNÉ UMĚNÍ

komentáře
A ANALÝZY

recenze
A ROZHOVORY
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hymny do Schallerova vydání Římského 
misálu (1925).

To, k čemu ve svém vývoji dospěl, vy-
volávalo u mnoha lidí podezření: nezapíral 
totiž své židovství, hlásil se ke katolictví, 
hájil katolickou církev a  zároveň „patřil 
do hradního křídla, byl kamarád s Karlem 
Čapkem“. Avšak „dokázal stát za svým, 
což znamenalo projevovat obrovskou sta-
tečnost“. Tato statečnost byla jednou z těch 
vlastností, „kterou měl za sebe“.

Tato statečnost, osvědčovaná v každo-
denním životě, může někdy zůstávat po-
někud zastíněna nebojácností, již Alfred 
Fuchs projevoval v  posledních dnech 
a  měsících svého života. Jiří Reinsberg 
ve své řeči dále připomínal v  souvislos-
ti s Fuchsovým jednáním čtyři základní 
křesťanské ctnosti: moudrost, spravedl-
nost, mírnost a statečnost.

Ty se vzájemně doplňují. Přitom stateč-
nost, srdnatost a nebojácnost si dnes čas-
těji spojujeme spíš s udatným, bojovným 
vzdorem, a ne vždy právě s umírněností. 
Avšak statečnost lze projevovat, i když se-
trváme v umírněnosti. Je to někdy určitě 
dokonce těžší.

V  letech 1925–1931 Fuchs pracoval 
jako šéfredaktor česoko-německého vlád-

ního deníku Prager Abendblatt s nákladem kolem třiceti tisíc vý-
tisků, jehož posláním bylo „sloužit česko-německému aktivismu“ 
v první československé republice. „Je v tom kus vnitřního pacifis-
mu,“ vysvětloval, „který dělám rád a nejenom z povinnosti úřední“ 
(Rozpravy Aventina, 19. 11. 1930).

Hodí se též připomenout, že Alfred Fuchs byl ke všemu ještě 
přesvědčený o tom, že to, co spojuje katolíky a protestanty, je důle-
žitější než to, co je rozděluje (nebo čím se chtějí nechat rozdělovat). 
V tom našel porozumění u Emanuela Rádla a okruhu jeho blízkých 

Cesty k Alfredu Fuchsovi
Robert Krumphanzl

Letos 16. února uplynulo osmdesát let ode dne, kdy byl 
v koncentračním táboře Dachau umučen spisovatel, novinář 
a překladatel z latiny a němčiny Alfred Fuchs (1892–1941).  
Před sto lety, 29. července 1921, byl v pražských Emauzích pokřtěn 
a započal svůj apoštolát.

Statečnost

Mám-li psát o své cestě za Alfredem Fuch-
sem, začnu vzpomínkou z února 2001, kdy 
jsem o životě Alfreda Fuchse přednášel ve 
Vojtěšce u  příležitosti výročí jeho smrti. 
Na můj referát navázal tehdy Jiří Reinsberg 
a zdůraznil dobový kontext, do něhož Al-
fred Fuchs vstupoval. Připomněl přítom-
nost českých Němců – „Deutschböhmen, 
těch ,Bémáků‘ z Čech, tedy Němců, kteří 
byli čeští Němci, ne sudetští“ – a zdejší ži-
dovsko-německou kulturu, vedle níž se už 
utvořila též židovská česká kultura. Dále 
zmínil charakteristicky českou zvykovou 
kulturu, „dřevní, ouřední“. „Masarykova 
demokracie“ bylo něco naprosto nového 
a nedotvořeného, „takže se mluvilo, ales-
poň v mém dětství, zrovna tak jako teď: ,ty 
na Hradě‘, zkrátka a dobře se stále vidí, že je 
jakási hradní kamarila“. Hovořil o umírají-
cím austrokatolicismu s často zvykovými 
formami zbožnosti a mnoha předsudky.

V  takové situaci hledal mladý Alfred 
Fuchs, muž mimořádného intelektuální-
ho nadání, svou životní orientaci. A podle 
patera Reinsberga to „bylo hledání, veliké, 
opravdové“.

„Když je někde velká hrůza a nedosta-
tek, objeví se lidé, nějaká kompanie dobrých lidí. Vezměme hrůzy 
konce renesance v Římě. A tehdy se objevili najednou svatý Ignác 
z Loyoly, svatý Jan od Kříže, svatá Terezie z Avily, svatý Karel Boro-
mejský, svatý Filip Neri. A něco podobného se stalo mezi dvacátým 
až třicátým pátým rokem u nás. Najednou se vyhrnula spousta domi-
nikánů, františkánů, otec Marian Schaller, otec Klement Metod…“

A byl to Alfred Fuchs, mimořádně nadaný jazykově a překla-
datelsky, kdo vynikajícím způsobem tehdy přetlumočil do češtiny 
kromě mnoha dalších křesťanských literárních textů a zpěvů latinské 

R O B E R T  K R U m P H A N Z L

Fuchs nezapíral své 
židovství, hlásil se ke 

katolictví. Hájil katolickou 
církev a zároveň patřil 
do hradního křídla, byl 

kamarád s Karlem Čapkem.
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       alfred fuchs 
spisovatel, novinář a překladatel 
z němčiny se narodil 23. června  
1892, v roce 1921 konvertoval, 
vstoupil do Lidové strany a věnoval 
se překládání a publicistice. svoji 
konverzi vysvětlil v románu Oltář 
a rotačka. Psal hlavně o nábožen-
ství a církvi, o kultuře a politice. 
Redigoval pondělník svobodného 
slova, psal do deníku Tribuna, 
kde se podepisoval značkou draf, 
později do Přítomnosti a v letech 
1923–1939 byl na tiskovém odboru 
předsednictva vlády. Od roku 1925 
byl šéfredaktorem deníku Prager 
Tagblatt a roku 1929 kandidoval do 
senátu za Křesťansko-sociální hnutí. 
Zároveň přednášel na svobod-
né škole sociálních nauk, kde se 
habilitoval prací „Nejnovější politika 
papežská“. Bezprostředně po naci-
stické okupaci Československa byl 
opakovaně vyslýchán gestapem. 
V říjnu 1940 byl zatčen a depor-
tován do koncentračního tábora 
dachau, kde byl v únoru 1941 
umučen.  Za zásluhy o katolickou 
církev jej papež Pius XII. vyznamenal 
rytířským konturským řádem  
sv. řehoře Velikého, rytířským 
řádem sv. Jiří a zlatým záslužným 
křížem Pro fide et ecctasia pa-
peže sv. silvestra. Roku 1992 byl 
vyznamenán řádem TGm I. třídy in 
memoriam.

spolupracovníků Josefa L. Hromádky, Jaroslava Šimsy a dalších, jak se 
o tom můžeme přesvědčit například četbou tehdejší Křesťanské revue.

Alfred Fuchs charakterizoval své působení od dvacátých let slovy 
„mám postavení mezi zákopy“. Jeho postoj se zakládal na vstřícnosti 
a snaze porozumět odlišným názorům a respektu k druhému člově-
ku, nikdy však na koncesích protichůdným přesvědčením. Takové 
nepravdivé ústupky by považoval za neslušné a neuctivé vůči pro-
tivníkovi. Neohýbal pravdu a nepotřeboval být s každým zadobře.

V roce 1924 napsal v článku o své konverzi: „Katolicismus je pro 
mne jistě kusem židovské otázky.“ Po deseti letech pak nabyla tato 
„otázka“ nepředvídané podoby: „,Fuchsi,‘ řekl Alfredu Fuchsovi 
jeden z těch, kteří jsou v Německu pronásledováni, ,kdyby na nás 
židy došlo, nosil byste taky na kabátě žluté kolo?‘ – ,Nosil,‘ prohlásil 
dr. Fuchs vážně, ,a hned vedle papežský řád.‘“ (Lidové noviny 13. 8. 
1934, s. 1.) Humor je vážná věc – to také Alfred Fuchs napsal v před-
mluvě k jedné ze tří sbírek anekdot, které ve druhé polovině třicátých 
let uspořádal a vydal.

Křesťan a politika

Někdy bývá uváděno, že Alfred Fuchs inklinoval k levici, což však 
není přesné. Bližší pohled ukazuje, že blízko měl ke katolickému 
sociálnímu hnutí (o jeho původu v 19. století v německojazyčných 
zemích a dalším vývoji přehledně informuje Bernhard Sutor v knize 
Politická etika, česky vyšla v roce 1996). Patřil k vykladačům a apo-
logetům katolického sociálního učení a politicky se hlásil k pozici 
„mezi pravicí a levicí“, jak to formuloval v článku Můj poměr k levici 
(Dnešek 1931). Dalo by se shrnout, že když jde o uznání lidských 
svobod a práv, měl nejblíže k pojetí liberálnímu. Co se týká autority 
a odpovědnosti (viz jeho spis Autorita z roku 1930), hájil konzerva-
tivní principy. A běží-li o potřeby světa, shodl se se socialisty do té 
míry, že prvořadým úkolem je co nejvíce zmírňovat panující soci-
ální nespravedlnost. V uvedeném článku napsal: „Sdílím s levicí její 
kladný poměr k tzv. Hradu a její sociální reformism, jejž pokládám 
za věc programu, nikoli jen taktiky a konstelace.“ 
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do ruky výtisk brožury Základy duchovní filosofie od Vladimíra 
Hoppeho z knihovny Jana Patočky. V knize byl kromě několika pod-
tržených vět vložený list s úplným opisem nekrologu za V. Hoppem, 
jejž A. Fuchs publikoval v březnu 1931 v Dnešku a v němž napsal: 
„Úmrtí profesora Hoppeho z brněnské filosofické fakulty by nám 
mělo připomenout, že vždy byli lidé, kteří svým vnitřním životem 
způsobili hluboké změny ve své době, třebaže nebo právě proto, že 
o to neusilovali. Jejich věčnými typy jsou světci typu Bernardova 

nebo Františkova. Ovšem myslitel nesmí 
ztratit souvislost s  celou šířkou života. 
Jenom kdo chce víc než kulturu, vytvoří 
také kulturu.“ … Jan Patočka, jak známo, 
ve stejném roce uveřejnil též vlastní ohléd-
nutí za zemřelým filosofem.

Alfred Fuchs je autorem řady životo-
pisných medailonů světců. Vyzván k tomu 
Karlem Čapkem, napsal knihu O  deseti 
svatých (1931). Nelze přehlédnout, že první 
čtyři postavy tohoto souboru – svatí Pavel 
z Tarsu, Augustin, Benedikt z Nursie a Fran-
tišek z Assisi – následoval Alfred Fuchs ve 

vlastním osobním vývoji. Augustinovo „Credo ut intelligam“ (Věřím, 
abych pochopil) uvedl jako motto autobiografického románu Oltář 
a rotačka (1930). Celoživotní sepětí s emauzskými benediktiny rozšířil 
v průběhu svého života o spolupráci s františkány od Panny Marie 
Sněžné. V areálu jejich kláštera mj. sídlil ústav Studium catholicum, 
kde Fuchs přednášel. Spíše než o vnější souvislosti jde však o tendenci 
vnitřní. I další v knize pojednané osobnosti mají blízkou souvislost 
s Fuchsovou vrstevnatou spiritualitou, například „humoristický svě-
tec“ Filip Neri či „patron katolických novinářů“ sv. František Saleský.

Svatost je podle Alfreda Fuchse pravým smyslem života, před-
stavuje „nejvyšší mravní měřítko křesťanovo“ a jeho nejvyšší ideál. 
Nikoli však ideál abstraktní, ale takový, jehož uskutečňování může 
započít každý člověk od kteréhokoli okamžiku svého života, nebo 
na jeho uskutečňování znovu navázat. V kterémkoli teď můžeš začít 
zcela nový život. Toto úsilí nevyžaduje nic víc a nic méně než „pev-
nou víru v srdci“ a „nekonečně mnoho trpělivosti a sebezáporu“. 
I „drobná denní práce“ je pak oslavou Boha. Ideálu svatosti postup-
ně podřídil Alfred Fuchs všechno své jednání a všechen svůj čas. 
A tímto ideálem tedy budiž poměřován jeho život, naplněný službou, 
i jeho sebeobětující se smrt.

„Svatých, přátel Božích, jest daleko více, než my jich známe,“ 
napsal v předmluvě k Deseti svatým, nazvané Svatí lidé. A odvolával 
se v ní na báseň Kolozpěv srdcí svého milovaného básníka Otokara 
Březiny, jehož poezie doprovázela Fuchsovo životní zrání „takřka 
na každém kroku“: „Všichni, kteří kdy pracovali, pro nás pracovali 
a všichni, kteří kdy umírali, pro nás umírali. Lidstvo tvoří jediný, 
veliký, nepřetržitý řetěz rukou, jímž jsou spojeni živí, mrtví a dosud 
nenarození, v němž obíhá nepřetržitě láska a milost. Jako platí v řádě 
přirozeném dědičnost a zákon o zachování energie, tak i v řádě nad-
přirozeném nemůže se žádná zásluha, žádné dobře prožité utrpení 
ztratiti.“ Pár let předtím, roku 1928, Alfred Fuchs v březinovské eseji 
použil stejnou myšlenku, jen k poslední větě dodal: „…a my nikdy 
nevíme, kde končí vlna, kterou jsme pohnuli.“

Před čtvrt stoletím v době mé konverze a vysokoškolských studií 
mi byl Alfred Fuchs průvodcem k občansky sebevědomému křes-
ťanství. Dnes, když se k němu znovu vracím, bych si přál, aby mě 
provázel při snaze nalézt správný poměr mezi vnitřním životem za-
měřeným k Ježíši Kristu a veřejnou činností. V čemž myslím může 
být povzbuzován každý, koho osloví život a dílo tohoto mimořád-
ného Božího služebníka. 

Autor je spisovatel a nakladatel, vede nakladatelství Triáda.

Pokud jde o Fuchsův celkový poměr k politice a ke stávajícímu spo-
lečenskému řádu, můžeme citovat z článků, v nichž se těmto tématům 
souhrnně věnoval (Posel pravdy 1936): „Právě proto, že posledním 
cílem křesťanovým jest spása duše, nemůže být křesťanovi lhostejný 
tento svět. Vždyť v životě na tomto světě vyhráváme nebo prohrá-
váme celou věčnost. To znamená, že jsou-li sociální řády na tomto 
světě takové, že ohrožují spásu duše, pak křesťan má povinnost proti 
těmto řádům pracovati … Je ovšem pravda, že Písmo svaté nebylo 
nám dáno ku poučení politickému. Jakmile 
však jsou sociální řády takové, že ohrožují 
mravní řád, má Církev povinnost promlu-
viti. Takovým nemravným řádem jest řád 
kapitalistický, který vyšel z falešné filosofie 
liberalismu, který nejvýše kladl podnikatel-
skou svobodu. Silný jedinec byl považován 
za jediného nositele pokroku. … Katolíci 
tento řád nevytvořili a nemají příčiny, aby 
za kapitalismem uronili sebemenší slzičku. 
Jde však o to, aby přeměna sociálních řádů 
v řády spravedlivější mohla být uskutečně-
na bez krve a požáru.“

„Ráj na zemi se uskutečniti nedá, protože lidské štěstí není jenom 
věcí lidské organizace a hmotných statků. … Práce nemá sloužiti 
k tomu, aby lidského ducha zotročila, nýbrž aby uvolnila duševní 
a duchovní síly. … Půjde-li vývoj dnešním směrem dále, znamená 
to, že stále větší počet lidí se stane otrokem kapitálu, neudělá-li ko-
munistická revoluce náhlý konec kapitalistickému řádu. Katolík si 
nepřeje ani jednu z obou možností vývoje, ježto znamenají ohrožení 
kultury, mravnosti a celé lidské společnosti.“

Neblahému vývoji lze podle Fuchse zabránit „sociálními refor-
mami, odpovídajícími přirozenosti lidské a zákonu Božímu“. Úkol 
církve a její poměr ke státu vykládal kromě svých článků i v několi-
ka knihách, naposledy v Kursu křesťanské státovědy, který vyšel na 
podzim 1938.

Uprostřed politickostranických bojů levice a  pravice dokázal 
rozpoznat vážné ohrožení společnosti moderními diktaturami a to-
talitními režimy, jaké se zrodily v Rusku, Německu a Itálii. Jeho pro-
nikavá srovnávací analýza těchto režimů v knize Propaganda v de-
mokracii a v diktaturách (1938) patří celosvětově k prvním. Ve spise 
Chytrost či moudrost v politice (1932) vystoupil proti machiavelismu 
stejně jako proti populismu.

Když se v roce 1928 postavili Antal Stašek, František Krejčí, Josef 
Svatopluk Machar, Zdeněk Nejedlý a F. X. Šalda „na obranu tiskové 
svobody“ proti zastavení dvou komunistických listů, reagoval Al-
fred Fuchs na jejich texty a ohlas, který vyvolaly, článkem, v němž 
mimo jiné položil dvě otázky: „Jakým právem reklamují protestující 
spisovatelé svobodu tisku pro propagaci směru, který neuznává svo-
body tisku a neuznává občanských svobod vůbec? … Jakým právem 
apelují stoupenci této nejkřiklavější nesnášenlivosti, jaká kdy byla, 
na občanskou svobodu, kterou popírají a které se posmívají jako 
přežitku liberalistické periody?“ (Pět intelektuálů, Vlast, 25. 5. 1929)

Ačkoli své angažmá po nástupu prezidenta Beneše spojil s jeho 
politickým působením, nenásledoval jej po Mnichovu ani později do 
exilu, přestože by býval mohl odjet a byl k tomu také vyzýván, nýbrž 
zůstal v Praze a obětoval svůj život.

Svatí lidé

Setkání s Alfredem Fuchsem měla někdy velmi nečekané podoby. 
A mosty, které byly při těchto příležitostech objevovány, vzbuzovaly 
nemenší překvapení: Tak se mi například před lety dostal náhodou 

R O B E R T  K R U m P H A N Z L

Neblahému vývoji lze  
podle Fuchse zabránit 

„sociálními reformami, 
odpovídajícími přirozenosti 

lidské a zákonu Božímu“.
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Český folk a jeho víra
Přemysl Rut

Do české autorské písničky se v posledním půlstoletí vrátil Bůh 
a zbožnost jako jedno z nejnaléhavějších témat. 

I.

Nedávno (2017) vydaný Koubův Slovník českých hymnografů je ča-
sově vymezen 13. až 18. stoletím, což věru není autorova libovůle: 
začíná tam, kam jsme schopni dohlédnout, tedy u Záviše a Doma-
slava, a sleduje podoby duchovní písně až do sklonku baroka, které 
je bezpochyby její zlatou dobou. Ale čím vyšší vrchol, tím delší má 
stín: vliv barokních kůrů je v melodice i poetice českého chrámového 
zpěvu patrný po celé 19. století, v ředěné koncentraci až do poloviny 
století 20., kdy přes něj udělala škrt nejen ateistická, ale i amúzická 
politika komunistů. Nezdálo se tenkrát, že česká duchovní píseň má 
dost sil, aby se z té rány ještě někdy vzpamatovala; zlí jazykové by 
dokonce mohli říct, že to byla rána z milosti: barokní slovník zastihla 
vyčerpaný a pro vyjádření spirituality člověka zkušeného a zkouše-
ného novodobými dějinami dávno nevýstižný.

Doba se změnila, Pána můžeme opět velebit i bez státního sou-
hlasu, ale opatrné jazykové aktualizace, k nimž se v posledních dese-
tiletích uchylují editoři tradičního repertoáru lidového zpěvu (tedy 
především Kancionálu, „společného zpěvníku českých a moravských 
diecézí“), současnou duchovní píseň nevytvoří; spíš jen pokazí tu 
starobylou, setřou z ní patinu a poruší její styl. Přesvědčivé nejsou ani 
výtěžky jinak úctyhodných pokusů navázat na Kancionál soustav-
nou evidencí repertoáru, který vzešel z křesťanského (katolického) 
prostředí v letech, kdy nesměl být publikován: třísvazkový zpěvník 
Hosana, vydaný postupně (1993, 1996 a 2006) nakladatelstvím Por-
tál: úroda hojná, ale už na dlani – při čtení – cítíme, že skořápky jsou 
většinou prázdné.

Tuším za tím jev, na nějž upozorňuje Tomáš Halík, totiž zjevnou 
nepřiměřenost potrhané sítě farností z doby Marie Terezie pro „du-
chovní správu“ českých zemí v současnosti. Jako je stále obtížnější už 
jen personálně obsadit onen církevně administrativní systém, natož 
mu zjednat organické místo v životě celé společnosti, právě tak pře-
stává být funkční síť „písní pro každou příležitost“, tento základní 
princip velkých barokních kancionálů. Můžeme mít sebeoprávně-
nější pochybnost o soudobém pojetí písně jako „artikulovaného vý-
křiku“, jako formulace subjektivního a momentálního pocitu, avšak 
alternativu k tomuto pojetí nemůžeme hledat ve formách, které už 
své slovo řekly: svému světu a své obci. Leda bychom chtěli reduko-
vat smysl svého zpěvu na zprávu o tom, jakou tradici reprezentuje-
me, a vystavit se srovnání, oč ji reprezentujeme mlhavěji než ti, jimž 
za ni vděčíme. Takový repertoár sotva přijme za svůj ten, kdo hledá, 
co by mu zde a teď mluvilo z duše.

Ale když v rozpacích sklapneme kancionál a poohlédneme se, 
co se kolem děje s českou písní světskou, budeme možná příjemně 
překvapeni.

II. 

Když se před nějakými sto dvaceti lety rodila česká autorská písnička 
oné větve, která stále ještě nese ovoce, o Bohu a zbožnosti se v ní 
zpívalo buď jako o idylickém světě z mladých let našich babiček (Jiří 
Červený: Krásně tenkrát páter kázal / Večer při mši májové / Hoch 
se dívky šeptem tázal / Máš mne ráda dítě mé?), nebo byly terčem 
světáckého posměchu (Eduard Bass: Že každá duše osláblá / Je po-
čineček pro ďábla / Ať milovník či pijan / Dí otec Tertulián[6]) či 
rovnou blasfémie (František Gellner: Pánbůh má štěstí, nevěřím-li 
v něj). V tom byla ostatně domácí produkce věrná svému inspirač-
nímu zdroji: francouzskému kabaretnímu šansonu, jehož patronem 
byl Pierre-Jean de Béranger (Pisálek žádný neušije / Příběh jak tahle 
historie / Lidi se o ni poperou / Je z Bible – projde cenzurou).

V+W, písničkáři avantgardy, odkazují k Bibli hojně, výhradně 
však ke Starému zákonu, v němž hledají příběhy s aktualizačním 
potenciálem (ve třicátých letech samozřejmě Potopa, David a Goliáš, 
po roce 1945 Mojžíš: Bez jeho desatera / Zela by mezera / V zákonech 
všech dob a tříd, a v téže písni chronologicky poněkud nedomyšlený 
Jonáš: Jakmile velryba spolkla Jonáše / Jal se jí v břiše modlit Otčená-
še). Právě tak ovšem listují řeckou mytologii (Trojský kůň) a dalšími 
prameny, z nichž se na gymnáziu v Křemencově ulici po roce 1915 
jistě přísně zkoušelo. Na věroučné otázky přitom patrně řeč nepřišla: 
V+W s prostoduchostí u „intelektuálních klaunů“ překvapivou při-
jali komunistický projekt Nebe na zemi (Pro toho kdo chce žít / Je na 
světě plno krás / A z těch krás nebe mít / Záleží jenom na nás), na jehož 
realizaci v padesátých letech i oni sami doplatili, aniž se to projevilo 
hlubším uchopením tématu, jehož cestu českou písní tu sledujeme.

Pak dlouho nic. Tím efektněji zapůsobila roku 1968 Modlitba 
Petra Rady s citátem z Komenského (po jehož proroctví o návratu 
vlády věcí tvých, ó lide český, sáhl už Masaryk v prvním prezident-
ském poselství o půl století dříve). Ještě rok, zhruba do srpna 1969 se 
slova jako modlitba, kříž či rekviem hodila pro zvýšení patosu české 
pop-music, ale pak rychle zmizela, vystřídána jiným kořením (týž 
jev lze doložit i v komerční písničkové produkci sezóny 1938/39).

III. 

Byl to zřejmě Karel Kryl, kdo začal pojmy ze světa víry používat zase 
po letech v jejich plném významu. Není náhoda, že k jeho nejstarším 
písním (obě jsou už z roku 1965) patří Pieta a Anděl. O té druhé 
máme i jeho svědectví: Píseň Z rozmlácenýho kostela… není pouze 
metafora, je pevně zakotvena v realitě. Toho anděla jsem si přinesl 
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z rozbitého kostela ve Velkém Chvojně, s ním ještě dva svícny a asi 
šestnáct píšťal z dřevěných varhan a sedm svatých k tomu, nemám 
zdání, kde to dnes všechno je, ale nerozmašíroval to buldozer, kterým 
to tam všechno zplanýrovali. Zážitek zplanýrovaného světa si Karel 
Kryl nesl v sobě už od čtyř let, od roku 1948, kdy komunisté podob-
ně rozmašírovali tiskařskou dílnu jeho otce. Z té dílny vycházely 
ke čtenářům (k nimž se vděčně počítá i autor těchto řádků) stovky 
knih, které pro něco tak nepolapitelného a popiratelného, jako je 
spiritualita, pomáhaly najít slova, formulace, argumenty, kontexty 
psychologické, historické i teologické. Ta křehká a vratká vertikála se 
při své demolici měla rozbít a zmizet z obzoru. Její pád k ní však na 
celý život soustředil myšlenky toho čtyřletého chlapce, který se na to  
musel dívat.

Nebyl sám, komu na prázdném obzoru něco chybělo. Z tisíců 
písniček vzniklých od konce šedesátých let do roku 2020 vypsal 
jsem stovky příkladů, z nichž předkládám jen tolik, kolik se sem 
vejde. Zdržím se předčasných závěrů, nebudu kreslit žádnou mapu 
duchovních proudů. Seřadím svá excerpta abecedně podle autorů 
a u každého z nich se omezím na jedinou z možných citací. A vyne-
chám písničkáře, u nichž se náboženské, ba křesťanské motivy dají 
čekat (Sváťu Karáska, Miloše Rejchrta, Jana Křtitele Nováka ad.).

Jan Burian: Už to mám / Pánbůh je na dovolené / Nedovoláš se jistot 
// Má na to přece nárok / Podle vesmírného zákoníku práce / Jednou 
za čas vzít si pár tisíc let volno // Škoda jen že to vyšlo / Zrovna tak 
blbě na nás

Karel Diepold: Křehký a duhový / Jsou naše plány / Zatančí na slunci 
/ A pak Pán Bůh s námi

Marek Eben: Lidská duše připomíná někdy skládku / V každým rohu 
najdeš trochu nepořádku / Každý má své hlubiny a své studny bez dna 
/ Jen jeden byl nevinný od roku jedna // Jenže dny se krátí a mnohem 
dřív se stmívá / Už vyšla hvězda – za ní zlatá hříva / A z téhleté hvězdy 
naděje vyplývá / Že světlo přijde i do našeho chlíva

Petr Fiala: Promoklé duše / Se vrací z práce / Autobus nikde / Tak 
pohovoří krátce / Na zastávce / Slova nic nejsou / A duše to vědí / Dál 
chybí odpovědi / Přestává pršet / V Zapadákově / Spaste svoje duše / 
Svoje duše

Jaroslav Hutka: Půjdu do kostela svatého Jakuba / Ať chmur z mého 
čela umeje modlitba / Myšlenka na marnost že jsem tu pouze host / 
Že život krátký je a skoupý na radost

Zuzana Navarová: Neste mě neste ptáci do nebes / Divokým kachnám 
hážu přes vrátka / Skřivan ať zanechá mě blízko hvězd / Až straky 
odnesou má zrcátka / A štěkne pes

Petr Linhart: Koupil jsem kostel v Sudetech / Do rámů navracel slídu 
/ Schovával obrázky po dětech / Od prahu vymetal bídu / Koupil jsem 
kostel v údolí / Ve stráni hledal jsem Boha / Houby a brusinky, cokoliv 
/ Hledal jsem sebe a našel jsem oba

Michal Němec: V pondělí přijde Bůh /…/ A přinese nám víc lásky na 
světě / Každý bude rád / Jásat a děkovat / A přitom volat / Haleluja 
// Ale když k nám Pán Bůh přijde / Tak ho ani nepoznáme / Rázně 
s ním hned zatočíme / Ať zas máme klid / Pak se z toho vymodlíme

Radůza: Až ty a já budem stát u pekla bran / Jenom láska bude naše 
zbraň / Která všem běsům chřtán zavřít poručí / Jako já tebe lásko 
Drž mne v náručí

Pavla Slabá: Co nikdo nikdy neviděl / Co nikdo nikdy neslyšel / Co 
nikdo netušil že se může stát / To všechno připravil pro nás čas // 
Chystat se na smrt Dobrým být / Potom prý budeš věčně žít / Je-li to 
pravda není tak hrozná / Všechno se teprve posléze pozná

Jiří Smrž: Cítím však oheň ve svém srdci / Cítím vánek na svém čele / 
Cítím smysl i v tom zmatku / Od pondělí do neděle / I kdyby nepřišla 
než smrt a prázdno / Svou duši dávám v sázku / Můj milý Pane Bože 
/ Věřím v Tvé bezpečí – Tvou lásku

Sestry Steinovy: Vy prej jste našel boha uvnitř sebe / Skleněnej dům 
a dlážděná cesta / Jenže můj bůh je Hospodin zástupů / A občas mě 
i trestá

Jiří Suchý: Když je mi nejhůř zvednu oči vzhůru / Tam kde tuším songy 
andělskýho kůru / Když je mi nejhůř zvedám oči k nebi / Tam kde 
tuším ruce probodnuté hřeby // Já nemám zdání kdo ty ruce probod 
/ A nevím ani kde se pomoc hledá / Vím jenom o tom že když mi teče 
do bot / Že je tu něco co mi oči vzhůru zvedá

Jarda Svoboda: Jsme silný jak silný je lano / Co k nebi nás poutá
I při vší shora deklarované zdrženlivosti si snad mohu dovolit uza-
vřít dvěma poznámkami: Do české autorské písničky se v posled-
ním půlstoletí vrátil Bůh a zbožnost jako jedno z nejnaléhavějších 
témat. Dramaturgové a editoři duchovních písní to zatím nevzali 
na vědomí. 

Jarda Svoboda: Jsme silný jak silný je lano / Co k nebi nás 
poutá.
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autorů, kteří se podíleli na přípravě hesel, 
patří mimo jiné historikové Pavel Marek, 
Bohdan Kaňák a Jaroslav Hrdlička, teo-
logové Tomáš Butta, Jiří Vogel, Jiří Beneš 
a Pavel Kolář, muzikoložka Ingrid Silná, 
archivářka Jitka Balatková a další.

Publikace je koncipována jako ency-
klopedická příručka, nejenom jako soubor 
podrobných životopisných medailonů. Ob-
sahuje věcná a přehledná hesla poskytující 
základní informace o životě, činnosti a díle 
konkrétních osobností. Hesla jsou rozčleně-
na na jednotné záhlaví, životopisnou a bib-
liografickou část. Text hesel obsahuje bližší 
charakteristiku uvedené osoby – původ, 
dosažené vzdělání, kněžské svěcení u du-
chovních, průběh duchovní služby nebo za-
městnání, působení ve společenských a umě-
leckých institucích, politické funkce, údaje 
o hodnostech, zapojení do protinacistického 
či protikomunistického odboje nebo naopak 
o vstřícném postoji k totalitním režimům 20. 
století, vše až na výjimky s vročením; stručné 
hodnocení činnosti a díla, názvy význam-
ných děl. Na závěr každého hesla je uvedena 
základní bibliografie včetně odkazů na ar-
chivní prameny. Hesla jsou psána úsporným 
stylem s použitím zkratek, jejichž seznam 
nechybí v závěru knihy. S přihlédnutím k bo-
hatosti života každé osobnosti se v Biografic-
kém slovníku Církve československé husitské 
objevují i detailněji a bohatěji zpracované 
biogramy, což po podrobnějším prostudová-
ní většího počtu hesel nepovažuji za chybu 
a čtenáře tento fakt nikterak neruší. Konečně 
při takto pojaté kolektivní publikaci – po-
dílelo se na ní více než třicet autorů – nelze 
dosáhnout úplné unifikace.  

Biografický slovník Církve českosloven-
ské husitské představuje svým rozsahem 
a zpracováním dílo, jež patří k podstatným 
příručkám novodobých českých církevních 
dějin. Přesto si sami autoři uvědomují, že 
na tuto základní práci se v budoucnu dá 
ještě navázat. Mgr. Jan Dvořák, Ph.D.

martin Jindra, marcel sladkowski (eds.)
Biografický slovník Církve československé husitské 
CČSH Praha 2020

Karla Truksu, Aloise Zimu) nebo třeba 
odbojáře z let druhé světové války (generá-
ly Ladislava Rutara, Tomáše Sedláčka, Ja-
roslava Vedrala-Sázavského nebo Františka 
Vejmelku, vojenského kaplana u RAF Karla 
V. Víta, příslušníky zahraničního odboje 
Otakara Jaroše nebo Evžena Reina-Rokose 
či nepostradatelné podporovatele paravý-
sadků z Velké Británie Antonína Burdycha 
nebo Josefa Jeřábka). Záměrem editorů 
zároveň bylo zařadit nejen biogramy tak či 
onak známých osobností, ale připomenout 
i mnohé z takzvaně „zapomenutých“, kteří 
však sehráli ve svém čase a na místní úrov-
ni jedinečnou společenskou roli.

Cenným momentem publikace je, že 
ač ji vydala sama církev, neslouží jí jako 
oslavný pomník. Ze stránek knihy je znát, 
že editoři měli v souladu se zásadou „svo-
body svědomí“, jež mimo jiné stála u zrodu 
Církve československé husitské v roce 1920, 
volný prostor k zachycení světel i stínů, jež 
k pouti živého společenství dramaty 20. sto-
letí nezbytně patří. Pro obsah slovníku platí 
to, co je uvedeno na jeho obálce: „Můžeme 
v nedlouhé stoleté historii Církve českosloven-
ské husitské nacházet osobnosti, jimž životní 
dráhu křížily mnohé neblahé události a okol-
nosti – a ejhle, jsou nám dodnes příkladem 
toho, že ve víře je možné zdolat i to, co se jeví 
jako těžký kříž. (…) Dějiny Církve českoslo-
venské husitské jsou však i dějinami, v nichž 
bylo mnoho zamlčeno. Nepodrobovali jsme se 
Boží kázni, neslyšeli jsme Boží napomínání. 
A proto jsme začali být zmítáni nejrůznějšími 
vlivy, jimž jsme neměli sílu odolávat opřeni 
o Kristův kříž.“

Kniha, jejíž ústřední částí je abeced-
ní heslář, je výsledkem více než čtyřleté 
práce editorů Martina Jindry, Marcela 
Sladkowského a týmu spolupracovníků. 
Slovník je uveden předmluvou patriarchy 
církve Tomáše Butty a vybaven podrob-
ným historiografickým textem historika 
a archiváře Bohdana Kaňáka. K okruhu 

Sté výročí vzniku 
Církve českosloven-
ské husitské bylo 
připomenuto také 
jedním nevšedním 
vydavatelským po-
činem, obsáhlým 
Biografickým slov-
níkem Církve česko-
slovenské husitské. 

Vedle Malého slovníku osobností českého 
katolicismu 20. století, případně Biografic-
kého slovníku katolických teologických fakult 
v Praze 1891–1990, se jedná o ojedinělý 
církevní projekt, který na 640 stranách 
předkládá stovky hesel patriarchů, biskupů, 
učitelů Husovy československé bohoslo-
vecké fakulty i Husitské teologické fakulty 
Univerzity Karlovy, kněží, duchovních, 
významných laických pracovníků Církve 
československé husitské, ale i těch, kteří 
byli či jsou řadovými věřícími této církve 
a vynikli v jiných oborech lidské činnosti. 
Tak na stránkách encyklopedie nalezneme 
rovněž básníky a spisovatele (např. Jana 
Vrbu, Bohumila Zahradníka-Brodského, 
Jana Nebeského), hudební skladatele (např. 
Jaroslava Budíka, Josefa F. Píchu, Osvalda 
Stryka, Luboše Svobodu, Aloise Tregle-
ra), politiky (např. Viktora Boháče, Emila 
Dlouhého-Pokorného, Karla Hlaváčka, La-
dislava Hobzu, Antonii Kleinerovou, Štěpá-
na Kobylku, Stanislava Maráka, Ferdinanda 
Práška, Františka Račanského, Bohuše Ro-
dovského, Václava Sladkého, Bedřicha Spá-
čila, Josefa Stržila), vědce (např. Jiřího Ko-
řalku a jeho manželku Květu Kořalkovou, 
Ivanu Macháčkovou, Ivo Stolaříka, Josefa 
Špaka), výtvarníky (např. Františka Bílka, 
Jana Dědinu, Jana V. Duška, Josefa Kotyzu, 
Jindřicha Lenharta, Vladimíra Navrátila, 
Josefa V. Schwarze, Karla Skálu, Jana Zno-
je), architekty (např. Ladislava Čapka, Jiří-
ho Jakuba, Viléma Kellnera, Františka Ku-
belku, Karla Mezeru, Emila Rabensteina, 
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Jan sokol 
v rozhovoru s Josefem Beránkem
Odvaha ke svobodě
Vyšehrad 2021

Kniha rozhovorů 
s Janem Sokolem 
vyšla jen několik týd-
nů před jeho smrtí. 
Stala se jeho závětí. 
Díky všem, kdo se 
podíleli na tom, že 
se to stihlo. Čtenář 
se neubrání zvlášt-
nímu pohnutí, když 

na stránkách této pozoruhodné knihy 
rozeznává důvěrně známý hlas moudrého 
učitele, o kterém zároveň ví, že už zaznívá 
z druhé strany věčnosti.

Život Jana Sokola je opravdu silný 
příběh, ve kterém není nouze o drama-
tické zápletky a napínavá dobrodružství. 
Ale vzhledem k neskutečné skromnosti 
hlavního hrdiny je to příběh vyprávěný 
civilně, bez patosu, s tou nenapodobitelnou 
věcností, kterou jsme znali ze Sokolových 
přednášek, z jeho rozhovorů a veřejných 
proslovů v rozhlase a v televizi. Všechny 
své úspěchy zlehčuje, o svých výkonech 
a zásluhách mluví s ironií v hlase. Na své 
působení v disentu a v Chartě 77 vzpomí-
ná, jako kdyby si ani neuvědomoval, jak to 
bylo z jeho strany statečné a obdivuhodné. 
O svých významných funkcích ve vrcho-
lové politice vypráví jako člověk, který se 
vlastně diví, jak se v těchto sférách ocitl. 
Ano, dá-li se to tak říci, Jan Sokol byl veliký 
člověk, který nevěděl o své velikosti. Sku-
tečně nevěděl. Nebyla to žádná předstíraná 
pokora. On se skutečně nebral vážně. Nad 
tím se opravdu tají dech.

Otázky Josefa Beránka jsou jedním slo-
vem zasvěcené. Tazatel dobře rozumí tomu, 
na co se ptá. A člověka, kterému otázky 
klade, zná opravdu zblízka, stejně jako jeho 
dílo. Zná je více a lépe, než bývá v podob-
ných publikacích zvykem. To dává jejich 
rozhovoru mimořádně přesné zaostření.

Ze Sokolových odpovědí je sympaticky 
zřejmé, že ho nebaví mluvit o sobě. Vždyc-
ky spěchá k věci samé, k filosofické nebo 
etické výzvě, která se za otázkou skrývá. 
Také proto je kniha Odvaha ke svobodě 
opravdu napínavou četbou. Nenechá čte-
náře zahálet a už vůbec ne podřimovat. 
Sokol umí vyprovokovat k přemýšlení, jak 
dobře vědí jeho studenti. Díky chytrým 
a přesně mířeným otázkám Josefa Beránka 
máme před sebou více než tři sta stran 
Sokolova nezaměnitelného umění hovořit 
srozumitelně o složitých věcech, objas-
ňovat velká filosofická témata příklady 

z obyčejných situací všedního dne. Člověk 
by byl téměř v pokušení poděkovat komu-
nistickým mocnářům za to, že tohoto bys-
trého mladíka kdysi přiměli vyučit se ře-
meslu a živit se manuální prací, protože to 
byl obrovský vklad do jeho celoživotního 
díla. Na své zkušenosti ze zlatnické dílny 
nikdy nezapomněl. Při výkladu složitých 
intelektuálních otázek jako by vždycky 
mluvil také k chlapům, se kterými v mládí 
chodil do práce.

Kniha Odvaha ke svobodě je ale ještě 
něčím víc než pozváním k přemýšlení. Je 
to také strhující převyprávění dvacátého 
století a jeho nejdůležitějších křižovatek, 
jak se promítaly do životního příběhu jed-
noho pozoruhodného člověka. A v tomto 
smyslu je to také Sokolův odkaz, jeho 
životní svědectví, jeho výpověď o hledání 
a nalézání smyslu lidského života. Díky, 
díky, díky směrem k Nebi za tento příklad 
hodný následování, jakých je v dnešní době 
jako šafránu. Jistě nejsem sám, kdo si nad 
stránkami této mimořádné knihy bezděky 
říkal, že takhle nějak by chtěl vypadat, až 
mu bude osmdesát a víc.

Podle starého chasidského učení je 
v každé generaci třicet šest spravedlivých, 
na kterých stojí svět, vždyť cadik jesod ha-
-olam, „spravedlivý je sloupem světa“, jak 
se praví v knize Přísloví. Věřím a doufám, 
že to platí o každém národě. Že i v každém 
pokolení Čechů je (aspoň) třicet šest spra-
vedlivých, díky kterým Pánu Bohu stojí za 
to, aby tento národ dál vedl, chránil a opa-
troval. Jen mám v poslední době pocit, že 
spravedliví odcházejí. I hlas Jana Sokola 
v této skvělé knize už zaznívá z druhé 
strany věčnosti. „Dobrý boj bojoval, běh 
dokončil, víru zachoval.“ A my, kteří jsme 
tak rádi četli jeho knihy a poslouchali jeho 
přednášky, truchlíme nad jeho nedávným 
odchodem. A díváme se kolem sebe a ptá-
me se zaraženě, kdo doplní řídnoucí řady 
šestatřiceti spravedlivých. Odešel Ladislav 
Hejdánek, odešel Jan Rybář, odešel Sváťa 
Karásek, odešel František Lízna, odešel Jan 
Sokol. Co budeme dělat?

Co by nám k tomu řekl Jan Sokol? Mys-
lím, že je to jasné. Řekl by: teď je to na vás, 
přátelé. 

Pavel Hošek

Naděžda dvořáková
Cesty
Trinitas 2021

Půvabná prvotina za-
chycuje velké a malé 
dějiny dvacátého 
století, v nichž se 
proplétají osudy mla-
dých lidí, srážených 
uniformními předsta-
vami komunistických 
pohlavárů, s osudy 
jihočeských sedláků, 

hrdých na to, co dokázali vybudovat svýma 
rukama těch, kteří se nikdy nesmířili s ko-
lektivizací prosazovanou těmi nejpodlejší-
mi lidmi z širokého okolí.

Autobiografický příběh Danušky se 
klene od padesátých let minulého století až 
do skonu socialistického snu o lepším světě 
lepších lidí. Každé léto se dívenka vrací na 
vesnici za babičkou a Honzíkem, synkem 
sedláka ze sousedství. Prázdniny voní lé-
tem, dobrodružstvím, dětskou svobodou. 
Až zpětně si Dana uvědomuje, jak komu-
nistická zlovůle, touha postavit se na místo 
Boha, dovedla člověka k tomu, že se stal 
bohem krutým a nelítostným…

Naděžda Dvořáková používá dlouhé, 
rozvité věty. Zadumané snové popisy stří-
dají živé dialogy. Často stroze jednoduché, 
přímočaré, jako by na vesnici žila celý 
život. Dramatický spád děje přichází ve 
chvíli, kdy se hlavní hrdinka neplánovaně, 
co by architektka-památkářka, navrací do 
míst svého dětství. Drama ještě umocňuje 
kontrast  kapitol ze současnosti a mezi ně 
vetkaných vzpomínek na dětství na vsi, na 
pražské studentské roky, na hledání sebe 
samé. Jaksi mimoděk tak vyprávění svědčí 
o touze člověka po něčem pravdivém a las-
kavém, a proto trvalém. 

V příběhu občas problesknou reálie těch 
let: zpustlé statky, zarostlé bezem, kostely 
s klenbami, podepřenými trámy, samizdat 
i salesiánské chaloupky, tábory pro děti, pořá-
dané navzdory slídění a výhružkám režimu, 
bezduché projevy agitátorů, i unavené tváře 
těch, kdo se vraceli z kriminálů. A přece 
navzdory tomu všemu se k životu dere láska, 
„milost, něco darovaného, něco, na co nemá-
me vliv a nemůžeme si to ničím zasloužit…“.

Možná že právě tyhle malé, osobní dě-
jiny lidí, poničených, a přece hledajících 
dobro navzdory útlaku režimu, jsou ve 
skutečnosti velké dějiny, díky nimž nové 
generace nahlédnou zrůdnost režimu, kte-
rý vyvlastňoval majetek a zavíral lidi do vě-
zení, jen proto, že se jim dařilo, a nenechali 
se zlomit. Josef Beránek
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marek Šmíd, Tomáš Petráček
vatikán a druhá světová  
válka
CDK 2021

Jde o nejnovější pu-
blikaci z řady, která 
se zabývá vztahy 
Vatikánu k důležitým 
politickým jevům  
1. pol. 20. st. (viz 
recenze v Universu 
1/2021). Její autor se 
zde spojil s kolegou 
Tomášem Petráčkem. 

V Úvodu autoři připomínají tendenční 
výklady některých historiků obviňujících 
především Pia XII. ze sympatií k nacismu 
a z mlčení k holocaustu. Chtějí proto podat 
objektivnější a vyváženější pohled.

Rozsáhlá látka je rozdělena do čtr-
nácti kapitol, v nichž jsou události z let 
1939–1945 vždy zasazeny do širšího 
kontextu. V prvních dvou kapitolách je 
stručně shrnuta politická situace v Evropě 
do r. 1939 a popsán vývoj církve a vztahů 
společnosti k ní od 19. st. do začátku války. 
Z dalších kapitol je jich devět věnováno 
vztahům s určitými zeměmi, přičemž ne-
jsou sledovány jen postoje vatikánských 
představitelů, ale též nábožensko-politický 
vývoj v těchto zemích a specifické problé-
my a utrpení tamní katolické církve. Od-
hlédnuto od pořadí v knize je pojednáno 
o okupovaném Polsku, Francii, českých 
zemích, o formálně samostatném Chor-
vatsku a Slovensku. Jsou uvedeny i důležité 
aspekty vztahů s Německem, Itálií a SSSR, 
jimiž se M. Šmíd již zabýval v samostat-
ných knihách. Zajímavé informace přináší 
kapitola o vztazích se Spojenými státy, 
výrazně ovlivněných osobním přátelstvím 
Pia XII. s prezidentem F. D. Rooseveltem. 
Samostatné kapitoly jsou věnovány mí-
rovým a humanitárním snahám Svatého 
stolce a jeho aktivitám na pomoc Židům. 
V poslední kapitole „Válečná lekce“ jsou 
uvedeny důležité a často zásadní změny 
v životě a postojích církve, které vedly až 
k druhému vatikánskému koncilu.

Pro celkové vyznění jeden citát (s. 125): 
„Spojenecké státy udělaly během války 
překvapivě málo k narušení vyhlazovací 
mašinérie hitlerovského Německa…Vět-
šina evropských zemí… měla též černé 
svědomí z hlediska přijímání židovských 
uprchlíků… V mnoha ohledech se tak po-
válečný pokus vylíčit Pia XII. jako morálně 
selhavšího v otázce postoje k holocaustu 
jeví jako snaha vytvořit obětního beránka 
za hříchy celé západní civilizace.“ 

Vladimír Roskovec 

éric de moulins-Beaufort
Církev a výzvy přítomnosti 
Karmelitánské nakladatelství 2021

Autor, remešský ar-
cibiskup a předseda 
Francouzské biskupské 
konference předkládá 
sborník čtyř statí, pu-
blikovaných v letech 
2014–2019. Týkají se 
aktuálních témat, výzev 
pro církev. V úvodu 
autor připomíná bib-

lickou scénu, Jákobův zápas u potoka Jabok. 
Autorovi je připomenutím zápasu, který 
vede každý křesťan i církev v dějinách, zápas 
nikoliv s nepřítelem, zápas tajemný, v růz-
ných situacích, kterými nás Bůh vede. Ná-
sledně pojednává o několika takových situa-
cích: sexuální zneužívání v církvi, kulturní 
a duchovní proměna doby, současné otázky 
manželství a rodiny, úbytek kněží. 

V první části hovoří o sexuálním zneuží-
vání v církvi; věc nebagatelizuje, pojmeno-
vává, ukazuje na vinu a mnohdy neodstra-
nitelné poškození, nicméně vnímá i příčiny 
jednání některých účastníků. Uvádí dějinné 
souvislosti, ve kterých zbytněla instituční 
moc některých aktérů a současně došlo 
k rozvolnění kodifikace společenských vzta-
hů, rozbití jejich regulace. Ukazuje typologii 
případů, popisuje postoj biskupů, nastiňuje, 
jak jít s touto zkušeností dále. 

Ve druhé části si všímá kulturních 
a společenských výzev, kterým čelí součas-
ná francouzská církev. Vnímá naplňování 
postřehu T. de Chardina z roku 1924, že 
„už nějakou dobu se zrychlujícím tempem 
… něco odehrává ve struktuře lidského 
vědomí. Začíná jiný druh života“.  Lidské 
jednání bylo donedávna určováno povin-
ností, nyní potěšením a osobním rozvojem, 
s důrazem na individualitu a sebeurčení. 
Nabízí teologickou interpretaci naší doby 
a cesty, po kterých církev dnes může jít. 

Třetí část tematizuje manželství a ro-
dinu. Vychází z dějin manželského soužití 
v různých kulturách, z Ježíšova pojetí 
i z křesťanské rodinné praxe. V teologii 
rodiny se opírá o personalistické vize Jana 
Pavla II. Současné společenské proměny 
manželství a rodiny promýšlí jako výzvu 
pro svědectví křesťanských rodin. 

Ve čtvrté části hledá identitu dnešního 
kněze, důvody pro radost být dnes knězem. 
Vychází ze služby pastýře v dějinných promě-
nách, tematizuje pastýřovu moc především 
v oblasti služby oběti a odpuštění. Text vy-
chází z francouzského prostředí, v principech 
ovšem nabízí inspiraci i naší české církvi. 
 Alois Křišťan

Jiří Zajíc, Tereza Zavadilová,  
martin T. Zikmund 
Pojďme ještě kousek
Katolický týdeník 2021

Vysokoškolský peda-
gog, redaktor a ko-
mentátor Českého 
rozhlasu, mediální 
analytik a především 
celoživotní skaut a od-
borník na výchovu.

Tazatelé víceméně 
zvolili chronologický 
přístup. Prvním vel-

kým milníkem je pražské jaro 1968 a jeho 
neslavný konec; v letech nastupující nor-
malizace generace Jiřího Zajíce dospívala. 
Pro mnohé z nich to byl důvod k odchodu, 
pro jiné k rezignaci, pro Jiřího Zajíce důvod 
k hlubšímu porozumění křesťanství jako 
osobní výzvě. Možná právě v tomto svědec-
tví je tento knižní rozhovor jedinečný a nes-
mírně podnětný.

Navzdory zrušení Junáka se Jiřímu 
Zajícovi podařilo vybudovat turistické stře-
disko čítající před pádem režimu přes tři 
sta lidí, ani estébácké špiclování a výslechy 
je nedokázaly rozložit. Ač vystudovaný 
matematik, přispěl velkou měrou k reno-
mé náboženské redakce Českého rozhlasu 
a posléze ke kvalitní práci Rady České tele-
vize, jako analytik pak pracoval i pro RRTV 
a další vzdělávací instituce. Rozhovor je 
tak i zajímavým komentářem k vývoji ve-
řejných médií a nevybíravému tlaku někte-
rých politických stran na ČT. 

Ještě zajímavější jsou ovšem ty nenápad-
nější, ale jedinečné aktivity jako například 
návrh skautského slibu, který přes českou 
háklivost na duchovní přesah formuluje 
respekt k nejvyšší Pravdě a Lásce. Anebo 
mnohaletá práce ve skupině pro sociální 
otázky, kde vznikl dokument ČBK Pokoj 
a dobro, dosud nepřekonaný koncept křes-
ťanského přístupu k aktuálním společen-
sko-politickým otázkám. V jeho analýzách 
se snoubí porozumění výzkumům a sta-
tistikám s hlubokými znalostmi sociologie 
(kterou, jak mi jednou řekl, by byl studoval, 
kdyby si mohl vybrat, co by chtěl studovat), 
porozumění a respekt k realitě současnosti 
a touha podělit se o to, čemu věří, způso-
bem srozumitelným a opřeným o obecně 
přijatelnou argumentaci.

Z pozice laika také může svobodněji 
komentovat dění v církvi, povinný celibát, 
teologii manželství atd. Díky tomu všemu je 
tahle knížka živou ukázkou toho, že cílem 
výchovy je svobodný dospělý člověk, kterému 
neuniká smysl života mezi prsty. A k tomu 
má křesťanství stále co říct.  Josef Beránek  
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Poznámka Jana Bednáře

Kapsář Petra Koláře 

Ist die Kirche noch zu 
retten? Pod tímto dra-

maticky znějícím titulem 
(česky: Lze ještě církev 
zachránit?) zveřejnil 
Hans Küng v roce 2011 
jednu ze svých palčivě 
angažovaných polemik 

s postojem vedení jeho, katolické církve, 
která už v roce 1979 hodlala zabránit jeho 
vlivu na formaci budoucích katolických 
kněží, jenž se jevil jako nežádoucí, a ode-
brala mu právo pokračovat ve výuce na 
Univerzitě (v Tübingen, kde tehdy vyučo-
val). Takový zákrok tehdy znamenal podle 
dohody mezi katolickou církví a státem, 
uzavřené po druhé světové válce, odnětí 
práva vyučovat na státních univerzitách 
v celém Německu. V daném případě sice 
státní dohled neviděl důvod k odvolání 
Hanse Künga, tehdy už ceněného teologa, 
ale katolická církev si jeho vliv na budoucí 
kněze studující na místní fakultě prostě 
nepřála a Küng se tak dostal do nezávidě-
níhodné situace. Německý stát nakonec 
nabídl řešení sporu (spolu s poskytnutím 
potřebných výdajů, které by dnes už asi 
sotva hodlal převzít). Byl to zároveň projev 
sympatie s Küngovou erudicí a přitažlivostí 
nejen pro početné místní studenty. On sám 
tu vybojoval své první „vítězství“ s církevní 
cenzurou; možná už tehdy začal uvažovat 
o své knize Erkämpfte Freiheit (Piper Ver-
lag München 2004), Vybojovaná svoboda, 
která je zároveň jeho životopisem.

Zkušenost se švýcarskými spolubratry 
(v době mého exilu 1968–1990) mi pomá-
há chápat jejich (pro nás) zajímavé reflexy 
v podobně ožehavých situacích. Jejich 
země je a byla nábožensky pestrá. Jezuité tu 
například do 20. století jako katolická or-
ganizace nesměli rozvíjet svou činnost. Už 

dávno tu nebyli pronásledováni, ale jejich 
dorost musel ještě skoro na konci 20. století 
studovat v cizině a tam se také muselo  
usadit švýcarské jezuitské gymnázium. 
Existovalo sice v cizině blízké, totiž v sou-
sedním Rakousku, jen co by člověk kame-
nem přes Rýn dohodil, ale nemohlo existo-
vat na švýcarské straně řeky. A Küng mohl 
být katolickým univerzitním profesorem  
v … německém Tübingen!

V době mého exilu se už Švýcarskem 
začal šířit občanský stud z této občansko-
-náboženské „nesvobody“ v zemi hostící 
řadu významných mezinárodních organi-
zací. Změna patřičné části ústavy ovšem 
vyžadovala tehdy (a zřejmě i dnes) 50 000 
švýcarských podpisů žádajících parlament-
ní debatu o takové změně. A pokud by tak-
to vyvolané hlasování nedosáhlo žádaného 
výsledku, může k němu vést nové lidové 
hlasování až po uplynutí dalších 50 let. 
Došlo přitom k paradoxnímu odmítnutí 
žádosti změny katolíky, kteří cítili, že už 
sice mají vítr v plachtách, ale nebyl ještě 
dostatečně silný, a tak chtěli raději ještě 
počkat, ač by hlasování mohlo ukončit je-
jich diskriminaci… Nakonec ale protlačila 
žádost o dotyčnou změnu ústavy velká, 
nekatolická Ženeva a kýžená změna byla 
dostatečnou většinou přijata.

Dva měsíce nato byl můj švýcarský 
spolubratr A.-L. vysvěcen na kněze. Po-
chází z malé vesnice skoro na francouz-
sko-švýcarské hranici, ve které jen jeho 
rodina spolu se sousedním domem jsou 
praktikujícími katolíky a jen oni hlasovali 
pro nabídnutou ústavní změnu. On sám byl 
prvním katolickým knězem z této vesnice, 
po já nevím kolika letech, a já jsem byl po-
zván na primici. Trochu jsem se obával, jak 
to v takové protestantské švýcarské vesnici 
po nedávných volbách bude vypadat. Moje 

obavy ale byly zcela zbytečné: hned při 
vjezdu do vesnice jsem byl přijat místním 
policistou, který věděl o mém příjezdu 
a hned se mnou zajel až ke kostelíčku na 
místo „mně“ určené. Můj švýcarský hostitel 
byl dobrý organizátor a já jsem se na chvíli 
stal malou katolickou honorací. Následoval 
uvítací projev (protestantského) starosty, po 
něm místního protestantského duchovního, 
průvod s družičkami jako kdysi u nás na 
venkově, primiční bohoslužba, při níž jsem 
koncelebroval (také protestantský duchovní 
tu našel své místo). Nechtělo se mi věřit 
tomu, co jsem viděl a čím jsem tu prochá-
zel a tak jsem při prvním setkání s otcem 
Thürem, švýcarským patriarchou jezuitů, 
dožívajícím v Ženevě, zavedl řeč na celou tu 
nepochopitelnou slávu při katolické primici 
u protestantských Švýcarů a obdivoval jsem 
jejich ekumenickou hloubku…

„To ale nebyl projev ekumenismu, 
co jste tam zažil“ (on mi vykal!), zarazil 
mne s jemným úsměvem patriarcha Thür. 
„Oni chtěli jen říci, že sice prohráli tuhle 
debatu, ale jako dobří Švýcaři to akceptují 
a projevují především věrnost své ústavě 
v naději, že příště, až budou oni vítězi v ně-
jaké podobné záležitosti, budou také jejich 
poražení (katolíci?) jednat podobně a ne-
budou se kysele šklebit; náboženství přitom 
bude také hrát podobně skromnou úlohu 
jako u protestantských bratří při katolické 
(a navíc jezuitské!) primici, na kterou jsem 
byl pozván.

Myslím, že v jednání Hanse Künga se 
odráželo podobné „švýcarství“ i v jeho  
„německém“ katolicismu: při pohledu zdál-
ky se zdá, jako by (u nich, u těch Švýcarů) 
náboženské přesvědčení nehrálo dost důle-
žitou úlohu, která mu přece přísluší…  
Ale konečný výsledek, ten je nenásilný 
a slibný!

rozhodnutí soudu se argumentuje tak, že 
křesťanů je u nás menšina a většina lidí si 
přeje takovou svobodu projevu, která křes-
ťany uráží… A víra a tolerance věřících by 
měly být v demokratické společnosti nato-
lik pevné, aby to unesli. Prvoplánově je to 
zřejmě pravda, ale v zobecňujícím pohledu 
by odtud vyplývala teze, že míra ochrany 
menšin principiálně odvisí od jejich počet-
nosti. To by pak ovšem bylo v naprostém 
rozporu s principy ochrany menšin, které 

vyplývají jak z našeho ústavního pořád-
ku, tak z mezinárodních paktů o lidských 
právech. Společenské uznání takovéto teze 
by nakonec muselo zpochybnit veškerou 
důvěryhodnost a samu existenci právního 
státu. Říká se, že ďábel se skrývá v detai-
lech. Zde se zřejmě neskrývá ani tak v ba-
nálním věcném obsahu daného sporu, jako 
ve zdůvodňující argumentaci. Může nám to 
být varovným upozorněním v mnoha zále-
žitostech našeho společenského života.

V uplynulých dnech byla v našich sdě-
lovacích prostředcích publikována 

zpráva o zamítnutí dovolání kardinála 
Duky Nejvyšším soudem ČR. Toto dovo-
lání se týkalo notoricky známé záležitosti 
dvou brněnských divadelních inscenací. 
Nechceme se zde vůbec zabývat obsahem 
tohoto vleklého soudního sporu, jenž je 
dokonale znám a k němuž mohou mít naši 
čtenáři rozdílné přístupy. Nelze však pomi-
nout, že v dílčích formulacích zamítavého 
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Z OSTRAVSKÉ PĚŠÍ ZÓNY 
V zimě se objevila na fasádě obchodního 
domu Prior (dříve Horník a ještě dříve 
Bachner) obrovitá reklama na brněnskou 
výstavu, věnovanou Tutanchamonovi. 
Byla spíše sympatická, jen trochu příliš 
bombastická. Na zdi bez oken zabírala 
na výšku čtyři poschodí a na délku ještě 
o něco víc. Velmi nepříjemné bylo její 
celonoční osvětlení desíti refl ektory, 
odhadem pětisetwattovými. Část jich 
osvětlovala zdola přímo strop mé garsonky 
tak, že jsem mohl bez obtíží zdarma celou 
noc číst; já jsem ale chtěl spát!

Nezbylo než se dokonale zabednit. 
Na schůzi společenství vlastníků jsem 
navrhl petici postižených reklamní 
agentuře s žádostí o zabezpečení nočního 
klidu. „Nemá to smysl. Oni si to tam 
dohodli, proti tomu nic nezmůžeš!“ zněla 
rezignovaná odpověď. Oznámil jsem 
tedy, že budu jednat jen za sebe, a tak 
jsem se dostal do styku s panem P. Ten po 
prvním rozhovoru nabídl zkusit stínítka 
na spodní refl ektory, ukázalo se ale, že 
dále prosvětlují mé noci a bylo zřejmé, že 
řešením je jen jejich vypnutí. To jsem také 
navrhl panu P. s odůvodněním, že pod 
mými okny v tu dobu projde tak dvacítka 
lidí rozjařeně cestou z proslulé ostravské 
Stodolní a v příslušném stavu duše i těla. 
„Vypnutím mezi půlnocí a pátou ráno 
ušetříte měsíčně tři čtvrtě megawatthodiny, 
a to už jsou i nějaké peníze,“ snažil jsem 

Zápisník Petra Koláře
se jej přesvědčit 
o rozumnosti svého 
návrhu.

Řekl, že se 
o tom v agentuře 
poradí, ale že 
to nevidí příliš 
nadějně. „Měl 
bych se obrátit na 
majitele budovy, 
se kterým máte 

asi smlouvu, to zas uvážím já,“ řekl jsem 
mu. „Přesto, ať už věc dopadne jakkoliv, 
oceňuji vaši ochotu se jí zabývat. Jiný by 
možná zůstal sedět na svém balíku peněz 
a vůbec by se s majitelem jakési garsonky 
nebavil…“

O týden později jsem s překvapením 
konstatoval, že osvětlení se denně vypíná 
od 23:00 do 05:00 hodin!

Líná huba – holé neštěs tí a velká slabina 
demokracie. Občan se musí svého práva, 
v daném případě práva na normální spánek 
v nezabedněné místnosti, domáhat!

NEBĚHEJ ZBYTEČNĚ PO OBCHODECH 
A ČTI RUDÉ PRÁVO – TAM JE VŠEHO DOST,
uklidňoval otec za starých komunistických 
časů matku, vracející se z neúspěšného 
shánění tu cibule, tam toaletního papíru. 
Vzpomenul jsem si na něj včera při 
sledování televizní zprávy o občanské 
iniciativě usilující o zlepšení životního 
prostředí v Radvanicích a Bartovicích, 
které patří k průmyslovými odpady 
nejvíce znečištěným místům v ČR a tím 
i v celé Evropě. Televizní reportérka zašla 
pro reakci na iniciativu za jedním naším 
čelným představitelem, byla ale přijata 
se zavřenou náručí. V krátké, cynismem 
zavánějící odpovědi se jí dostalo rady 
nepřikládat tolik váhy počtu dětských 
onemocnění zveřejněnému místní lékařkou 
a sdělit stěžovatelům, že za znečištěním 
nestojí jen průmysl, ale také hustota 
automobilové dopravy (záběr TV ukázal 
poloprázdnou ulici v jedné z obou obcí)!

Den nato, jako naschvál, přineslo 
ostravského regionální vysílání ČR zprávu 
o probíhajícím jednání s velkým místním 
znečišťovatelem Mittal -Acelorem. Bude se 
jednat o zmírnění požadavků na omezení 
emise škodlivin, kterými zaplavuje tento 
podnik nejen Radvanice a Bartovice, ale 
celé Ostravsko. Prý zvažuje, prohlásila 
na kameru jeho mluvčí, zda dosavadní 
požadavky nejsou likvidační.

Je to součást dopadů krize na 
obyčejné lidi. Odborníci charakterizují 
současné počínání politiků 
termínem ,re -feudalizace‘, návratem 
k nedemokratickému stylu vládnutí. 
Jediný rozdíl přitom spočívá v tom, že 
nerozhoduje urozenost, ale hospodářská 
a ještě více fi nanční moc.

Vzpomínám si, jak se před časem 
hnal Ostravou konvoj černých limuzín 
s policejními auty v čele i na konci, blikalo 
se ostošest modrými majáčky a já jsem 
přemýšlel, který vzácný státník že to 
zavítal až k nám, na Ostravsko. Byl to Pan 
Podnikatel Mittal, dověděl jsem se pak ve 
zprávách. Zvolení zástupci občanů jako 
by už jen posluhovali boháčům, místo aby 
hájili zájmy těch, kdo je do jejich postů 
volbami vyslali!

VÁŽENÍ CESTUJÍCÍ, OMLUVTE, PROSÍM, 
ZPOŽDĚNÍ VLAKU!
Umím to jejich pořekadlo nazpaměť. 
Slyším je skoro pokaždé, když čekám 
v Ostravě na vlak. Pozoruhodný je apel na 
nás, abychom omluvili jejich pochybení. 
Když někomu nechtěně šlápnu na nohu, 
poprosím jej přece o prominutí a ne 
o omluvu! Na nádraží pak následuje 
ještě vysloveně výhružně znějící dovětek 
„Upozorňujeme cestující: Uvedené 
zpoždění se může změnit!“ 

Kéž by aspoň ohlášené zpoždění 
bylo spolehlivější, když už vlak nejede 
na čas! Připadá mi, že se v tom celém 
odráží přetrvávající vztah vládnoucích 
k ovládaným. Dvacet let po pádu 
komunismu je u nás stále ještě málo 
míst, kde se s občanem jedná jako 
s občanem a ne jako s poddaným. Chyba 
je ale ovšem do značné míry na naší 
straně: Musíme se chovat jako občané 
a proti panským manýrům aspoň hlasitě 
protestovat.

Když jsem tuhle čekal na vídeňském 
Südbahnhofu, ohlašovali také výjezdní 
(!) jednohodinové zpoždění proslulého 
vlaku Chopin, kterým jsem jel zpět do 
Ostravy. Tak už jsou na tom jako my, 
divil jsem se v duchu. Ale nejsou. O chvíli 
později jsem zaslechl průvodčího, jak 
se omlouvá za zpoždění i případné 
následné nepříjemnosti a vysvětluje: 
„Když od severu dorazí souprava s velkým 
zpožděním, je nesnadné připravit ji včas na 
další cestu zpět…“

Vida, i zpoždění se dá vyvážet!

Nadace Divoké husy rozděluje 
fi nanční prostředky v grantovém 
programu „Benefi ce s Divokými 
husami“. Jeho základním principem 
je zdvojování výnosů benefi čních 
akcí až do výše 60 000 Kč. Nadace 
podporuje neziskové organizace, 
ale také jednotlivce nebo školní 
děti, aby vlastní aktivitou – např. 
uspořádáním výstavy, koncertu 
sportovního utkání nebo i sběrem 
papíru – získali peníze pro dobrou 
věc.

http://divokehusy.cz

Dokážete získat peníze 
na dobrou věc?
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„Vyvedl mě do dálek, učinil mě volným…“, říká
žalmista v Žalmu 18,20, a v krajní �sni tak zažívá
zkušenost pomoci a svobody, kterou daruje Bůh.

Putování znamená vykročit do neznáma, vydat se
na cestu, opus�t své zvyklos�, být na cestě s
Bohem a nechat se vést. Znamená to také vzdát
se svého komfortu, vyvinout námahu, ale také
odstoupit od staros� všedního dne a získat nové
poznatky a zkušenos�. Putování se také může stát
okamžikem setkání s Bohem.

Na pouť se chceme vydat pěšky jako obyčejní
poutníci. Cesta nás povede přírodou severních a
středních Čech, lesy a poli, kopci i nížinami, podél
Labe, i malými vesničkami.

Svým putováním se dotkneme církevní historie
Čech - zastavíme se v Mělníku, kde je uc�vána sv.
Ludmila, a ve Staré Boleslavi, kde je připomínán
sv. Václav. Obě tyto osobnos� nás budou na naší
cestě provázet.

Srdečně zváni jsou všichni �, kteří se chtějí vydat
na cestu v česko-německém společenství, kteří
chtějí poznat českou zemi na vlastní kůži a mají
touhu přiblížit se opět trochu více Bohu.
Předpokladem k celodenním pěším pochodům je
dobrá fyzická kondice.

Prak�cké informace

• termín: 21.-28.09.2021, od úterý (příjezd) do
úterý (odjezd)

• pěší pouť Ús� nad Labem – Stará Boleslav s
průvodcem

• 6 dní pochodu s délkou denní trasy 16-33 km
• 7 noclehů (jednoduché ubytování)
• ubytování s polopenzí, po cestě občerstvení

(piknik)
• transport zavazadel
• duchovní zamyšlení na každý den
• česko-německá poutní skupina (s

překladatelem)
• na závěr účast na poutní mši svaté ve Staré

Boleslavi na svátek sv. Václava, patrona Čech

Ceny
v ceně je zahrnuto ubytování, strava a
průvodcovské služby

počet Běžná cena Snížená cena*
účastníků EUR Kč EUR Kč
10-13 580 14.500 220 5.500
více jak 14 540 13.500 200 5.000
*Studen� a účastníci s nižšími příjmy mají možnost
požádat o snížení ceny.
příplatek za jednolůžkový pokoj
(pla� pro 4 ze 7 noclehů): 100 EUR | 2.500 Kč

storno: do 12.08.2021 – žádné poplatky
do 10.09. 50% | 11.-19.09. 75% | 20.09. 100 %
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Vyvedeš mě do dálek
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Přihláška
(uzávěrka přihlášek 10.08.2021)

Přihlašuji se závazně k pěší pou� v termínu
21.-28.09.2021

Jméno a příjmení

Ulice a číslo

PSČ a obec

Datum narození Telefon

E-Mail

Jazyky

Strava: normálni vegetariánská

Ubytování: dvoulůžkový nebo vícelůžkový pokoj
jednolůžkový (pokud je to možné)

Žádám o snížení ceny účastnického poplatku

Datum, místo, podpis

Přihlášku zašlete prosím na adresu:
Ackermann-Gemeinde Diözesanstelle München und
Freising, PF 34 01 61, 80098 München nebo emailem na
muenchen@ackermann-gemeinde.de

Průvodci

Dr. theol. Petr Křížek: majitel cestovní kanceláře
specializované na české poutní cesty do Izraele a
cesty německojazyčných křesťanských skupin po
ČR. Jako člen předsednictva Sdružení Ackermann-
Gemeinde se angažuje v česko-německých vztazích.

Claudia Kern, M.A.: vedoucí diecézní pobočky
Ackermann-Gemeinde v diecézi Mnichov a Freising,
zasvěcená sestra komunity Emmanuel. Zkušenos� s
vedením pěších exercicií v pouš�.

Pořadatel

CK Křížek, s.r.o., Hájíčkova 206/15, 143 00 Praha,
www.krizek-reisen.cz

Ve spolupráci s:
Ackermann-Gemeinde
in der Erzdiözese München und Freising
PF 34 01 61, 80098 München
Tel.: 089 272 942-25
muenchen@ackermann-gemeinde.de
www.ackermann-gemeinde.de/muenchen

Sdružení Ackermann-Gemeinde (Prag)
www.ackermann-gemeinde.cz

Ackermann-Gemeinde je společenství v katolické
církvi usilující o dobré česko-německé sousedské
vztahy.

Česko-německá pěší
pouť po Čechách

21.-28.09.2021
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Praktické informace
•  termín: 21.–28. 9. 2021, od úterý  

(příjezd) do úterý (odjezd)
•  pěší pouť Ústí nad Labem –  

Stará Boleslav s průvodcem
•  6 dní pochodu s délkou denní  

trasy 16–33 km
•  7 noclehů (jednoduché ubytování)
•  ubytování s polopenzí, po cestě  

občerstvení (piknik)
•  transport zavazadel
•  duchovní zamyšlení na každý den
•  česko-německá poutní skupina 

(s překladatelem)
•  na závěr účast na poutní mši svaté  

ve Staré Boleslavi na svátek sv. Václava, 
patrona Čech

 21.–28. 9. 2021

„Vyvedl mě do dálek, učinil mě volným...“,  
říká žalmista v Žalmu 18,20, a v krajní tísni tak zažívá 
zkušenost pomoci a svobody, kterou daruje Bůh. 

Na pouť se chceme vydat pěšky jako obyčejní pout-
níci. Cesta nás povede přírodou severních a střed-
ních Čech, lesy a poli, kopci i nížinami, podél Labe, 
i malými vesničkami. Svým putováním se dotkneme 
církevní historie Čech – zastavíme se v Mělníku, kde 
je uctívána sv. Ludmila, a ve Staré Boleslavi, kde je 
připomínán sv. Václav. Obě tyto osobnosti nás budou 
na naší cestě provázet.

Srdečně zváni jsou všichni ti, kteří se chtějí vydat na 
cestu v česko-německém společenství, kteří chtějí 
poznat českou zemi na vlastní kůži a mají touhu při-
blížit se opět trochu více Bohu. Předpokladem k ce-
lodenním pěším pochodům je dobrá fyzická kondice.

Průvodci
Dr. theol. Petr Křížek: majitel cestovní kanceláře  
specializované na české poutní cesty do Izraele  
a cesty německojazyčných křesťanských skupin po 
ČR. Jako člen předsednictva Sdružení Ackermann- 
-Gemeinde se angažuje v česko-německých vztazích.
Claudia Kern, M.A.: vedoucí diecézní pobočky 
Ackermann-Gemeinde v diecézi Mnichov a Freising, 
zasvěcená sestra komunity Emmanuel. Zkušenosti 
s vedením pěších exercicií v poušti.
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„Vyvedl mě do dálek, učinil mě volným…“, říká
žalmista v Žalmu 18,20, a v krajní �sni tak zažívá
zkušenost pomoci a svobody, kterou daruje Bůh.

Putování znamená vykročit do neznáma, vydat se
na cestu, opus�t své zvyklos�, být na cestě s
Bohem a nechat se vést. Znamená to také vzdát
se svého komfortu, vyvinout námahu, ale také
odstoupit od staros� všedního dne a získat nové
poznatky a zkušenos�. Putování se také může stát
okamžikem setkání s Bohem.

Na pouť se chceme vydat pěšky jako obyčejní
poutníci. Cesta nás povede přírodou severních a
středních Čech, lesy a poli, kopci i nížinami, podél
Labe, i malými vesničkami.

Svým putováním se dotkneme církevní historie
Čech - zastavíme se v Mělníku, kde je uc�vána sv.
Ludmila, a ve Staré Boleslavi, kde je připomínán
sv. Václav. Obě tyto osobnos� nás budou na naší
cestě provázet.

Srdečně zváni jsou všichni �, kteří se chtějí vydat
na cestu v česko-německém společenství, kteří
chtějí poznat českou zemi na vlastní kůži a mají
touhu přiblížit se opět trochu více Bohu.
Předpokladem k celodenním pěším pochodům je
dobrá fyzická kondice.

Prak�cké informace

• termín: 21.-28.09.2021, od úterý (příjezd) do
úterý (odjezd)

• pěší pouť Ús� nad Labem – Stará Boleslav s
průvodcem

• 6 dní pochodu s délkou denní trasy 16-33 km
• 7 noclehů (jednoduché ubytování)
• ubytování s polopenzí, po cestě občerstvení

(piknik)
• transport zavazadel
• duchovní zamyšlení na každý den
• česko-německá poutní skupina (s

překladatelem)
• na závěr účast na poutní mši svaté ve Staré

Boleslavi na svátek sv. Václava, patrona Čech

Ceny
v ceně je zahrnuto ubytování, strava a
průvodcovské služby

počet Běžná cena Snížená cena*
účastníků EUR Kč EUR Kč
10-13 580 14.500 220 5.500
více jak 14 540 13.500 200 5.000
*Studen� a účastníci s nižšími příjmy mají možnost
požádat o snížení ceny.
příplatek za jednolůžkový pokoj
(pla� pro 4 ze 7 noclehů): 100 EUR | 2.500 Kč

storno: do 12.08.2021 – žádné poplatky
do 10.09. 50% | 11.-19.09. 75% | 20.09. 100 %
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Chudolazy

Neratovice

Stará Boleslav

Mělník

Ús� nad
Labem

Velké Březno

Úštěk

Malé změny vyhrazeny.

„Vyvedl mě do dálek, učinil mě volným…“, říká
žalmista v Žalmu 18,20, a v krajní �sni tak zažívá
zkušenost pomoci a svobody, kterou daruje Bůh.

Putování znamená vykročit do neznáma, vydat se
na cestu, opus�t své zvyklos�, být na cestě s
Bohem a nechat se vést. Znamená to také vzdát
se svého komfortu, vyvinout námahu, ale také
odstoupit od staros� všedního dne a získat nové
poznatky a zkušenos�. Putování se také může stát
okamžikem setkání s Bohem.

Na pouť se chceme vydat pěšky jako obyčejní
poutníci. Cesta nás povede přírodou severních a
středních Čech, lesy a poli, kopci i nížinami, podél
Labe, i malými vesničkami.

Svým putováním se dotkneme církevní historie
Čech - zastavíme se v Mělníku, kde je uc�vána sv.
Ludmila, a ve Staré Boleslavi, kde je připomínán
sv. Václav. Obě tyto osobnos� nás budou na naší
cestě provázet.

Srdečně zváni jsou všichni �, kteří se chtějí vydat
na cestu v česko-německém společenství, kteří
chtějí poznat českou zemi na vlastní kůži a mají
touhu přiblížit se opět trochu více Bohu.
Předpokladem k celodenním pěším pochodům je
dobrá fyzická kondice.

Prak�cké informace

• termín: 21.-28.09.2021, od úterý (příjezd) do
úterý (odjezd)

• pěší pouť Ús� nad Labem – Stará Boleslav s
průvodcem

• 6 dní pochodu s délkou denní trasy 16-33 km
• 7 noclehů (jednoduché ubytování)
• ubytování s polopenzí, po cestě občerstvení

(piknik)
• transport zavazadel
• duchovní zamyšlení na každý den
• česko-německá poutní skupina (s

překladatelem)
• na závěr účast na poutní mši svaté ve Staré

Boleslavi na svátek sv. Václava, patrona Čech

Ceny
v ceně je zahrnuto ubytování, strava a
průvodcovské služby

počet Běžná cena Snížená cena*
účastníků EUR Kč EUR Kč
10-13 580 14.500 220 5.500
více jak 14 540 13.500 200 5.000
*Studen� a účastníci s nižšími příjmy mají možnost
požádat o snížení ceny.
příplatek za jednolůžkový pokoj
(pla� pro 4 ze 7 noclehů): 100 EUR | 2.500 Kč

storno: do 12.08.2021 – žádné poplatky
do 10.09. 50% | 11.-19.09. 75% | 20.09. 100 %
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Chudolazy

Neratovice

Stará Boleslav

Mělník

Ús� nad
Labem

Velké Březno

Úštěk

Malé změny vyhrazeny.

V ceně: ubytování, strava a průvodce
 počet běžná cena       snížená cena*
 účastníků EUR      Kč   EUR       Kč
 10–13 580    4.500   220    5.500
 více jak 14  540  13.500   200    5.000

*Studenti a účastníci s nižšími příjmy mají  
  možnost požádat o snížení ceny.
Příplatek za jednolůžkový pokoj
(platí pro 4 ze 7 noclehů): 100 EUR | 2.500 Kč
storno: do 12. 8. 2021 – žádné poplatky,  
do 10. 9. 50 % | 11.–19. 9. 75 % | 20. 9. 100 %

Pořadatel
CK Křížek, s.r.o., Hájíčkova 206/15, 143 00 
Praha, www.krizek-reisen.cz
Ve spolupráci s: Ackermann-Gemeinde
in der Erzdiözese München und Freising
PF 34 01 61, 80098 München
Tel.: 089 272 942-25
muenchen@ackermann-gemeinde.de
www.ackermann-gemeinde.de/muenchen
Sdružení Ackermann-Gemeinde (Prag)
www.ackermann-gemeinde.cz
Ackermann-Gemeinde je společenství 
v katolické církvi usilující o dobré  
česko-německé sousedské vztahy.



Novinky z Portálu

obchod.portal.czKNIHKUPECTVÍ PORTÁL: 
Praha 1, Jindřišská 30 / 

Praha 8, Klapkova 2

Novinky z PortáluNovinky z PortáluNovinky z Portálu

Nová kniha známého francouzského kněze a vychovatele delikventní mládeže 
ukazuje, že veškerý aktivismus a pomoc ostatním by byly mnohem těžší, ba 

nezvladatelné, pokud by za nimi nebyl intenzivní život modlitby. Gilbert ukazuje, jak 
se modlí, jak modlitbu chápe a zve k této mimořádné zkušenosti všechny zájemce. 

Srozumitelným a jasným způsobem tak uvádí do naplněného vztahu s Bohem.

Brož., 96 s., 159 Kč

Švédský pastor v krátkých textech uvažuje o tom, co by se stalo, kdybychom odpočinek 
dali na první místo. Píše o tom, jak se stáhnout do ústraní, ale neizolovat se, co se 
přesně děje v mozku, když odpočíváme, o hodnotovém systému odpočinku, jak si 
uchránit právo na to být unavený, jak se rozvíjet během odpočinku a co jsou „nepřátelé 
odpočinku“. Meditativní, laskavá a nápaditá kniha úvah o smyslu odpočinku v životě. 

Brož., 152 s., 265 Kč

GUY GILBERT TOMAS SJÖDIN

PŘEKLAD VENDULA NOVÁKOVÁPŘEKLAD JAROSLAVA FEJKOVÁ

Srdcem 
k srdci

Síla 
nicnedělání
Co se děje, když 
odpočíváme

Malý průvodce 
modlitbou

Petr Smejkal, Martina Riebauerová
SÍLA VIRU
Kronika jedné epidemie
Knižní rozhovor novinářky Martiny 
Riebauerové s populárním lékařem, 
hlavním epidemiologem IKEM Petrem 
Smejkalem, vedoucím poradní skupiny 
MeSES, o virech a bakteriích,  
které jsou základní stavební jednotkou 
života na Zemi. O velkých epidemiích 
historie i o tom, proč jsou zbraně 
mikrobů tak zákeřné a zda medicína 
vůbec může mít účinnější. 
Váz., 240 s., 329 Kč

Eduard Stehlík, Martin Brabec
ČEŠI PROTI HITLEROVI
Rozhovor, který s historikem 
a předním odborníkem na vojenské 
dějiny Eduardem Stehlíkem vedl 
novinář a dokumentarista Martin 
Brabec, se točí okolo nespočetných 
osudů českých mužů a žen, kteří 
se dokázali postavit nacistickému 
režimu. Eduard Stehlík se desítky let 
věnoval zachycování jejich svědectví. 
Knihu doprovázejí portrétní 
medailonky vybraných postav.
Váz., 272 s., 299 Kč

www.ivysehrad.cz www.albatrosmedia.cz

Mikuláš Pešta
TERORISTA
Terorista vypráví příběh mladého 
muže sympatizujícího s extrémní 
pravicí v současné České republice. 
Vypracuje důmyslný plán, s kterým 
chce vyburcovat společnost 
a poukázat na domnělá nebezpečí 
levicového aktivismu. Jak se děj hýbe 
kupředu a hlavní postava se blíží 
k vykonání teroristického útoku, 
příběh získává rysy thrilleru 
a detektivního románu – ovšem 
z pohledu zločince.
Váz., 216 s., 299 Kč

Petr Vizina
SE ŽLUTOU HVĚZDOU 
V PRÁZDNÉM KUPÉ
Vzpomínky Lydie Tischlerové
Příběh jedné z posledních žijících 
pamětnic Osvětimi, která po válce 
odešla do Velké Británie, 
kde absolvovala psychoterapeutický 
výcvik u Anny Freudové. Kniha přináší 
nejen cenné osobní svědectví, ale je 
také zajímavým příspěvkem ke studiu 
dětské psychiky, kterou poválečná 
psychiatrie teprve objevovala. 
Váz., 120 s., 249 Kč

VYŠEHRAD


